
مدیرانجمن خوشنویسان استان قم :

قبل از اینکه هنر خوشنویسی قم
 ازبین برود، آن را دریابید

مدیرانجمن خوشنویسان استان قم در رابطه با شرایط فعلی استاد آهنگران گفت: درمان 
اوزون تراپی را شروع کردیم و مشکل قطع پا رفع شده و حال استاد نیز رو به بهبود است و 

در چند روز آینده مرخص می شوند.
علی اصغر نظری حائل، در رابطه با شایعات مرتبط با استاد آهنگران، عنوان کرد: در 
شبکه های مجازی فضای یک کلاغ، چهل کلاغ است و همه به دنبال این هستند که 

توجهات را به سمت خودشان جلب کنند.
وی با اشاره به اینکه استاد آهنگران ورزشکار حرفه ای هستند و در چند رشته از جمله 
ورزش باستانی فعالیت می کنند و مدال  کشوری شنا پیشکسوتان را دارند، ادامه داد: 
ایشان برای ورزش از منزل خارج شده بودند و در چمن هایی که آبیاری شده بوده سر 
می خورند و پایشان آسیب می بیند به همین خاطر به منزل بر می گردند که در راه دوباره 

زمین می خورند.
وی با اشاره به اینکه با توجه به این که ایشان تنها زندگی می کنند اگر این افتاد در منزل 
اتفاق افتاد بود ممکن بود اتفاقات ناگوارتری رخ دهد، گفت: رهگذاران به اورژانس اطلاع 

می دهند و ایشان را به بیمارستان فرقانی منتقل می کنند.
مدیر انجمن خوشنویسان استان قم ادامه داد: بعد از دو روز که هوشیاری شان را به 
دست می آورند رمز گوشی را باز می کنند و پلیس بیمارستان با آخرین تماس های ایشان از 

جمله بنده و استاد رزاقی تماس می گیرند.
وی افزود: بعد از اطلاع از شرایط استاد، بنده به همراه استاد رازقی و آقای متولیان که از 
مسئولین جامعه المصطفی و از شاگردان ایشان هستند به طور دائم پیگیر روند درمان شان 

بودیم.
نظری حائل بیان کرد: استاد به دلیل دیابت پایشان دچار عفونت شده بود و پزشکان 
بیمارستان فرقانی به طور قطع بیان می کردند که قسمتی از پا باید قطع شود تاعفونت 
سرایت نکند؛ اما با تحقیقاتی که انجام دادیم متوجه روش درمانی اوزون تراپی که در 
بیمارستان گلپایگانی قم انجام می شود شدیم و با وجود بالا بودن هزینه این شیوه درمانی، 

استاد را به این بیمارستان منتقل کردیم.
وی در رابطه با شرایط فعلی استاد آهنگران گفت: از همان روز اول، درمان اوزون تراپی 
را شروع کردیم و مشکل قطع پا رفع شد و حال استاد نیز رو به بهبود است و در چند روز 

آینده مرخص می شوند.
مدیر انجمن خوشنویسان قم اظهار کرد: منزل پدری که استاد در آن سکونت داشتند 
به همین دلیل  به دلیل اختلافی که بین وراث وجود دارد نمی توانند استفاده کنند 
پیگیری هایی را انجام دادیم که با کمک مسئولین خانه ای به همراه پرستار برای استاد مهیا 
شود؛ البته باتوجه به شرایط بیماری که استاد دارند امکان سکونت در خانه پدری را هم 

نداشتند؛ زیرا خانه تا حدودی مخروبه است.
خاطر  به  است  ممکن  شد  منتشر  ابتدایی  روزهای  در  که  مطالبی  کرد:  تاکید  وی 
احساساتی شدن برخی از افراد منتشر شده باشد و چون این اتفاق در کوچه برای ایشان 
رخ داده بود برخی تصور کرده بودند که ایشان خیابان خواب هستند؛ اما ایشان بازنشسته 

آموزش و پروش هستند و حقوق ثابت دارند و از لحاظ مالی مشکلی ندارند.
نظری حائل بیان کرد: از همان روزهای ابتدایی آقای تیموری از دفتر رهبری از ایشان 
عیادت کردند و به استاندار، مسئولین شهری و مدیران درمانی توصیه های لازم را کردند و 

مدیران ارشاد و درمانی نیز از ایشان عیادت کردند.
برای  کانونی  است  بهتر  مشکلات  این  ایجاد  از  پیشگیری  برای  کرد:  اظهار  وی 
پیشکسوتان و مشاهیر همه رشته های هنری و علمی استان تشکیل شود و استاید 
شناسایی شوند و به صورت مستمر با آن ها ارتباط وجود داشته باشد تا مشکلاتی مانند 
مسئله قضایی )خانه پدری( که برای استاد آهنگران ایجاد شده بود پیگیری شود تا  مورد 

سو استفاده مقرضان قرار نگیرد.
نگذاریم اساتید فراموش شوند

مدیر انجمن خوشنویسان قم با بیان اینکه همانند استاد آهنگران در استان زیاد داریم که 
کسی از احوالات آن ها خبر ندارد، ادامه داد: متاسفانه وقتی اساتید پا به سن می گذارند به 

دلیل اینکه کمتر در جوامع پیدا می کنند به مرور فراموش می شوند.
وی افزود: این افراد سرمایه های استان هستند و باید به گونه ای رفتار شود که احساس 
تنهایی و افسردگی نکنند؛ زیرا بهترین کسانی هستند که می توانند تجریبات را انتقال 

بدهند.
نظری حائل در رابطه با وضعیت هنر خوشنویسی در قم گفت: استان قم به طور قطعی 
جز رتبه های اول و دوم کشور است؛ اما نسبت به اینکه تاکنون تک شهر بوده است می توان 
گفت که رتبه اول را دارد؛ زیرا تعداد زیادی از خوشنویسان به نام و مطرح قمی در مسابقات 

ملی و بین المللی حائز رتبه هستند.

روزنامه
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استاد برجسته گرافیک کشور مطرح کرد؛

کم توجهی به هنرمندان قمی  

با دستور شهردار قم صورت گرفت ؛

تشکیل قرارگاه عملیاتی تحقق ” جهاد تبیین” در شهرداری قم

استاد برجسته گرافیک گفت:متاسفانه به هنرمندان در 
قم توجه لازم نمی شود و آنان از حداقل انتظار و خواسته 
تبادل  ها،  دورهمی  برگزاری  برای  مکانی  داشتن  که  خود 
نظر و کار گروهی است محروم هستند. مسعود نجابتی ، 
اظهار داشت: برخی از شهرها در بعضی از رشته های هنری 

جایگاه ممتازی در کشور دارند و شهر مقدس قم نیز این 
ظرفیت را دارد تا با حمایت مسئولین؛ مرکز هنر انقلابی و 
آئینی در کشور باشد. مدیر کانون هنر شیعی بیان داشت: 
متأسفانه به هنرمندان در استان قم توجه لازم نمی شود و 
آنان از حداقل انتظار و خواسته خود که داشتن مکانی برای 
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آیت الله  شبیری زنجانی در دیدار اعضای شورای عالی حوزه:

مشکل معیشت باعث فاصله گرفتن افراد 
مستعد از مجموعه های علمی می شود
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رئیس پلیس راهوراستان قم  خبرداد:

تمدید مهلت ترخیص وسایل نقلیه توقیفی

حمایت های لازم ازکارهای هنری نمی شود
هنرمندان قمی از حداقل امکانات محروم هستند

یکی از مراجع تقلید گفت: مشکل معیشت باعث فاصله 
گرفتن افراد مستعد از مجموعه های علمی می شود. چقدر 
باید این حوزه تلاش کند تا بتواند استعدادی را جذب کند؟ 
اما وقتی که نتواند این استعداد را حفظ کند خسارت بزرگی 
است.آیت الله سید موسی شبیری زنجانی در دیدار اعضای 
شورای عالی حوزه های علمیه در سخنانی بیان کرد: یکی 

نخبگان  وجود  از  جامعه  استفاده  مانع  که  موضوعاتی  از 
علمی می شود مشکل اقتصادی و معیشتی است. حوزه 
علمیه نیز از این امر مستثنی نیست. مشکلات اقتصادی، 
افراد مستعد را از پژوهش و تحصیل باز می دارد و جامعه 
خسارت می بیند. وی اضافه کرد: مشکل معیشت باعث 
فاصله گرفتن افراد مستعد از مجموعه های علمی می شود. 

  

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای قم گفت : طبق آخرین پایش های انجام گرفته 
حجم مخزن سد ۱۵خرداد ۸۲.۶۹۵ میلیون متر مکعب می باشد در حالی که این 
میزان در مدت مشابه سال قبل ۱۰۱.۶۶۴ میلیون متر مکعب بوده است.  علی 
اصغری در گفت وگویی اظهارداشت : طبق آخرین پایش های انجام گرفته حجم 
مخزن سد ۱۵خرداد ۸۲.۶۹۵ میلیون متر مکعب می باشد در حالی که این میزان 
در مدت مشابه سال قبل ۱۰۱.۶۶۴ میلیون متر مکعب بوده است. وی در ادامه 
با تأکید بر اینکه سد کوچری و سد ۱۵خرداد از مهم ترین منابع تأمین کننده آب 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر لزوم 
کارآمدی شبکه حمل ونقل عمومی گفت: در بودجه ۱۴۰۱ شهرداری قم مبلغ 
۱۰۰ میلیارد تومان اوراق برای خرید اتوبوس در نظر گرفته شده تا تعداد اتوبوس ها 
باهدف ارتقاء سیستم حمل ونقل عمومی افزایش یابد. سید محمدحسین دهناد 
از تخصیص اعتبار ۱۰۰ میلیارد تومانی اوراق در بودجه ۱۴۰۱ شهرداری برای 
تقویت ناوگان حمل ونقل عمومی خبر داد و اظهار داشت: در حمل ونقل و ترافیک 
شهری تجربه شهرهای موفق نشان داده راه حلی جز توسعه حمل ونقل عمومی 

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای قم:
حجم آب سد ۱۵ خرداد به ۸۲ میلیون متر مکعب رسیده است

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم اعلام کرد:
تخصیص اعتبار ۱۰۰ میلیارد تومانی برای تقویت حمل ونقل عمومی
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سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس :
لیست های افشا شده از بدهکاران 

بانکی کامل نیست

سخنگوی کمیســیون اصل ۹۰ 
مجلس گفت: لیســت های افشــا 
شــده از بدهــکاران بانکــی کامل 
نیست و مجلس بر فرآیند تکمیل 
اطلاعات و شــفافیت تســهیلات 
علــی  می کنــد.  نظــارت  بانکــی 
خضریان با اشاره به انتشار لیست 
ابربدهکاران بانکی، گفت: پیگیری 
2و همــکاری دولــت در خصــوص 

نائب رئیس هیات مدیره شرکت مخابرات ایران :
شتاب بخشی توسعه قم ازمسیرهای 

توسعه ارتباطات می گذرد 

2 2

رئیس جمهودر نشست ستادملی کرونا؛
شرکت های ایرانی واکسن های 

مازاد نیاز را صادر کنند

نائب رئیس هیات مدیره شرکت 
مخابــرات ایــران با بیــان فرصتها 
و ظرفیــت هــای ویژه اســتان قم 
اظهارداشت: مسیر شتاب بخشی 
توســعه پایــدار و مســتمر قــم از 
مســیرهای توســعه ارتباطات می 
گذرد. مدیر مخابــرات منطقه قم 
به همراه نائب رئیس هیات مدیره 
شرکت مخابرات ایران با استاندار 

تــداوم  بــر  رئیس جمهــور 
رعایت کامل شــیوه نامه های 
بهداشــتی تاکیــد کــرد و با 
افتخارآمیز برشــمردن اقدام 
شــرکت های ایرانی در تولید 
واکســن کرونــا گفــت: ایــن 
شرکت ها می توانند با در نظر 
گرفتــن ذخیــره لازم بــرای 
آینده، واکسن های مازاد نیاز را  2

 چرا فکری به حال
 گرانی ها نمی شود!

امیر  همسر  زاده؛  ملک  »جیران«  قسمت  تازه ترین  در 
کبیر فقید خطاب به جیران می گوید:»من شیفته ی تنهایی 

امیر شدم... امیر توی خلوت خودش نه شخص اول مملکت بود نه امیرنظام. رعیت زاده ی 
خردمندی بود که غم ایران و ایرانی داشت ذره ذره آبش می کرد؛ یک هفته بعد از عروسیمون 
دیدم رفته توی ایوون و خیره شده به ناکجا؛ رفتم پیشش گفتم تو صدر اعظمی ناسلامتی، 
چرا هیچ وقت حالت خوش نیست؟ سرشو اینجوری گرفت بین دوتا دست هاش گفت: 
تمامِ درستِ دنیا توی سرمه؛ خودمانیم، غریبه ای هم میان مان نیست، امروز غم مردم، 
کدام دولت مرد و کدام نماینده مجلس را ذره ذره آب می کند؟ امیر کبیر نزدیک به 3 سال 
صدراعظم ایران بود. اما به اندازه 300 سال از او گفته می شود. از دغدغه هایش، از کارهایی 

که برای مردم ایران کرد.
ستوان فقرات زندگی مردم زیر آوارهای تورم و گرانی در حال خُرد شدن است و مسئولان 
کشور انگار نه انگار. کار خود را می کنند و ساز خود را می زنند و به دنبال اهداف سیاسی 

خود هستند.
مگر می شود این همه درد و سختی را دید اما کاری نکرد؟ بله؛ در حرف زدن و شعار دادن 
نمره مسئولان ما عالی است. مثلا همین معاون وزیر صمت که دستور داد قیمت ها به سال 
قبل برگردد! انگار می شود با امر و نهی، بازار را کنترل کرد. آنهم بازاری که چشم به مذاکرات 

دارد و با یک اخم و لبخند حالش دگرگون می شود.
مردم در عهد قاجار بدون هیچ شبکه اجتماعی، صدر اعظم را دوست داشتند چون با 
چشم های شان کارهایی که او برای مردم می کرد را می دیدند. حالا هی بگوییم تورم پایین 
آمده، گرانی کنترل شده اما کافی است برای یک ساعت دل به بازار بزنید تا ببیند تورم و گرانی 

هست که هست تازه بالاتر هم می رود که می رود. تمامِ غلطِ دنیا پیش چشمم.«
وقتی پراید 200 میلیون می شود یا قیمت گوجه و خیار طعنه به موز و آناناس می زند، 

چگونه می شود باور کرد که برای مردم قدمی برداشته می شود.
مگر می شود مردم غرق در مشکلات باشد و دغدغه های آنهایی که می توانند کار کنند در 
مورد مسائل حاشیه ای باشد و هر هفته در مورد آن حرف بزنند؟ همه اش به دنبال پشت 

پرده ها هستیم و این درحالی است که مشکلات مردم جلوی پرده عیان است.
این سال ها مسئولان کشور باور کرده اند که با حرف زدن، چرخ زندگی مردم می چرخد. آنها 

هی حرف می زنند و شعار می دهند و درعوض چرخ زندگی مردم بیشتر به گل فرو می رود.
کاش حداقل ناراحتی و دردمندی از شرایط کشور را در چهره برخی از مسئولان می دیدم. 
کاش می فهمیدیم آنها درک می کنند که ما چه می کشیم. اما آنها حقوق شان سر وقت 
می رسد و یخچال های شان پر می شود و زندگی برای شان به سامان به سامان است. تازه 

بعضی از بچه های شان هم در فرنگ، روزگار سپری می کنند.
عملکرد امیر کبیر و به نیکی یاد کردن مردم از او بعد از این همه سال نشان داد که چه خوب 

گفته اند :» دوصد گفته چون نیم کردار نیست.«

مدیر شرکت خدمات کشاورزی استان قم:

۵۵۰۰ تن انواع کودهای یارانه ای در قم 
توزیع شد

 مدیرشرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم گفت: از ابتدای سالجاری تاکنون بیش 
از پنج هزار و ۵00 تن )بیش از 30 درصد برنامه ابلاغی کودی استان در سال ۱۴0۱( انواع 

کودهای ازته، فسفاته و پتاسه در قم تدارک و تامین شده است.
حسین زند با اشاره به این که از اول فروردین ۱۴0۱، کودهای شیمیایی فسفاته و پتاسه 
را با قیمت جدید و کاهش ۴۵ درصدی قیمت دراختیار کشاورزان قرار می دهیم، افزود: 
علیرغم محدودیت های شدید اعتباری، وزارت جهاد کشاورزی در راستای سیاست های 
حمایتی خود از کشاورزان و تاثیر تغییر قیمت بر کمیت و کیفیت محصولات کشاورزی و 
در نهایت سلامت جامعه، تصمیم به کاهش ۴۵ درصدی قیمت کودهای یارانه ای فسفاته و 
پتاسه از اول فروردین ماه سال جاری گرفته است تا کشاورزان عزیز و زحمتکش با خیال راحت 

نهاده های مورد نیاز خود را تهیه کنند.
وی دربخش دیگری از سخنان خود از اجرای دقیق و کامل نظام کنترل کیفی کودهای 

شیمیایی یارانه ای توسط این شرکت در استان خبر داد.
زند درخصوص اجرای نظام کنترل و تضمین کیفیت کودهای شیمیایی گفت: کلیه فرایند 
تامین، توزیع و مصرف کودهای شیمیایی یارانه ای تدارک و توزیع شده توسط دولت در 
چهارچوب "سامانه کنترل کیفی" و با نظارت و کنترل دقیق و کامل صورت می گیرد و از 
بالاترین کیفیت ممکن برخوردار است و چنانچه کودی دارای کیفیت نامناسب باشد به طور 

سیستماتیک شناسایی و از چرخه توزیع خارج خواهد شد.

مصطفی داننده*

طرح : فاطمه نجاریان

استاد برجسته گرافیک کشور مطرح کرد؛

کم توجهی به هنرمندان قمی
استاد برجسته گرافیک گفت:متاسفانه به هنرمندان در قم توجه لازم نمی شود 
و آنان از حداقل انتظار و خواسته خود که داشتن مکانی برای برگزاری دورهمی 

ها، تبادل نظر و کار گروهی است محروم هستند.
مسعود نجابتی ، اظهار داشت: برخی از شهرها در بعضی از رشته های هنری 
جایگاه ممتازی در کشور دارند و شهر مقدس قم نیز این ظرفیت را دارد تا با 

حمایت مسئولین؛ مرکز هنر انقلابی و آئینی در کشور باشد.
مدیر کانون هنر شیعی بیان داشت: متأسفانه به هنرمندان در استان قم 
توجه لازم نمی شود و آنان از حداقل انتظار و خواسته خود که داشتن مکانی 
برای برگزاری دورهمی ها، تبادل نظر و کار گروهی است محروم هستند در 
حالی در این شهر، ساختمان های بسیاری است که از سوی متولیان آنان که 
در عرصه های فرهنگی هم مأموریت دارند؛ می توانند ساختمانی در اختیار 

هنرمندان قرار دهند تا آنان بدون دغدغه به کار هنری خود مشغول باشند.
نجابتی ابراز داشت: برای ایجاد خانه هنر انقلاب اسلامی در قم؛ خانه ای 
قدیمی را در نظر گرفتیم و پیگیری های لازم در این زمینه صورت گرفت اما بعداً 

متوجه شدیم که این خانه تبدیل به رستوران شده است.
وی ادامه داد: امروز در قم عده ای از خواهران در حوزه تصویرسازی مشغول 
به فعالیت هستند و آثار تولیدی آنان نیز از کیفیت مناسبی برخوردار است، اما 
متأسفانه محلی که بتوانند گردهم بیایند و تولیدات خود را گسترش دهند ندارند 
و با اینکه مجموعه ای قول داد تا برای این عزیزان مکانی در نظر بگیرد اما تاکنون 

اتفاقی نیفتاده است.
انتقاد از عدم حمایت های لازم از سوی مسئولان در خصوص کارهای هنری 
وی با انتقاد از عدم حمایت های لازم از سوی مسئولان در خصوص کارهای 
هنری در قم بیان داشت: انتظار هنرمندان از مسئولان همیشه مسائل مالی 
و امکانات نبوده است؛ بلکه داشتن نگاه ویژه و توجه لازم و حمایت معنوی 
امری مهم تر است که می بینیم رهبر معظم انقلاب هر سال با شاعران جلسه ای 
می گذارند و همین امر انگیزه ای به این عزیزان می دهد و نشان دهنده اهمیت 
آنان است. نجابتی اضافه کرد: متأسفانه هنرمندان در استان قم امروز  کار 
احساس می کنند که حمایتی از آنان صورت نمی گیرد و گاهی فکر می کنند 
که عضو تأثیرگذاری در جامعه نیستند و فقط در برخی از مناسبت ها به یاد آنان 
می افتند. وی با بیان اینکه ضرورت دارد تا فضا و مکانی به هنرمندان فعال در 
عرصه هنر انقلاب اسلامی اختصاص داده شود افزود: از رسانه ها انتظار داریم در 

این عرصه مطالبه گری کنند و صدای هنرمندان را به گوش مسئولین برسانند.
مدیر کانون هنر شیعی عنوان کرد: امروز بلوار پیامبر اعظم)ص(  با وسعت 

بلوار برای  بسیاری در حال ساخت است و ضرورت دارد ساختمانی در این 
هنرمندان اختصاص یابد. وی در گفتگو با خبرنگار مهردر خصوص طراحی 
فونت قرآنی که در سالهای گذشته مطرح کرده بود ابراز داشت: تاکنون اتفاقی 
در این زمینه نیفتاده است و اساساً اینگونه اقدامات نیازمند عزم ملی است و 

پروژه ای به صورت شخصی نمی تواند باشد.
این هنرمند برجسته گرافیک کشور افزود: کشور عربستان توانسته این کار 
را انجام دهد و قرآن ملی با خط عثمان طه را جهانی کند و جای این کار در 
کشورمان خالی است تا در کنار آثار خوشنویسی، فونتی قرآنی برای نگارش قرآن 
کریم طراحی شود. نجابتی بیان داشت: طرح این موضوع در سالهای گذشته 
به این دلیل بوده تا مسئولین به فکر بیفتند و بدانند چنین اقداماتی عزمی ملی 
می طلبد و یک شخص که ده ها مأموریت دیگر بر عهده آن است نمی تواند به 

تنهایی و به صورت شخصی چنین پروژه ای را پیش ببرد.
وی ادامه داد: چندین نوبت در این زمینه طرح آماده کردیم اما متأسفانه 
حمایتی صورت نگرفت و امیدواریم روزی این امر که نیاز بخشی از جامعه است از 

سوی هر هنرمند دیگری دنبال شود و فونتی قرآنی داشته باشیم.

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای قم گفت : طبق 
آخرین پایش های انجام گرفته حجم مخزن سد 
۱۵خرداد ۸2.۶۹۵ میلیون متر مکعب می باشد 
در حالی که این میزان در مدت مشابه سال قبل 

۱0۱.۶۶۴ میلیون متر مکعب بوده است.
علی اصغری در گفت وگویی اظهارداشت : طبق 
آخرین پایش های انجام گرفته حجم مخزن سد 
۱۵خرداد ۸2.۶۹۵ میلیون متر مکعب می باشد 
در حالی که این میزان در مدت مشابه سال قبل 

۱0۱.۶۶۴ میلیون متر مکعب بوده است.
وی در ادامه با تأکید بر اینکه سد کوچری و سد 
۱۵خرداد از مهم ترین منابع تأمین کننده آب مورد 
نیاز استان به شمار می روند، اضافه کرد: همچنین 
ها حجم مخزن کوچری  پایش  آخرین  اساس  بر 
که  حالی  در  است  مکعب  متر  میلیون   ۹۹.۷۷۹
قبل  سال  مشابه  مدت  در  سد  این  مخزن  حجم 

۱۴۷.۵۶3 میلیون متر مکعب بوده است.

اصغری در ادامه اظهار کرد: روند کاهشی حجم 
در  صرفه جویی  لزوم  دیگر  بار  سدها  این  مخزن 

مصرف آب را به خوبی نمایان می  سازد.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان با اشاره 
به این که بیش از ۹0 درصد آب مورد نیاز مردم قم 
از طریق سد های کوچری و ۱۵ خرداد که در خارج 
از استان قرار دارد تامین می  شود، اضافه کرد: هر 
زمان مصرف آب در استان از میزان مورد نظر فراتر 
رود و آب تامین شده از طریق  سد ها جوابگوی این 
حد از مصرف نباشد،   از آب چاه  های موجود در قم 
برای جبران این کمبود استفاده می  شود که این 

مساله کاهش کیفیت آب را درپی دارد.
وی بیان کرد: آب مورد نیاز استان قم به سختی و 
با صرف هزینه  های زیاد تأمین می  شود، به همین 
دلیل نیاز است تا مصرف آن دربخش  های مختلف با 
رعایت الگوی مصرف و سرانه  های تعیین شده باشد 

تا مشکلی در فرآیند تأمین آب قم به وجود نیاید.

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان تصریح 
کرد:  پایش  های صورت گرفته نشان می  دهد بارش 
برف و باران طی سال آبی جاری در مناطق سد های 
یاد شده نسبت به مدت مشابه سال آبی گذشته 

کاهش داشته است.
مناطق  در  جوی  نزولات  داد:  ادامه  اصغری 
متوسط  به  نسبت  کوچری  و  سدهای ۱۵خرداد 
این موضوع  و  آماری ۱۶.۷ درصد کاهش داشته  
نیز نشان دهنده اهمیت لزوم کاهش مصرف آب در 

استان قم است.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان ابراز کرد: 
با افزایش مصرف آب در قم، لزوم استفاده از آب چاه  
های داخل استان برای تأمین آب مورد نیاز مردم 
بیشتر می  شود و همین مساله کاهش احتمالی 
کیفیت آب را درپی خواهد داشت به همین دلیل از 
مردم می  خواهیم برای حفظ کیفیت بالای آب قم 

در مصرف آن صرفه جویی کنند.

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای قم:

حجم آب سد ۱۵ خرداد به ۸۲ میلیون متر مکعب رسیده است
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تکلیف سنگین مسئولین
 هدف حکومت دینی، توجه به دین و معنویت 
مردم و حرکت دادن مردم به سمت کمال نهایی و 

کمال مطلق است .
ملت ایران ، تحت زعامت امام المسلمین ؛ خمینی کبیر ) ره ( برای همین 

هدف قیام کرد و حکومت طاغوت سالار را به حکومت مردمسالار تغییر داد.
هدف حکومت مردمسالار ، همان هدف حکومت انبیاء و اولیاء الهی است 
. هدف تمام مردان الهی ، دعوت بشریت به توحید بود . دعوت به خدا بود. 

دعوت به عبادت و بندگی بود . دعوت به طاغوت زدایی بود .
حکیم، فیلسوف، عارف و رهبر محبوب ما ، حضرت امام خمینی ) ره ( در 
تاریخ 2۱ تیر ۱3۶2 فرمودند: انبیاء هم که مبعوث شدند ، برای این مبعوث 
شدند که معنویات مردم را و آن استعدادها را شکوفا کنند که در آن استعدادها 
بفهمند به این که چیزی نیستیم ، و علاوه بر آن ، مردم را ، ضعفا را از تحت 
سلطه استکبار بیرون بیاورند . از اول انبیاء این دو شغل را داشته اند ، شغل 
معنوی که مردم را از اسارت نفس خارج کنند ، از اسارت خودش خارج کنند 
- که شیطان بزرگ است - و مردم و ضعفا را از گیر ستمگران نجات بدهند ؛ این 
دو شغل ، شغل انبیاست . وقتی انسان حضرت موسی را ، حضرت ابراهیم را 
ملاحظه می کند ، و چیزهایی که از این ها در قرآن نقل شده است ، می بیند 

که این ها همین دو سمت را داشتند :
۱. دعوت مردم به توحید ؛

2. نجات بیچاره ها از تحت ستم .
حکیم متاله ، دانشمند عامل و رهبر سترگ انقلاب اسلامی ، حضرت امام 
خامنه ای در صفحه 2۱3 کتاب طرح کلی اندیشه اسلامی در قرآن می آورند 
: توحید اسلامی ، الهامی است در زمینه حکومت ، در زمینه روابط اجتماعی 
، در زمینه سیر جامعه ، در زمینه هدف های جامعه ، در زمینه تکالیف مردم ، 
در زمینه مسئولیت هایی که انسان ها در مقابل خدا ، در مقابل یکدیگر ، در 
مقابل جامعه و در مقابل پدیده های دیگر عالم دارا هستند ، توحید این است .

امیر سخن ، گوهر تابناک امامت ، حضرت مولی الموحدین علی ) ع ( در 
خطبه 3۴ نهج البلاغه می فرمایند : ای مردم ! همانگونه که من بر شما حقی 

دارم ، شما نیز بر من حق دارید . حق شما بر من ، آن است که :
۱. همواره در رهنمودهای خالصانه نسبت به شما بکوشم ؛

2. در تامین رفاه در زندگی همگانی ، تمامی وسایل ممکن را فراهم سازم ؛
3. در تربیت و تعلیم همگان در سطح گسترده کوتاه نیایم ؛

۴. در نظارت بر رفتار و کردار شما - بر نهج حق - پیوسته هوشیار و هشدار 
دهنده باشم .

امروز نیز هدف جمهوری اسلامی ، دعوت مردم به دین و توحید است . دعوت 
به خداست . دعوت به ستم شناسی و ستم ستیزی ، دعوت به دشمن شناسی 

و استکبار ستیزی است .
امروز مسئولین کشور و دولتمردان در قبال تربیت جامعه ، تکلیف دارند . در 

قبال تربیت خود و ساختن انسان ها وظیفه دارند .
این کار ، بزرگ ترین تکلیف دولتمردان و روسای سه قوه است . اگر مسئولین 
کشور از آغاز تشکیل نظام دینی ، به این وظیفه عمل کرده بودند ، امروز وضع 

کشور خیلی زیباتر بود .
امروز وظیفه دولت انقلابی است که به این امر مهم توجه کند و با برنامه ریزی 
دقیق و عمیق ، بینش کارکنان دولت را رشد بدهد . باید دولت ، پایه های 

اعتقادی مسئولین و کارمندان را قوی کند و عمق ببخشد .
اگر با یک برنامه ریزی حساب شده ، وارد کار شویم و با تشکیل کارگروه های 
علمی و دوره های تعالی ، اعتقادات ، اخلاق و معنویت آنان را تقویت کنیم ، 
همه را در مسیر رشد بصیرتی و آگاهی سیاسی و دشمن شناسی کمک کنیم ، 
یقینا در تحکیم پایه های نظام مردمسالاری دینی ، کارهای ارزشمندی صورت 

داده ایم .
حکیم دردآشنا و زمان شناس و رهبر آگاه انقلاب اسلامی ، حضرت امام 
خامنه ای در تاریخ ۶ شهریور ۱۴00 به دولت آقای رئیسی فرمودند : این چهار 

سال زود تمام می شود و لذا از هر ساعتی ، از هر فرصتی استفاده کنید .
ایشان در تاریخ 23 فروردین ۱۴0۱ نیز در جمع مسئولان نظام فرمودند : 
فرصت مسئولیت بسیار زود گذر است ؛ این فرصت را مغتنم بشمرید ؛ از هر 

ساعتش استفاده کنید .
کار را به فردا و فرداها موکول نکنیم . زمان به سرعت می گذرد . لازم است 
قوای سه گانه ، با استفاده از فرصت هماهنگی بین قوا ، برنامه ریزی کنند که 
در سطح وزارت خانه ها و ادارات و تمامی نهادها ، دوره های معنوی و تعالی 
تعریف شود و در آن دوره ها به کارکنان ، خانواده ها و فرزندان ، آموزش هایی 

داده شود :
۱. آشنایی با معارف دین و خداشناسی ، امام شناسی و معاد شناسی ؛

2. آشنایی با تاریخ اسلام ، انقلاب اسلامی و ایران ؛ خصوصا شناخت تاریخ 
عصر پهلوی و خیانت های شاه به مردم ؛

3. آشنایی با زندگی چهارده معصوم ) ع ( و تاریخ عاشورا ؛
۴. آشنایی با خط و فکر امام خمینی ) ره ( و مبانی انقلاب اسلامی ؛

۵. آشنایی با منظومه فکری امام خامنه ای ؛
۶. آشنایی با قرآن مجید و سخنان اولیاء الهی ؛
۷. آشنایی با اخلاق اسلامی و اخلاق در خانه ؛

۸. آشنایی با سبک زندگی اسلامی ؛
۹. آشنایی با احکام شرعی و مسائل مبتلابه ؛

۱0. آشنایی با مبانی دشمن شناسی و دشمن ستیزی ؛
و  مظلومان  و  مقاومت  جبهه  قبال  در  مردم  امروز  تکلیف  با  آشنایی   .۱۱

محرومان جهان ؛
۱2. آشنایی با سیره شهدا ، خصوصا مکتب شهید سلیمانی .

برای این نهضت فرهنگی و معنوی ، باید سرمایه گذاری بشود . باید ساختار 
تعریف کرد .

لازم است، حتی در وزارت آموزش و پرورش ، در وزارت ورزش و جوانان ، 
نمایندگی ولی فقیه دایر شود، و نماینده ولی فقیه ، در راستای رشد و پیشرفت 
معنوی و اعتقادی مسئولین و اساتید و معلمان و کارکنان و جوانان، تلاش ویژه 
ای را شروع کند و با برنامه ریزی 30 ساله ، هدف را آشنایی کامل با تفسیر 
قرآن ، تاریخ زندگی ۱۴ معصوم ، جریان شناسی تاریخی اسلام و ایران و درس 
گرفتن تمام صحیفه نور و سیره علماء و شهدا قرار دهد . سستی در این امر مهم 
، خسارت های جبران ناپذیری به بار می آورد . اگر دولتمردان ، نسل جوان را 
با ارزش های دینی و انقلابی آشنا نسازند ، مسئولین فردا که جوانان امروزند ، 
با ضعف مبانی دین و انقلاب ، جلوی سرعت حرکت انقلابی ملت ایران را می 
گیرند و با عدم شناخت از عوامل پیروزی و عزت ملت ایران ، انقلاب را به بیراهه 

می برند .
امروز مسئولین و دولتمردان تکلیف سنگین تری بر دوش دارند , آنان باید با 
تربیت نسل جوان امروز ، برای حکومت جهانی حضرت مهدی ) روحی له الفدا 

( ، یار و سرباز و حتی مسئول تربیت کنند.
اگر دولت انقلابی به این مهم توجه کند، جلوی بسیاری از خطاهای ملی را 
هم می گیرد و انتخاب های بعدی مردم به سمت تعالی حاکمیت پیش خواهد 

رفت و نگاه دولتمردان بعدی نیز انقلابی و خالصانه خواهد بود .
ما امروز به یک کار ریشه ای و عمیق نیاز داریم . به یک نهضت روشنگری و 

تبیین ملی محتاجیم .
ما امروز به یک انقلاب درونی نیازمندیم ، تا با یک تلاش وسیع و گسترده ، و 
با یک نهضت تعلیم و تربیت ، سیر صعودی مردم را شاهد باشیم و ببینیم که زن 
و مرد جامعه ، در راستای هدف خلقت در تلاشند و روز به روز خود را به خداوند 
حکیم نزدیک تر می کنند و با مقاومت و صبر ، زیباتر از گذشته در برابر دشمنان 

دین و اسلام و انقلاب و در مقابل استکبار جهانی می ایستند.
تنها مدیریت جهادی و انقلابی ؛ انگیزه ، اراده و توان این حرکت مومنانه و 
خداپسندانه را دارد . اگر امروز از این امر مهم غفلت کنیم ، فردا خودمان را 
سرزنش خواهیم کرد . زمان به سرعت در حال گذر است ، قاطعانه تصمیم 
بگیریم و با ورود به این عرصه جهادی و انقلابی ، آینده نظام جمهوری اسلامی 

ایران را تضمین نماییم.

اخبار

به منظور افزایش تعاملات انجام شد؛
امضای تفاهم نامه همکاری میان حرم بانوی کرامت 

و سازمان همیاری شهرداری های استان قم
همیاری  سازمان  و  کرامت  بانوی  مقدس  آستان  همکاری  نامه  تفاهم   
شهرداری های استان قم با رویکردهای فرهنگی، اجتماعی، عمرانی، کشاورزی 
و بازرگانی توسط معاون توسعه و بهره وری موقوفات آستان مقدس بانوی کرامت و 

مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان قم به امضا رسید.
به گزارش پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها، نشست 
امضای تفاهم نامه همکاری میان آستان مقدس بانوی کرامت و سازمان همیاری 
شهرداری های استان قم با حضور امیر حاجی زاده امینی معاون توسعه و بهره 
برداری موقوفات حرم مطهر، حجت الاسلام مهدی احمدی معاون فرهنگی 
نصب  رضایی  قم،  استاندار  عمرانی  معاون  معتمدی  ابراهیم  مقدس،  آستان 
مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان قم و جمعی از مسئولان حرم 
مطهر و سازمان همیاری شهرداری های استان قم در سالن جلسات ساختمان 

اداری کریمه برگزار شد.
حاجی زاده امینی معاون توسعه و بهره وری موقوفات آستان مقدس فاطمی با 
بیان اینکه در خصوص نوع همکاری ها پیش نویس تفاهم نامه ای آماده، بررسی 
و تقریبا نهایی شده است، گفت: امیدواریم بتوانیم شروع کننده همکاری هایی با 
سازمان همیاری شهرداری های استان قم باشیم و از ظرفیت های این سازمان در 

آستان مقدس استفاده کنیم.
معاون توسعه و بهره وری موقوفات آستان مقدس بانوی کرامت با بیان اینکه 
آستان مقدس مجموعه ای است که از نظر مادی مستقل و رسالت آن فرهنگی 
و مبنای کارهای آستان مقدس خدمت به زائر است، گفت: تمامی بخش های 
آستان مقدس به طور کلی در زمینه خدمت به زائر، ترویج فرهنگ زیارت و رفاه 

حال زائران فعالیت دارند.
وی گفت: در حوزه های عمرانی و کشاورزی هم پتانسیل های خوبی در حرم 
وجود دارد و از طرح ها و ظرفیت های سازمان همیاری شهرداری ها می توان 

استفاده کرد.
در ادامه رضایی نسب مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان قم 
با بیان اینکه در تمامی استان ها برای اینکه بتوانند مشکلات درون سازمانی و 
محدودیت های اجرایی در ادارات دولتی و مراکز خصوصی و دولتی را حل کنند 
سازمان همیاری شهرداری ها را از شهرداری های تابعه تشکیل داده اند، گفت: 
این سازمان در استان قم هم تشکیل شده است و فلسفه آن فعالیت در امور 

بازرگانی، عمرانی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و … است.
وی گفت: با توجه به اینکه مدیریت سازمان همیاری شهرداری ها استانی است 
و رئیس هیأت مدیره آن معاون عمرانی استانداری و رئیس شورای سازمان هم 

استاندار است می تواند در موارد اجرایی بسیار تأثیر گذار باشد.
مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان قم افزود: سازمان همیاری 
شهرداری های قم دارای کارت بازرگانی است و می تواند کارهای بازرگانی انجام 
دهد و وقتی به سازمان به عنوان یک پیمانکار نگاه می شود سازمان عمومی بزرگی 
است که انتفاع آن به مردم بر می گردد و در آمد آن در شهرداری ها هزینه می شود 

و می تواند به تمام ارگان ها کمک کند.
وی ادامه داد: این سازمان در استان قم دارای کارگاه بتن خوب و تخصص های 
مختلف عمرانی، اجتماعی، فرهنگی، فضای سبز و بقیه موارد است و تعامل های 
خوبی را با ارگان های مختلف دارد و شروع کار سازمان با رویکرد جدید این است 
که در برون سپاری پروژه های سایر ارگان ها ورود کند و از ظرفیت خود برای اجرای 

طرح ها استفاده کند.
رضایی نسب با اشاره به نحوه ارتباط آستان مقدس بانوی کرامت با ارگان های 
مدیریت شهری، گفت: این سازمان می تواند در هماهنگی ها بسیار اثر گذار 
باشد و با توجه به اینکه حرم مطهر اراضی مختلفی را در شهرهای مختلف دارد در 
بحث سرمایه گذاری، کشاورزی و غیره در برنامه های آستان کمک کننده باشیم و 

مشکلات آستان مقدس در این زمینه را برطرف کنیم.
وی با اشاره به خدمات فرهنگی سازمان همیاری شهرداری های استان قم، 
گفت: ما در شهرهای اقماری، برگزاری دوره های آموزشی را دنبال می کنیم و در 
این زمینه زیرساخت های فرهنگی را می توانیم ایجاد کنیم و در بحث نذورات هم 

سازمان می تواند در تهیه و طبخ نذورات به آستان کمک کند.
مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان قم افزود: اجرای برنامه های 
فرهنگی از مهمترین خدمات شهرداری ها است و این سازمان می تواند اقدامات 
مشترک خوبی را مانند برگزاری همایش های مذهبی و دینی، برگزاری نمایشگاه 
های فصلی، نشست های تخصصی دینی و … با آستان مقدس فاطمی داشته 

باشد.
وی گفت: یکی از موضوعات مهم، توسعه گردشگری در قم است که در این راستا 

باید گردشگری مذهبی بیشتر مورد توجه قرار گیرد.
با بیان اینکه کارهای عمرانی و کشاورزی از مواردی است که  رضایی نسب 
سازمان می تواند اقدامات و همکاری خوبی با آستان داشته باشد، گفت: در بحث 
های پیمانکاری، پروژه های اجرایی، کارگاه های تولیدی و کارهای بازرگانی چند 
سالی است که سازمان همیاری کارهایی را انجام داده و به صورت نمونه در شهر 

جعفریه یک مجموعه تجاری را با مشارکت شهرداری جعفریه ساخته است.
 

معاون اداره کل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:
آغاز ثبت سفارش کتب درسی از روز یکشنبه

معاون پژوهش، برنامه ریزی و توسعه منابع اداره کل آموزش و پرورش استان قم 
گفت: در راستای توسعه خدمات الکترونیکی دولت و تسهیل دسترسی دانش 
  irteksbook.ir آموزان به کتب درسی سامانه ثبت و سفارش کتب درسی به آدرس

و irteksbook.com در دسترس دانش آموزان قرار گرفت.
و دهم  اول  ابتدایی و هفتم متوسطه  اول  آموزان  برای دانش  افزود:  مقدمی 
متوسطه دوم که شامل متوسطه نظری و کار و دانش و فنی و حرفه ای  است هم از 

پنجم تیر آغاز و تا یازدهم شهریور ادامه دارد.
وی با تاکید بر اینکه دانش آموزان به موقع به سامانه مراجعه کنند گفت: قبل از 
مراجعه به سامانه از نهایی شدن ثبت نام خود در سامانه سی دا که از طریق مدیران 

مدارس انجام می شود اطمینان پیدا کنند.
معاون پژوهش، برنامه ریزی و توسعه منابع اداره کل آموزش و پرورش استان با 
اشاره به نحوه ثبت سفارش تصریح کرد: دانش آموزان با مراجعه به سایت و وارد 
کردن کد ملی دانش آموز در قسمت نام کاربری و رمز ورود که شش رقم سمت 

راست سریال شناسنامه است  وارد سامانه می شوند و سفارش را ثبت می کنند.
وی گفت: پرداخت وجه کتاب دقیقا برابر مبالغ قید شده در سایت است و نیازی 

به پرداخت مبالغ اضافی نیست.
مقدمی زمان توزیع کتب بین دانش آموزان را  ۱۴ شهریور تا اول مهر اعلام کرد.

نائب رئیس هیات مدیره شرکت مخابرات ایران :

شتاب بخشی توسعه قم ازمسیرهای 
توسعه ارتباطات می گذرد 

مدیر مخابرات منطقه قم به همراه نائب رئیس هیات مدیره شرکت مخابرات ایران 
با استاندار قم دیدار کردند.

مهندس حاج عینی مدیر مخابرات منطقه قم با بیان عملکرد مخابرات قم درسال 
گذشته اظهارداشت : تعداد شماره های مشغول به کارتلفن ثابت استان ۵۱۶ هزار 
شماره می باشد و تعداد شماره های مشغول به کار تلفن همراه به بیش از 2 میلیون 

شماره رسیده است. 
در این دیدار مهندس دهناد نائب رئیس هیات مدیره شرکت مخابرات ایران با 
بیان فرصتها و ظرفیت های ویژه استان قم اظهارداشت: مسیر شتاب بخشی 

توسعه پایدار و مستمر قم از مسیرهای توسعه ارتباطات می گذرد.
سیدمحمدتقی شاهچراغی استاندارقم با استقبال ازطرح های مخابراتی آمادگی 
همکاری و همراهی مسوولان استانی را برای تحقق پروژه های استان قم تاکید کرد 

و خواستار برگزای جلسه مشترک بین مدیران استان و مخابرات منطقه قم شد.

با  و  کرد  تاکید  بهداشتی  شیوه نامه های  کامل  رعایت  تداوم  بر  رئیس جمهور 
ایرانی در تولید واکسن کرونا گفت: این  افتخارآمیز برشمردن اقدام شرکت های 
شرکت ها می توانند با در نظر گرفتن ذخیره لازم برای آینده، واکسن های مازاد نیاز 

را صادر کنند.
آیت الله »سیدابراهیم رئیسی« روز شنبه در این نشست با تبریک ولادت با سعادت 
امام حسن مجتبی )ع( و قدردانی از همه دست اندرکاران مقابله با بیماری کرونا، 

گفت: مسئولان و متولیان امور در رفتار خود، با الگو گرفتن از سلوک رهبر معظم 
انقلاب، تلاش کنند رعایت اصول بهداشتی و احترام به توصیه های متخصصان و 

مصوبات ستاد ملی کرونا را در جامعه نهادینه و فرهنگ سازی کنند.
رئیس جمهور در ادامه به تداوم رعایت کامل شیوه نامه های بهداشتی تاکید کرد 
و افزود: گذشت زمان و کاهش شدت بیماری کرونا نباید موجب عادی انگاری و 

سستی در رعایت دستورالعمل های بهداشتی شود.
آیت الله رئیسی مرجع رسمی و اصلی اطلاع رسانی درباره بیماری کرونا را وزارت 
بهداشت و ستاد ملی مقابله با کرونا دانست و تصریح کرد: بیان سخنانی خارج از 
این ساختار در خصوص کرونا که موجب عادی سازی یا اضطراب و نگرانی در جامعه 
می شود و زندگی روزمره مردم و کسب  وکارها و تحصیل را تحت تاثیر قرار می دهد، 

حتما باید از این کار خودداری شود.
رئیس دولت مردمی در ادامه به ضرورت همیاری کشورها در مقابله کرونا اشاره 
می کند و از اراده جمهوری اسلامی ایران بر تداوم سیاست های انسان دوستانه و 

کمک به کشورهای نیازمند منطقه و سایر نقاط جهان خبر می دهد.
آیت الله رئیسی به ضرورت یاری رسانی به کشور چین برای مقابله با شیوع کرونا 
در مقطع فعلی تاکید کرد و افزود: چین در زمان بحرانی کرونا در کشورمان با ارسال 
محموله های واکسن، کمک بزرگی به مردم ما کرد و امروز در شرایطی هستیم که 
می توانیم با انتقال تجربه های علمی کشورمان در مقابله با کرونا به مردم و دولت چین 

کمک کنیم.
رئیس  جمهور درپایان  اقدام شرکت های ایرانی در تولید واکسن کرونا را افتخارآمیز 
دانست و گفت: این شرکت ها می توانند با در نظر گرفتن ذخیره لازم برای آینده، 

واکسن های مازاد نیاز را صادر کنند که افغانستان در این زمینه مورد توجه است.

رئیس جمهودر نشست ستادملی کرونا؛

شرکت های ایرانی واکسن های مازاد نیاز را صادر کنند

علی شیرازی*

معاون رئیس قوه قضاییه و رئیس سازمان ثبت اسناد و 
املاک کشور با اشاره به ضرورت توسعه ادبیات حقوقی 
و قضایی در حوزه دیجیتال گفت: نیاز به قانون جامع و 
کامل در حوزه اقتصاد دانش بنیان داریم تا این شرکت ها 

کاملا تحت حمایت قرار گیرند.
حوزه  فعالان  هم اندیشی  نشست  در  بابایی  حسن 
فناوری اطلاعات، نوآوری و شرکت های دانش بنیان که 
با حضور ٤٥ شرکت دانش بنیان در سازمان ثبت اسناد 
و املاک کشور برگزار شد با اشاره به شعار سال مبنی بر 
"تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین" بر رفع مشکلات 

شرکت های دانش بنیان به صورت ویژه تاکید کرد.     
وی با اشاره به ضرورت فناورانه شدن بیش از پیش 
خدمات قضایی اظهارداشت: تحول دیجیتال و فناوری 
از  بسیاری  کاهش  در  می تواند  قضایی  دستگاه  در 

پرونده ها موثر واقع شود.
بابایی با تاکید بر اینکه باید از شرکت های دانش بنیان 
حمایت کنیم تا شاهد افزایش اشتغال باشیم افزود: 
یک درگاه اینترنتی برای دریافت اعتراضات، انتقادات 
مسائل  حل  تا  است  شده  اندازی  راه  پیشنهادات  و 

شرکت های دانش بنیان در اولویت باشد.
ضرورت تشکیل کارگروه های تخصصی

با  تخصصی  های  کارگروه  تشکیل  بر  تاکید  با  وی 
فعالان شرکت های دانش بنیان گفت: تولیدکنندگان 
واقعی و فعالان حوزه کسب و کار می توانند نسبت به 
ثبت علائم تجاری در مرکز مالکیت معنوی اقدام کنند 
و شرکت های فعال در حوزه دانش بنیان نیز می توانند 
ثبت  رئیس سازمان  کنند.  ثبت  را  علامت های خود 
اسناد و املاک کشور  اظهار امیدواری کرد روز به روز 

شاهد فعالیت بیشتر شرکت های دانش بنیان باشیم.
حمایت از دانش بنیان در دستور کار قرار دارد

 در ادامه ستار هاشمی معاون توسعه فناوری و خدمات 

الکترونیک ثبتی گفت: عزم سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور در دوره جدید در زمینه حمایت از این شرکت ها و 

فناوری های نوین جدی و غیر قابل بازگشت است.  
وی ادامه داد: زیست بوم نوآوری آغاز حرکتی نوین در 
استفاده حداکثری از حوزه ثبتی است و سازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور در زمینه حل مسائل شرکت های 
دانش بنیان به جد ورود خواهد کرد و تعامل گسترده ای 

با این شرکت ها در زمینه های مختلف خواهد داشت.
هاشمی ابراز امیدواری کرد این نشست آغاز حرکتی 
نوین در بهره گیری حداکثری از ظرفیت  شرکت های 
دانش بنیان و نوآور در سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

باشد.
محدودیتی برای ثبت علائم تجاری وجود ندارد

رییس  میرطاهری  علی  محمد  سید  ادامه  در 
برای  ویژه  ایجاد مسیر  با اعلام  مالکیت معنوی  مرکز 
تولیدکنندگان و فعالان حوزه کسب و کار و شرکت های 
فعال در حوزه دانش بنیان ضمن بیان اینکه محدودیتی 
برای ثبت علائم تجاری وجود ندارد افزود: اگر نظارت 
و کنترلی بر ثبت علایم تجاری نیز وجود داشته باشد 
از این جهت است که قبلا برخی افراد علائم تجاری را 
احتکار کرده و این علایم را به خاطر جذابیت های آن 

ثبت می کردند و هدف تولیدی نداشتند.
وی با بیان اینکه امسال اتصال الکترونیکی به وزارت 
صمت و سازمان غذا و دارو به منظور تسهیل ثبت علایم 
تجاری  تولیدکنندگان واقعی و فعالان حوزه کسب و کار 
انجام شده است گفت: این آمادگی در مرکز وجود دارد 
که پیشخوان مالکیت فکری در پارک های علم و فناوری 

ایجاد شود.  
زمینه  در  کرد:  اضافه  معنوی  مالکیت  مرکز  رئیس 
در  پنجره ای  نیز  شده  ثبت  اختراعات  سازی  تجاری 
مالکیت معنوی برای ارائه اطلاعات مخترع و اختراع 

آسانی  به  گذاران   سرمایه  که  دارد  وجود  شده  ثبت 
می توانند به آن دسترسی داشته باشند.

تجاری  ثبت علایم  فرایند  امروز   : افزود  میرطاهری 
و  با همفکری  امیدواریم  و  روز رسیده  از ٢٥  به کمتر 
هم اندیشی شرکت های دانش بنیان بتوانیم گام های 

موثری در جهت تحقق شعار سال برداریم.
رئیس مرکز مالکیت معنوی اظهارداشت : در راستای 
اجرای دستور ریاست سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
تا ۱۴ در  روزهای دوشنبه هر هفته از ساعت ۹صبح 
جهت تسریع رسیدگی به درخواست های تولیدکنندگان 
و اعضای شرکت های فعال در حوزه دانش بنیان دیدار 
مردمی داریم و در این رابطه میز خدمت برای مراجعان 
دانش بنیان نیز در حال راه اندازی است بنابراین حل 
مسائل شرکت های دانش بنیان در اولویت مرکز مالکیت 

معنوی قرار دارد.
جدی  رشد  تحریم  دوران  در  نوین  کارهای  و  کسب 

داشته است
در ادامه حسین اسلامی رییس سازمان نظام صنفی 
رایانه ای با بیان اینکه کسب و کارهای نوین در دوران 
تحریم رشد جدی داشته است اظهار داشت: مدیران 
باید از فناوری نوین استفاده کرده و به دنبال تکریم افراد 

در این حرفه باشند.
وی افزود : پیشنهاد من این است که موضوعات دانش 
بنیان باید به جد پیگیری شود و مرکز نوآوری در این 

راستا برای نظارت و حل مسائل تشکیل شود.
همچنین حمید محمدی مدیرعامل شرکت دی جی 
و  کسب  کشوری  اتحادیه  مدیره  هیات  رییس  و  کالا 
کارهای مجازی با بیان اینکه قوه  قضاییه در چند سال 
اخیر توجه ویژه به این امر داشته است گفت : امروزه باید 
در راستای احراز هویت شرکت های دانش بنیان دقت 
بسیاری شود تا شاهد سو استفاده در این زمینه نباشیم.

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور:

قانون جامع و کامل در حوزه اقتصاد دانش بنیان نیاز داریم

سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 مجلس گفت: لیست های افشا شده از بدهکاران بانکی 
کامل نیست و مجلس بر فرآیند تکمیل اطلاعات و شفافیت تسهیلات بانکی نظارت 

می کند.
علی خضریان با اشاره به انتشار لیست ابربدهکاران بانکی، گفت: پیگیری و همکاری 
دولت در خصوص شفاف سازی در نظام بانکی کشور، قابل تحسین است. اینکه دولت و 
وزارت اقتصاد، اصلاحات اقتصادی را از بانک ها و بنگاه های اقتصادی خود شروع کرده اند، 
نشان دهنده عزم جدی قوه مجریه برای تغییر وضع موجود و سامان بخشیدن به نظام 
اعتبارات در کشور است. سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 مجلس شورای اسلامی بیان کرد: 
نظام بانکی در ایران به خصوص در دو دهه گذشته و با ظهور بانکداری خصوصی، دچار 
چالش های بسیاری شده است و مسائلی چون خلق پول بی ضابطه، رشد تصاعدی ترازنامه 
سالانه، رقابت های مخرب در بخش پرداخت تسهیلات، عدم توجه به تولید و مقوله هدایت 

اعتبار به ویژه در بانکداری خصوصی، مشکلاتی از این قبیل است.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی ضمن اشاره به جایگاه نظارتی بانک مرکزی 
در نظام پولی و اقتصادی کشور، اظهار کرد: بانک مرکزی به عنوان مرجعیت بانکداری در 
کشور و قانون گذار و ناظر بر نظام بانکی، در مواجهه با بانک های تجاری از اقتدار کافی 
برخوردار نیست. بالغ بر 2 هزار مقرره، بخش نامه و دستورالعمل از جانب بانک مرکزی به 
بانک ها ابلاغ شده اما بخش قابل توجهی از این دستورها مورد بی اعتنایی قرار می گیرد. 
خضریان ادامه داد: دخالت های دولتی در سال های گذشته و کفایت بانک مرکزی به ایراد 
توصیه های اخلاقی در مقابل تخلفات بانک ها، باعث شده ترازنامه بانک های دولتی سالیانه 
حدود 2۵ درصد رشد کند، اما مقامات نظارتی و نمایندگان مجلس، اطلاعی از کیفیت 
پرداخت تسهیلات و ذی نفعان آن ها ندارند. به تعبیر دیگر بانک های دولتی و خصوصی 
و شرکت های زیرمجموعه آن ها به تاریک خانه ای در اختیار منافع افراد مرتبط و جریانات 

اقتصادی وابسته به بانک های تجاری مبدل شده اند.
سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 مجلس شورای اسلامی در خصوص افشای عمومی 
لیست بدهکاران بانکی، اظهار کرد: رویکرد شفافیت در نظام بانکی کشور در دوره جدید 

مدیریت وزارت اقتصاد و با انتشار عمومی صورت های مالی بانک ملی ایران و چند بانک 
دولتی دیگر از سال گذشته آغاز شد. در ابتدای سالجاری و در مرحله بعدی، وزارت اقتصاد 

اقدام به انتشار لیستی از ابربدهکاران بانک های دولتی و وابسته به دولت کرد.
خضریان افزود: البته نوع انتشار لیست ها و اطلاعات افشا شده دارای ابهام و نقص هایی 
است و به گفته مقامات دولتی، لیست های افشا شده از بدهکاران بانکی کامل نیست. 
با بررسی دقیق تر اسامی افراد و گروه های منتشر شده می توان دریافت که بانک ها صرفاً 
لیست بدهکاران حقیقی و یا فعال در بنگاه داری بخش خصوصی را منتشر کرده اند و خبری 

از اعلام میزان بدهی ابربدهکاران در شرکت های دولتی و وابسته به دولت نیست.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره به پیشنهاد خود در خصوص 
ساماندهی و نظارت بر تسهیلات بانکی که به تصویب کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴0۱ و 
مجلس نیز رسید، گفت: خوشبختانه مجلس شورای اسلامی طی مصوبه ای در بند »د« 
تبصره ۱۶ قانون بودجه ۱۴0۱، سازوکاری برای شفافیت تسهیلات کلان بانکی تعیین 
کرده است. طبق این قانون، بانک مرکزی موظف است با استفاده از سامانه اطلاعاتی خود 
و دریافت اطلاعات تکمیلی از بانک ها، مانده تسهیلات و تعهدات کلان و میزان پرداختی و 
مانده تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط و میزان پرداختی هر یک از بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی را به تفکیک هر یک از اشخاص با تعریف شورای پول و اعتبار )مرتبط 
یا ذی نفع واحد(، نرخ سود، مدت بازپرداخت، دوره تنفس، وضعیت بازپرداخت )جاری، 
سررسید گذشته، معوق یا مشکوک الوصول(، نوع و میزان وثیقه دریافت شده، بر تارنمای 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در دسترس عموم قرار داده و به صورت فصلی به 

روزرسانی کند.
سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: امید است دولت و 
به ویژه بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران با همکاری بانک های تجاری و با استفاده از 
ظرفیت سامانه سمات بانک مرکزی، نسبت به تکمیل اطلاعات و شفافیت تسهیلات بانکی 
اقدام نماید. مجلس شورای اسلامی و کمیسیون اصل ۹0 نیز طبق قانون به صورت مستمر 

بر چگونگی اجرای این قانون و به روزرسانی اطلاعات، نظارت خواهند داشت.

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس :

لیست های افشا شده از بدهکاران بانکی کامل نیست

عنابستانی نماینده مجلس:

دولت در نحوه تعامل با مجلس تجدیدنظر کند
 یک نماینده مجلس تاکید کرد: دولت حتما باید 
در مسیر تعاملی خودش با مجلس و نمایندگان یک 
تجدید نظر کند چرا که ما تعامل و همراهی مثبت 
را از دولت انتظار داشتیم اما این تعامل را خیلی با 

نمایندگان خوب نمی بینیم.
درباره  گفت وگویی،  در  عنابستانی  اصغر  علی 
دغدغه شان  هستند  گلایه مند  مردم  امروز  این که 
معیشت است اما از پشت تریبون مجلس، نمایندگان 
را  ندارند  الویت  که  سگ گردانی  همچون  مسائلی 
مطرح می کنند، گفت: نباید این گونه نگاه کنیم، 
زمانی که نماینده ای درباره موضوعی تذکر می دهد 
یکی  مردم  با  نمایندگان  کل  اولویت  بگوییم  نباید 
نیست؛ زیرا مجلس 2۹0 نماینده دارد هر کدام شان 
شخصیت مستقل دارند که می تواند صحبت کند و 
تذکر دهد و اگر تذکر می دهد و مسئله ای را مطرح 
اولویت  مسائل  دیگر  نیست  این  معنایش  می کند 

ندارند.
بیان  با  جوین  و  جغتای  سبزوار،  مردم  نماینده 

این که  نمایندگان با توجه به وظیفه ای که دارند، در 
هر مسئله ای که ضرورت ببینند تذکر می دهند و این 
تذاکرات هم به معنی نظرات کلی مجلس نیست، 
خاطرنشان کرد: مجلس دارای 2۹0 نماینده است 
مورد  اساس عقل جمعی  بر  را  باید خروجی اش  و 
در  جمعی  خرد  این  نتیجه  که  دهیم  قرار  ارزیابی 

مجلس، قانون است. 
وی با اشاره به این که تک تک نمایندگان مجلس 
نظرات شخصی خودشان را دارند اما این به معنی 
نظر کل مجلس نیست، عنوان کرد:  مجلس یک 
شخصیت حقوقی دارد که از 2۹0 نماینده خودش 
می گیرد و نتیجه اش در رأی جمعی متبلور می شود، 
در واقع در مجلس یکسری شخصیت های حقیقی 
را  باشند، شخصیت حقوقی  نمایندگان  که همان 
می سازند. بازهم تاکید می کنم باید به این نکته توجه 
کرد که نمایندگان هرکدام شان با گفتمان و فکر های 
می دهند  نظر  و  دارند  حضور  مجلس  در  مختلف 
بعضی  متاسفانه  نیست.  نظر کل مجلس  این  اما 

از رسانه ها نظر هر شخصی را به نظر کل مجلس 
تعمیم می دهند در صورتی که نظر مجلس را باید 
در خروجی قوانینش جستجو کرد که آیا منطبق با 

ضرورت های کشور است یا خیر. 
این نماینده مجلس شورای اسلامی یادآور شد: 
امسال در مجلس کارهای بسیار مهمی صورت گرفته 
است؛ مسئله بسیار مهم اشتغال دانش بنیان که مقام 
معظم رهبری بر آن تاکید کردند و ما هم باید تولید 
را با شرط ایجاد اشتغال با مسیر دانش بنیان دنبال 
را در سال گذشته در  این  البته مجلس  کنیم، که 
دستور قرار داد و قانون حمایت از شرکت های دانش 
بنیان را تصویب و آن را به دولت ابلاغ کرد. یا این که 
مجلس قانون مجوزهای کسب و کار را سال گذشته 
در روزهای پایانی ارائه داد که در مجمع تشخیص 
است و انشاالله زودتر ابلاغ شود و یا مجلس قانون 
جهش تولید مسکن را تصویب کرده است. مجلس 
در جهت رونق تولید و ایجاد اشتغال و تسهیل شرایط 

اقتصادی کشور در حال کار است.
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این علائم قلبی رو نادیده نگیرید

آیا مدام کمردرد دارید؟ افرادی هستند که پیوسته این مشکل را دارند و چون 
به آن عادت کرده اند عادی تلقی اش می کنند؛ اما کمردرد عادی نیست و شما 

نباید به آن عادت کنید.
کمر شما شامل بزرگ ترین سیستم حمایتی در بدنتان است: ستون فقرات. 
اگر به اندازهٔ کافی مراقبت سلامتی تان نباشید، ممکن است با مشکل کمردرد 

روبرو شوید.
در میان عواملی که می توانند موجب کمردرد شوند، بلندکردن وسایل سنگین 
بدون فرم مناسب بدن است که مشکلات پیچیده ای ایجاد می کند. در مورد 

علت های متداول کمردرد در این مطلب صحبت خواهیم کرد.
پارگی دیسک میان مهره ای

همان طور که می دانید ستون فقرات شما از مهره  هایی تشکیل شده که با 
استخوان های کوچکی به نام دیسک از هم جدا شده اند. عملکرد این دیسک ها، 
ساده تر کردن حرکت و ضربه گیری از ستون فقرات است تا استخوان هایتان 
به درستی کار کنند. به مرور زمان و به دلیل حرکات نامناسب و وضعیت بدنی 
نادرست، این دیسک ها نازک و نازک تر می شوند. این اختلال در میان افراد سنین 
بالا متداول است اما در خانم های جوانی که طی زایمان بی حسی اپیدورال 

گرفته اند نیز دیده می شود.
اگر متوجه شده اید این مشکل را دارید لازم است به پزشک مراجعه کرده و 
داروهای تسکین این درد را مصرف کنید. همچنین باید از ساپورت طبی ستون 
فقرات استفاده کنید تا این سیستم بسیار مهم حمایت شود. ضمناً، ماساژ نیز 

درمانی بسیار عالی است و باید مکمل کلسیم نیز مصرف نمایید تا مشکلتان 
بدتر نشود.

درد پایین کمر
درد پایین کمر می تواند از قفسه سینه تا باسن احساس شود و عارضه ای 
است که هر شخصی ممکن است طی زندگی خود تجربه کند. درد پایین کمر 
آن قدر شایع است که خیلی از افراد فکر می کنند هیچ علت واقعی ندارد. اما 
این طور نیست؛ در بیشتر موارد آزمایش های گوناگونی ممکن است لازم باشد 
تا تشخیص اصلی داده شود اما همیشه قطعاً دلیلی وجود دارد. اگر فقط گاهی 
دچار درد پایین کمر می شوید، به فعالیت هایی دقت کنید که معمولًا انجام 
می دهید. این احتمال وجود دارد که وقتی پشت میز کارتان می نشینید وضعیت 
بدنی تان درست نیست یا کارتان جوری است که باعث این درد می شود. بهترین 
کار این است که به پزشک مراجعه کنید تا علت کمردردتان به درستی مشخص 

شود.
پوکی استخوان

پوکی استخوان بیماری استخوان هاست و زمانی رخ می دهد که تراکم توده 
استخوان کم می شود و این استخوان بیشتر در معرض آسیب و شکستن قرار 
می گیرد. پوکی استخوان باعث می شود استخوان های شما شکننده تر شده و 

زودتر آسیب ببینند، حتی با کوچک ترین ضربه.
در بیشتر موارد پوکی استخوان علامت بارزی ندارد اما کمردرد در موارد زیر 

می تواند روی دهد:

. اگر بالای ۴0 سال دارید و رژیم غذایی تان سرشار از کلسیم نیست بهتر است 
به طور منظم به پزشک مراجعه کنید تا در صورت ابتلا به کاهش تراکم استخوان، 

زودتر از این مسئله آگاه شوید.
. درصورتی که متوجه شدید کمردردتان در وسط ستون فقرات شماست و وقتی 
حرکت می کنید صدایی می شنوید باید به پزشک مراجعه کنید. این وضعیت در 

هر سنی که باشید نرمال نیست.
فیبرومیالژیا

فیبرومیالژیا یک بیماری مزمن است و درد طولانی مدت، یکی از ویژگی های 
بارز این بیماری است. یعنی شما نه تنها کمردرد دارید بلکه مفاصل و عضلاتتان 

نیز دردناک هستند.
علائم زیر در فیبرومیالژیا بسیار شایع اند:

. اختلالات خواب
. خستگی

. احساس تورم
. گرفتگی

. اختلالات روده ای
. بی حسی مفاصل

. سوزش سردل
اگر مشکلتان فیبرومیالژیا باشد، پزشک احتمالًا داروهای متعددی برایتان 
تجویز می کند تا هر عارضه را جداگانه درمان کند. هرچند فیبرومیالژیا درمانی 
ندارد اما راهکارهایی برای کنترل درد آن وجود دارد، فقط باید ببینید کدام روش 

بهترین جواب را به شما می دهد.
اسکولیوزیس

شود.  کمردرد  موجب  می تواند  که  است  دیگری  مسئلهٔ  اسکولیوزیس 
اسکولیوزیس موجب انحراف ستون فقرات شده و آن را از حالت طبیعی اش 
خارج می کند. این بیماری یک بدفرمی است که می تواند به دلایل مادرزادی یا 

عصبی عضلانی رخ دهد و هیچ دلیل واضحی هم نداشته باشد.
وقتی اسکولیوزیس در مراحل پیشرفتهٔ خود است معمولًا باعث فشردگی 
یا گرفتگی ستون فقرات شده و درد ایجاد می کند. برای کاهش درد ناشی از 
اسکولیوزیس باید تحت درمان پزشکی قرار بگیرید که معمولًا شامل موارد زیر 

می شود:
. روتین فیزیوتراپی
. استفاده از بریس

. چکاپ های منظم برای بررسی اینکه عارضه بدتر شده یا نه
اندومتریوز

اندومتریوز یکی از شایع ترین بیماری ها در زنان است. در این مورد، کمردرد 
در اثر رشد سلولی غیرعادی که در اندومتریوم رخ می دهد ایجاد می شود. این 
درد معمولًا حاد بوده و اغلب طی پریود نمایان می شود. هرچند داروهای مسکن 
معمولی بدون نسخه مفید هستند اما باید برای درمان درست به پزشک مراجعه 

کنید.
توصیه کلی

برای در پیش گرفتن درمان مناسب بر اساس نوع مشکلی که دارید به پزشک 
متخصص مراجعه کنید. یوگا تمرین کنید، چون راه بسیار خوبی برای ریلکس 

کردن بدن و مقابله با درد و التهاب است.

ارتباط بیماری تیروئید و دیابتشش مشکل سلامتی که باعث کمردرد می شوند

بیماری تیروئید در متابولیسم اختلال ایجاد می کند و به همین دلیل قند 
خون که در اصل باید به عنوان انرژی مصرف شود، در بدن تجمع می یابد 
و این مسئله ریسک دیابت را بالا برده و اگر در حال حاضر دیابت داشته 

باشید، کنترل قند خون را دشوار می کند.
چندان عجیب نیست که یک نفر هم بیماری تیروئید داشته باشد و هم 
دیابت. در واقع اگر شما دیابت نوع اول، دیابت نوع دوم، مقاومت به انسولین 
یا سندرم متابولیک داشته باشید، احتمال اینکه به بیماری تیروئید دچار 

شوید زیاد است.
از طرفی دیگر، بیماری تیروئید نیز احتمال ابتلا به سندرم متابولیک یا 
دیابت نوع دوم را افزایش می دهد و اگر چاق باشید یا اضافه وزن داشته 
باشید، این ارتباط قوی تر هم می شود. در این مطلب به شما می گوییم 
بیماری تیروئید و دیابت چگونه به هم مرتبط اند و چگونه اگر دیابت دارید از 

ابتلا به بیماری تیروئید پیشگیری کنید و برعکس.
بیماری تیروئید و قند خون

غده تیروئید عضوی پروانه ای شکل در پایین گردن است که نقش مهمی 
در تنظیم بسیاری از عملکردهای بدن دارد، از جمله متابولیسم )نحوهٔ 

استفادهٔ بدن از انرژی(.
بیماری تیروئید در متابولیسم اختلال ایجاد می کند و به همین دلیل قند 
خون که در اصل باید به عنوان انرژی مصرف شود، در بدن تجمع می یابد 
و این مسئله ریسک دیابت را بالا برده و اگر در حال حاضر دیابت داشته 

باشید، کنترل قند خون را دشوار می کند.
پُرکاری تیروئید ارتباط تنگاتنگی با هایپرگلیسمی )قند خون بالا( دارد. قند 
خون بالای ناشی از بیماری تیروئید هم می تواند موجب سندرم متابولیک 
شود. سندرم متابولیک، دسته ای از پنج عارضه است: گلوکز بالا، فشارخون 
بالا، تری گلیسرید بالا، کلسترول خوب پایین )HDL( و اندازهٔ زیاد دور کمر 
که ریسک بیماری قلبی، دیابت و سکته مغزی را افزایش می دهد. سندرم 

متابولیک درمان نشده می تواند به دیابت نوع دوم منجر شود.
بیماری تیروئید و انسولین

بیماری تیروئید می تواند در تولید انسولین اختلال ایجاد کند. انسولین 
هورمونی است که به سلول ها این امکان را می دهد تا سلول ها از گلوکز 

به عنوان انرژی استفاده کنند و این اتفاق قند خون را پایین می آورد.
می شود  باعث  این  و  می دهد  افزایش  را  متابولیسم  تیروئید،  پُرکاری 
انسولین سریع تر از حد معمول از بدن حذف شود و در نتیجه قند خون بالا 
رفته و ریسک دیابت نوع دوم نیز بیشتر می شود. بیماران دیابتی که نیاز به 
تزریق انسولین دارند نیز ممکن است به دوزهای بالاتری از انسولین نیاز پیدا 

کنند.
از سویی دیگر، کم کاری تیروئید، متابولیسم را کاهش می دهد و وقتی 
چنین اتفاقی می افتد، انسولین بیشتر از حد معمول در بدن می ماند و باعث 
افت قند خون می شود. در افرادی که داروهای دیابت مصرف می کنند، 
افت قند خون می تواند گاهی بسیار شدید شده و منجر به سرگیجه و عدم 

تعادل و افت هشیاری شود.
دیگر ارتباط ها میان دیابت و بیماری تیروئید

علاوه بر مشکل در متابولیسم گلوکز و تولید انسولین، ارتباط های دیگری 
نیز میان بیماری تیروئید و دیابت وجود دارد.

بیماری های خودایمنی
دیابت نوع اول یک بیماری خودایمنی است که در آن سیستم ایمنی 
خاصی  انواع  می کند.  حمله  انسولین  تولیدکنندهٔ  سلول های  به  بدن 
از بیماری های تیروئید به نام هاشیموتو و بیماری گریوز نیز خودایمنی 
هستند. تیروئیدیت هاشیموتو، شایع ترین علت کم کاری تیروئید در بسیاری 
از کشورهاست. مطالعات نشان می دهند بیشتر افرادی که دیابت نوع اول 

دارند در نهایت به بیماری هاشیموتو مبتلا می شوند.
از طرفی دیگر، بیماری گریوز باعث پُرکاری تیروئید می شود. تقریباً ده 

درصد افرادی که دیابت نوع اول دارند به بیماری گریوز دچار می شوند.
محور هیپوتالامیک - هیپوفیز آدرنال

هورمون های تیروئید و انسولین هر دو تحت تأثیر سه ارگان هستند که 
با هم کار می کنند: هیپوتالاموس مغز، غده هیپوفیز و غدد آدرنال. این 
 )HPA axis( سیستم تحت عنوان محور هیپوتالامیک - هیپوفیز آدرنال
سیگنال هایی بین خود ردوبدل می کنند تا با هم واکنش بدن نسبت به 
استرس را کنترل نمایند. آنها این کار را با تنظیم سطح هورمون کورتیزول 

انجام می دهند.
اگر در هر یک از این سه ارگان این سیستم مشکلی رخ بدهد، بر میزان 
تولید کورتیزول اثر خواهد گذاشت. کورتیزول بالا می تواند منجر به بالارفتن 
قند خون و کاهش هورمون تیروئید شود. پایین بودن سطح کورتیزول نیز 

می تواند موجب افت قند خون و افزایش هورمون تیروئید شود.
پیشگیری و مدیریت

اگر بیماری تیروئید یا دیابت برایتان تشخیص داده شده، رسیدن به وزن 
سالم و حفظ آن یکی از بهترین کارهایی است که می توانید برای پیشگیری 
از ابتلا به آن عارضهٔ دیگر انجام دهید. کنترل قند خون یا هورمون های 

تیروئید نیز یک راه مؤثر دیگر است.
اگر مقاومت به انسولین دارید یعنی بدنتان آن گونه که باید به انسولین 
پاسخ نمی دهد، بیماری تیروئید می تواند کنترل سطح قند خون را دشوارتر 
نماید. با مدیریت مقاومت به انسولین با کمک دارو، رژیم غذایی و ورزش 

می توانید از ابتلا به دیابت و عوارض بیماری تیروئید پیشگیری کنید.
خلاصه

دیابت و بیماری تیروئید دو بیماری کاملًا مرتبط با هم هستند. اگر پرکاری 
تیروئید داشته باشید، سطح انسولینتان می تواند افت کند و قند خونتان 
بالا رود و ریسک دیابت را افزایش دهد. اگر کم کاری تیروئید داشته باشید، 

عکس این اتفاق می افتد و منجر به افت قند خون می شود.
از سویی دیگر، دیابت نوع اول می تواند ریسک تیروئیدیت هاشیموتو 
سیستم  در  مشکلی  هرگونه  ضمناً  دهد.  افزایش  را  گریوز  بیماری  و 
هیپوتالامیک - هیپوفیز آدرنال نیز می تواند اثر منفی بر سطح انسولین و 
هورمون های تیروئید بگذارد. اگر دچار دیابت یا بیماری تیروئید هستید، 
ابتلا به  مدیریت درست عارضه  تان و حفظ وزن سالم می تواند احتمال 

عارضهٔ دیگر را کاهش دهد.
یک توصیه

به دلیل اینکه افرادی که دیابت نوع اول دارند بسیار در معرض مشکلات 
تیروئید هستند، انجمن دیابت آمریکا توصیه کرده است هرکسی که دیابت 
نوع اول دارد، به محض تشخیص این عارضه، از جهت کم کاری تیروئید نیز 
چکاپ شود و حتی اگر نتایج نرمال بودند بازهم لازم است دست کم هر دو 
سال یک بار، این چکاپ تکرار شود.با کنترل پرکاری تیروئید با دارو، رژیم 
غذایی و ورزش می توانید ریسک ابتلا به دیابت نوع دوم را نیز کاهش دهید.

سلامت

پاکسازی طبیعی کبد با خاکشیر؛

 چگونه با مصرف خاکشیر
 کبد را پاکسازی کنیم؟

نوشیدنی خاکشیر، یکی از نوشیدنی های معروف در کشور است که علاوه بر همه 
خواصی که دارد، می تواند در پاکسازی کبد نیز موثر واقع شود.

برای درمان بسیاری از بیماری ها در طب سنتی از گیاهان دارویی استفاده می شود. 
گیاهان دارویی نه تنها برای درمان بیماری ها مفید هستند بلکه می توان با استفاده 
از آن ها از فواید سلامتشان نیز بهره برد. یکی از مشهورترین گیاهان دارویی که از آن 
برای درمان بیماری های کبد و پاکسازی و سم زدایی آن استفاده می شود، خاکشیر 
است. خاکشیر قاتل کبد چرب بوده و به علت خواص دیورتیک طبیعی به سرعت کبد 
را پاکسازی و سم زدایی می کند. اگر شما نیز به بیماری کبد چرب دچار هستید و برای 
پاکسازی کبد نیاز به درمان گیاهی مناسبی دارید، حتما از خاکشیر استفاده کنید و 

با مصرف آن کبد را سم زدایی نمایید.
 چگونه با مصرف خاکشیر کبد را پاکسازی کنیم؟

برای پاکسازی و سم زدایی کبد چرب مخلوط های مختلفی با خاکشیر وجود دارند 
که عبارتند از:

جوشانده خاکشیر
یکی از توصیه های طب سنتی برای پاکسازی کبد مصرف جوشانده خاکشیر است. 
برای تهیه جوشانده خاکشیر دو قاشق غذاخوری خاکشیر را در دو لیوان آب بجوشانید، 

این جوشانده را ناشتا میل کنید و تا نیم ساعت پس از مصرف آن چیزی نخورید.
خاکشیر با مخلوط شاطره و کاسنی

یک معجون مناسب برای سم زدایی کبد مصرف خاکشیر با مخلوط عرق شاطره 
و کاسنی است. مصرف خاکشیر به همراه عرق کاسنی یک درمان مفید برای کبد 
چرب می باشد. برای تهیه این معجون یک قاشق غذا خوری خاکشیر را به عرق 
کاسنی اضافه کرده و میل کنید. می توانید این مخلوط را با عرق شاطره نیز ترکیب 

نمایید.
خاکشیر و ترنجبین

برای درمان کبد چرب و پاکسازی کبد می توانید خاکشیر را با مقداری ترنجبین 
مخلوط کنید. مصرف خاکشیر به همراه ترنجبین درمان کننده سودا و بلغم نیز 
می باشد. ترکیب این دو ماده کبد را سریع پاکسازی می کند، اما در موارد پاکسازی 
کبد با خاکشیر و ترنجبین به خصوص برای صفراوی مزاج ها باید با احتیاط مصرف 
شود، زیرا ممکن است یک بیرون ریزی ایجاد کند که بیمار مبتلا به صفرا نمی تواند 

این حالت را تحمل نماید.
ترکیب خاکشیر با آب پنیر

برای پاکسازی کبد از ترکیب خاکشیر با آب پنیر استفاده کنید. ترکیب خاکشیر با 
آب پنیر )ماء الجبن(، دارویی ضد سودا و ضد صفرا و بازکننده قوی کبد به خصوص 

بازکننده مسیر های کبدی به ویژه سودا می باشد.
ترکیب خاکشیر با بارهنگ و خرفه

برای کاهش حرارت بدن و کارکرد بهتر کبد و پاکسازی آن مصرف خاکشیر همراه با 
بارهنگ و خرفه خیلی توصیه می شود. بارهنگ دارای طبیعتی سرد و خشک و خرفه 
دارای طبیعت سرد و  تر است که همراه با خاکشیر برای رفع عطش، رفع جوش های 

صورت و پاکسازی کبد مفید است.
طریقه مصرف خاکشیر برای پاکسازی کبد

برای درمان سیروز کبدی و پاکسازی کبد بهتر است نوشیدنی های بالا را ناشتا و تا 
یک ماه مصرف کنید و تا نیم ساعت پس از مصرف آن چیزی نخورید.

روش شستن خاکشیر
خاکشیر دارای مقدار زیادی شن و برگ است و باید قبل از مصرف آن را بشویید و 
بخیسانید. برای شستن خاکشیر، خاکشیر را در یک کاسه بزرگ ریخته و مقداری آب 
به آن اضافه کنید و خاکشیر را درون آب هم بزنید تا دانه های آن جدا شوند. سپس 
صبر کنید تا دانه های خاکشیر ته نشین شوند و برگ های داخل آن به سطح آب آیند. 
حالا آب را خالی کنید و دوباره در کاسه آب بریزید تا پر شود. این کار را باید تکرار کنید 
تا خاکشیر عاری از شن و برگ شود.  اکنون مقداری آب به خاکشیر اضافه کنید و آن را 
آرام در یک ظرف دیگر بریزید تا شن های خاکشیر در ته ظرف اول باقی بماند. با تکرار 

این کار هیچ شنی در کف ظرف باقی نمی ماند.
نکته مهم

در مصرف خاکشیر اعتدال را رعایت کنید، ذکر این نکته ضروری است که به 
طورکلی استفاده از دارو های گیاهی باید با تجویز پزشک و متخصص طب سنتی 

باشد.
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 یک پژوهشگر مذهبی گفت: امام حسن مجتبی)ع( نماد مواسات مومنانه، صبر و 
تواصی اجتماعی در مسیر مدیریت بحران ها هستند.

به شرایط  ناظر  امام مجتبی )ع(  حجت الاسلام عباس عبدالهی  درباره سیره 
فرهنگی اجتماعی امروز کشور اظهار داشت: آن امام همام در یک شرایط بسیار 
پیجیده و دشوار اجتماعی به امامت رسیدند. دوران حکومت امیرمومنان )ع( با وجود 
جلالت قدر و وضوح شخصیتی که در میان مردم مدینه و کوفه داشتند، با وقوع سه 
نبرد داخلی در درون جامعه اسلامی در 2۱ رمضان سال ۴0 هجری در مسجد کوفه 
با شهادت آن حضرت به پایان رسید و در یک شرایط فتنه آلود و واگرایه داخلی امام 

مجتبی )ع( به امامت رسیدند.
وی افزود: شرایط نامطلوب داخل جامعه اسلامی به گونه ای است که حضرت 
بلافاصله بعد از تشکیل سپاه در برابر معاویه در شام چندین بار در درون سپاه خود در 
معرض سوء قصد و ترور قرار می گیرند ولی عقلانیت ویژه امام مجتبی )ع( در مسیر 
مبارزه تاریخ تمدنی چبهه حق علیه طاغوت، ایده نرمش قهرمانانه و تاکتیک آتش بس 
در برابر سپاه بزرگ معاویه را اجرایی کرد. این روش و تاکتیک امام حسن )ع( صلح با 
جبهه طاغوت نیست بلکه یک نرمش موقت و آتش بس موقت در مسیر مبارزه حق با 

جبهه باطل است.
عبدالهی ادامه داد: امام مجتبی )ع( در مسیر مدیریت بحران سیاسی اجتماعی 
زمان خود، تهدید بزرگ معاویه را تبدیل به یک فرصت برای تقویت همگرایی اجتماعی 
در درون جامعه خود و روشنگری و ارتقاء بیینش ها و بصیرت های سیاسی  اجتماعی 
مردم زمان خود قرار دادند. آن حضرت در این مسیر الگو و نماد سعه صدر و صبر 
اجتماعی هستند. وی افزود: امام حسن )ع( بارها مورد طعن و تمسخر و اعتراض 
های توهین آمیز از سوی دلدادگان به مکتب امیرمومنان )ع( قرار می گرفتند و با سعه 
صدر و صبر ضمن کاستن از آتش کینه و عقده ها به روشنگری  و تبیین منطق امامت 
و عمل خود در برابر معاویه می پرداختند. در واقع آن حضرت با یک جامعه از هم 
گسیخته دنیاگرای بی بصیرت و دارای تحلیل های سطحی مواجه شدند و این جامعه 

را به جامعه زمینه ساز قیام تاریخ ساز عاشورای حسینی تبدیل کردند.
نویسنده کتاب میثاق ماه و مهر اضافه کرد: ویژگی دیگر اخلاقی امام مجتبی )ع( 
در مسیر تحقق جامعه تراز قرآن کریم، مواسات مومنانه حضرت در برهه های مختلف 
زندگی پربرکت ایشان است. در تاریخ می خوانیم که آن حضرت بارها، زندگی خود را 
وقف دستگیری از برادران مومن گرفتار و ورشکسته و زمین خورده کردند. چندین بار 

اموال خود را تقسیم کردند.
وی افزود: افراد متعددی به ایشان مراجعه می کردند و آن حضرت از زندگی خودشان 
ایثار و از دیگران دستگیری می کردند. این سیره به قدری در حضرت زیاد بود که در 
میان ما شیعیان به کریم  اهل بیت معروف شدند. آن حضرت چندین بار زندگی خود را 
به صورت کامل به دیگران بخشیدند و در دستگیری از مستضعفین، محرومان و آسیب 

دیدگان، در جامعه زمان خودشان ضرب المثل بودند.
عبدالهی در گفت و گو با ایرنا تاکید کرد: این سیره امام مجتبی )ع(در مسیر مدیریت 
بحران های اقتصادی و اجتماعی پساکرونا بسیار اهمیت دارد. فرهنگ مواسات 
مومنانه و تحقق زنجیره صبر و تواصی در جامعه اسلامی بر پایه این دو مولفه مهم از 
سیره امام مجتبی )ع( است و آن حضرت توانستند جامعه به شدت واگرا و سرگردان 
در دوران پایان زمان حضرت علی )ع( را تبدیل به یک جامعه آماده برای تحقق قیام 

تاریخ ساز عاشورا کنند.
وی افزود: اگر امروز بخواهیم بر پایه تمسک به مکتب امام مجتبی )ع( مسیر مدیریت 
بحران های اقتصادی و اجتماعی امروز خودمان را در پی بگیریم باید بر تحقق گفتمان 
صبر، استقامت، مواسات و تواصی تکیه بیشتری کنیم و با بازخوانی سیره و شخصیت 
امام مجتبی )ع( بتوانیم خلق اجتماعی خودمان را در تراز این شخصیت عظیم الشان 
قرار دهیم. با تمسک به ویژگی های اخلاقی و سبک زندگی ائمه به ویژه امام مجتبی 
)ع( مسیر عبور از بحران ها و تبدیل ساختن تهدیدهای کلان اجتماعی به فرصت های 

ویژه و پیشرفت و آبادانی کشور محقق خواهد شد.
امام حسن مجتبی)ع( در شب نیمه رمضان سال سوم هجری در مدینه چشم به 
جهان گشود و حدود هفت سال از دوران زندگی پیامبر اسلام )ص( را درک کرد و پس از 
آن حضرت، حدود 30 سال با پدر بزرگوارشان علی بن ابی طالب )ع( ملازمت داشت.
امام مجتبی)ع( از آغاز بیعت مردم با حضرت علی )ع( تا لحظه شهادت آن حضرت 
یعنی سال چهلم هجری در مقام قوی ترین بازوی آن حضرت عمل کرد و در سه جنگ 
جمل، صفین و نهروان حاضر بود. پیش از جنگ جمل هم به همراه عمّار یاسر و قیس 
بن سعد به کوفه رفت و با سرکوب کردن فتنه ابوموسی اشعری، مردم را به جنگ با 

مردم بصره فرا خواند.
امام مجتبی)ع( بعد از شهادت امیرمومنان)ع( به مدت 10 سال عهده دار مقام 
امامت بودند و حکومت اموی پس از تحمیل صلح بر امام حسن)ع( گرچه به بسیاری 

از اهداف خود رسیده بود، ولی هم چنان وجود
معاویه از اجرای این تصمیم که برخلاف مفاد صلح نامه او با امام حسن)ع( بود 
وحشت داشت و می دانست که اگر در زمان حیات آن حضرت به چنین کاری دست 
بزند، بدون شک با مخالفت شدید امام حسن)ع( روبرو خواهد شد. بر این اساس 
تصمیم گرفت از هر راه ممکن امام )ع( را به شهادت برساند و پس از بررسی های 
زیاد، »جعده« همسر امام حسن )ع( دختر اشعث بن قیس را مناسب ترین فرد برای 
تحقق بخشیدن به این هدف پلید دید. معاویه به صورت محرمانه 100 هزار درهم برای 
جعده فرستاد و به او قول داد که اگر امام )ع( را به شهادت برساند او را به همسری 
یزید درخواهد آورد و جعده به طمع وعده معاویه، آن حضرت را با ریختن زهر در آب 
آشامیدنی مسموم کرد و طولی نکشید بر اثر آن، کریم اهل بیت در ٢8 صفر سال ٥0 

هجری در سن ٤7 سالگی به شهادت رسید.

پژوهشگر مذهبی:

امام مجتبی )ع( نماد مواسات مومنانه هستند

ریاضیات و اختلال یادگیری)قسمت دوم(
علایم اختلال ریاضی )قسمت اول(:

۱_شمارش طوطی وار : کودک در شمارش اعداد مشکل دارد.
2_عدم درک مفهوم عدد : مثلا کودک مفهوم عدد ۵ را نمی داند یعنی نمی تواند ۵مهره را جدا 

کند. 
3_ عدم درک ارزش عددی : کودک نمی داند ۴ از ۵ بزرگتر است و بر عکس.

۴_مشکل در خواندن عدد : ممکن است در خواندن اعدادویا خواندن اعداد شبیه به هم اشتباه 
کند مثلا 2و 3 ، ۴و۶ یا جهت خواندن را رعایت نمی کند مثلا ۱2 را 2۱ می خواند. 

۵_ مشکل در کپی عدد : هنگام رونویسی عدد مشکل دارد.
علایم اختلال ریاضی )قسمت دوم(:

۶_مشکل در نوشتن عدد : نوشتن عدد نیاز به استفاده از حافظه دارد . بنابراین گاهی کودک شکل 
عدد را فراموش می کند و یا اعداد شبیه به هم را اشتباه می نویسد . مثلا 3 را 2 می نویسد ) مربوط 
به توجه ( یا شکل عدد را نمی داند یعنی 3 را ۵ می نویسد . گاهی مشکل مربوط به جهت یابی است 

و عدد را وارونه می نویسد. 
۷_علامتها را نمی شناسد : کودک نمی داند + یعنی جمع بنابراین ممکن است اشتباه کند مثلا: 

3+2=۱
۸_مفهوم عملیات را نمی داند : جمع و تفریق را با هم اشتباه می کند

۹_اشکال در نحوه عملیات : گاهی کودک هنوز از انگشتان برای عملیات استفاده می کند، این 
موضوع در سطوح بالاتر مانند جمعهای اعداد دورقمی و... مشکلات بیشتری را به وجود می آورد.

۱0_اشکال در درک ارزش مکانی
۱۱_مشکل در حل مساله : گاهی کودک علیرغم اینکه عملیات ریاضی را می داند، در درک مسایل 

ریاضی مشکل دارد و نمی تواند روابط بین اجزای مساله را درک کند.
۱2_در درک زمان مشکل دارد.

۱3_درشمارش پول مشکل دارد.
 ۱۴_ در مهارتهای محاسباتی )جمع-تفریق-ضرب-تقسیم-کسر و...(مشکل دارد

تمرینات مختلف جهت تقویت مهارتهای ریاضی
یکی از دلایل اختلال ریاضی مربوط به اختلال در مراحل رشدی کودک است .بدین معنی که 
کودک مراحل رشد خود را بخوبی طی نکرده ویا خیلی دیر به این مرحله رسیده است.مثلا کودک در 
۹ ماهگی هم قادر به نشستن نبوده است .ویا والدینش وی را مجبور کرده اند که در ۴ ماهگی بنشیند. 
)این مرحله از رشد می بایستی در ۶ ماهگی اتفاق بیفتد( و بسیاری موارد دیگر... که اصطلاحا به آن " 
تاخیر در رشد" می گویند.لذا برخی از تمرینات ذیل جهت جبران مراحلی است که کودک بخوبی طی 
نکرده است. این تمرینات جهت تقویت نیمکره های مغزی بکار می روند که نهایتا در بهبود عملکرد 
مغزو در نتیجه پیشرفت در ریاضیات تاثیر فراوان دارند.زیرا عدم غلبه طرفی مغز نیز از علل بوجود 

آورنده اختلال ریاضی است.
تمرینات حرکتی در منزل و یا مراکز مشکلات ویژه یادگیری

۱_قدم زدن به جلو ، عقب ، پهلوها و پریدن .)جهت تقویت مهارتهای حرکتی(
2_ خیز رفتن 

3_راه رفتن ریتمیک و شمارش مستقیم و معکوس .)تقویت دقت(
زدن. حدس  و  انگشتان   با  بدن  مختلف  قسمتهای  روی  حروف  و  شکل  ۴_کشیدن 

)دقت،ادراک،تجسم فضایی(
۵_پرتاب توپ به هدف به تناوب با هر دو دست )جهت تقویت دقت و هماهنگی چشم و دست(

۶_ پرتاب توپ به طرف یکدیگر همواره با نام بردن
۷_ ضربه به توپ با دست راست، چپ، هر دو دست

۸_ تنفس عمیق)دقت(
۹_ راه رفتن با چشم بسته و حدس زدن جای اشیاء.)دقت-حافظه(

چرخاندن میله و حرکات بالا و پایین رفتن با انگشتان_۱0
۱۱_تمرین چرخش مداد در دست با چپ و راست

۱2_آموزش خلاقیت و تحریکات یکپارچکی حسی 
۱3_گوش دادن به موسیقی با چشم بسته .)دقت(

۱۴_مچاله کردن کاغذ با هر دو دست و پرتاب آن
۱۵_گفتن لطیفه و به خاطر سپاری آن .)حافظه(

۱۶_آشنایی و کار با با چرتکه)بدون توجه به این موضوع که: چرتکه در زمانه فعلی قابل استفاده 
نیست(

۱۷_بستن چشم و پیدا کردن راه تمرین مداد شمعی)دقت-ادراک-حافظه(
۱۸_آموزش خلاقیت در زمینه های مختلف

۱۹_تمرین حرکات چشم با دنبال کردن چراغ قوه .)دقت بینایی(
20_راه رفتن با چشم بسته )تعادل-دقت(

2۱_تاکید روی فعالیتهای دستی
22_لی لی کردن با هر پا به صورت جداگانه )تعادل-تثبیت غلبه طرفی مغز(

23_چرخاندن توپ روی بدن .)دقت-تعادل(
2۴_تمرین ایستادن روی شانه جهت حفظ تعادل

2۵_حرکت پاها بصورت دوچرخه )تقویت مهارتهای حرکتی(
2۶_راه رفتن با کتاب روی سر و پرش در این حالت)حفظ تعادل(

2۷_آموزش مهارت اجتماعی )مانند:آشنایی به عابر بانک، خرید کردن-پول دادن و...(
2۸_تن آگاهی)شناخت قسمتهای مختلف اعضای بدن مانند:دست راست-چشم چپ-پای 
راست-گوش چپ و...( 2۸_پرتاب کردن و گرفتن توپ)دقت-هماهنگی چشم و دست-تقویت 
مهارتهای حرکتی( 2۹_تمرینات تعادل)ایستادن روی یک پا- راه رفتن روی تخته تعادل-لی لی کردن 

و...(
نکاتی برای یادگیری موثر ریاضیات

یکی از سؤالات متداول دانش آموزان این است که چرا برخلاف سایر درس ها، ما از مطالعه ریاضی 
آنچنان که انتظار داریم نتیجه نمی گیریم؟ اشکال کار در کجاست؟  

در زیر برخی از مهم ترین نکات یادگیری مؤثر ریاضی را مرور می کنیم:
_خواندن و گوش دادن قسمتی از یادگیری ریاضیات است، اما همه ی آن نیست. بخش عمده ی 
یادگیری ریاضیات انجام تمرینات مداوم است. تکالیف خود را حتما انجام دهید تا یاد بگیرید در 
مسائل مختلف چگونه باید از روش ها و فرمول ها استفاده کنید. انواع کتاب های کمکی موجود در 
بازار با سطح سؤالات ساده تا پیشرفته به شما کمک می کند به انجام تمرینات در زمان محدود مدرسه 

بسنده نکنید.
_مباحث ریاضیات زنجیره ای و به هم پیوسته است. چیزي که امروز به شما درس داده می شود 
بر اساس آموخته های قبلی شماست. همین که عقب افتادید، درک مفاهیم جدید و دوباره رسیدن 
به درس سخت می شود. آماده شدن براي امتحان، آن هم در دقایق آخر، راهگشا نخواهد بود. 
حتی الامکان در همه ی کلاس ها شرکت کنید و مباحث را به تدریج بیاموزید. _سعي نکنید روش ها 
را در ریاضیات حفظ کنید. فرمول ها و روش هاي بسیار زیادي تحت عنوان نکات تستی در ریاضیات 
وجود دارد که با کوچکترین تغییری در فرض مسئله بلا استفاده می شوند. کافی ست بر مفاهیم اصلی 
و روش های کلیدی مسلط شوید. _وقتی روشی را براي حل یک مسئله یاد گرفتید، مفهوم مورد 
استفاده در همان روش در اغلب موارد برای دیگر مسائل هم مي تواند استفاده شود. وقتی با مسئله ی 

جدیدی روبه رو می شوید، سعي کنید آموخته های قبلی خود را بر مسئله ی جدید اعمال کنید.
_فرهنگ لغات ریاضي را یاد بگیرید. گاهی کلمه ای که در ریاضی مورد استفاده قرار می گیرد، 
معنای متفاوتی نسبت به آنچه شما قبلا و در زندگی روزمره می دانستید می دهد، مانند کلمه ی 
"اتحاد" کلمات و اصطلاحات جدید ریاضی و معنای ریاضی آن ها را در قسمت های خاصی از دفتر 

خود وارد کنید و به خاطر بسپارید.
_ریاضیات مبحثي است که بسیاری از دانش آموزان را مضطرب مي کند. داشتن اعتماد به  نفس 

می تواند اضطراب شما را کاهش دهد.
برخی از علل محاسبه پریشی )اختلال در حساب کردن و ریاضی(

_ضعف در مهارت های زبانی : نقص در درک عملیات ریاضی، مفاهیم و رمز گشایی یا حل مسائل 
نوشته شده با نمادهای ریاضی  _ضعف در مهارت های ادراکی : مثل :خواندن نمادهای عددی یا 

علائم حسابی و طبقه بندی اشیاء و یا ادراک فضایی
_ضعف در مهارتهای توجه : مثل رونویسی درست از اعداد و اشکال ، به یاد سپردن عددی که به 

ستون بعد اضافه می شود و عدم رعایت علائم ریاضی
_ضعف در مهارتهای ریاضی 

_ضعف در محاسبات ریاضی)جمع-تفریق و...( شمارش اشیا ء و یادگیری جدول ضرب ٬ عدم در 
ک مفاهیم متضاد مانند: سبک و سنگین ، بسته و باز ، پر و خالی ، چپ و راست ؛ دور و نزدیک ، عدم 

درک ارزش پول ، عدم درک زمان )گفتن ساعت ( و جهت یابی ضعیف.
_مشکلات عصب شناختی ٬ شخصیتی و عوامل فیزیولوژیکی)مغز-جسم(

_ عملکرد پایین هوش غیر کلامی)هوش عملی(.)دو نوع هوش داریم: کلامی _عملی(
_آموزش ضعیف در کلاس درس)روش تدریس معلم(

_ عدم علاقمندی به درس ریاضیات
_ضعف در یک یا چند فرایند روانی پایه یعنی مراحل یادگیری: مانند:دقت، ادراک، حافظه

_عدم تثبیت غلبه طرفی مغز)کودک برخی کارها را با سمت چپ و برخی دیگر را با سمت راست 
بدن انجام می دهد.مثلا: با دست راست می نویسد ولی با پای چپ توپ را می زند و مواردی از این 

قبیل( _تاخیر در رشد _ مراحل رشد بخوبی طی نشده است و یا در آن وقفه ایجاد شده است.
_عوامل محیطی:خانواده و معلمان٬نقش فضا و مکان،  نقش کلاس های خصوصی،  کمبود وسایل 

آموزشی ریاضی ، و...
_عوامل ژنتیکی ، برخی از دانشمندان معتقدند که ضعف در ریاضیات ارثی و ژنتیکی است.

_عوامل بیوشیمیایی:مشکلات قبل از تولد )مانند مشکلات دوران بارداری مادر، سوء تغذیه مادر، 
ضربه به شکم مادر ، بیماری های وی و...(

 _مشکلات حین تولد)کمبود اکسیژن در زمان تولد نوزاد و خفگی او-نارس بودن نوزاد ضربه هایی 
که هنگام تولد بر مغز نوزاد وارد می شود و...(-

_مشکلات بعد از تولد) ضربه های وارده بر سر دانش آموز-سوء تغذیه-مننژیت و سایر بیماری ها 
مشکلات عاطفی و روحی دانش آموز و...(

_ضعف در مهارتهای حرکتی و عدم هماهنگی چشم و دست
مراحل آموزش مستقیم ریاضی:

برای آموزش مستقیم ریاضی،شما آموزگاران و والدین عزیز باید مراحل زیر را طی کنید:
۱_موضوع ریاضی خاصی)مثلا آموزش جمع اعداد دو رقمی( را مد نظر قرار دهید و برنامه ریزی 
کنید که به آن هدف خاص برسید. 2_خرده مهارتهای مورد نیاز برای دستیابی به هدف مورد نظر را 
مشخص کنید و ترجیحا یادداشت نمایید. ) مثلا برای دستیابی به هدف ما،جمع اعاد دورقمی؛دانش 
آموز باید بتواند اعداد یک رقمی را بشناسد ، به صورت کتبی و شفاهی بگوید و بنویسد ، علایم جمع 

و... را بشناسد، مفهوم رقم و دو رقمی را بداند و.....(
3_مشخص کنید دانش آموز در حال حاضر کدام یک از مهارتهای مورد نیاز را می داند.

۴_توالی مراحل مورد نیاز برای رسیدن به هدف مربوطه را مشخص کنید.
۵_با توجه به موارد فوق ،آموزش را شروع کنید.

تهیه کننده : حمیده میرزایی
دبستان :تربیت اسلامی- ناحیه ۲
آموزگار پایه : پنجم

با حضور مشاور فرمانده کل ستاد نیروهای مسلح:

خادمان قرارگاه جهادی شهید احمد 
کریمی در قم تقدیر شدند

 آیین تقدیر از خادمان قرارگاه جهادی شهید احمد کریمی شامگاه جمعه با 
حضور مشاور فرمانده کل ستاد نیروهای مسلح در یادمان شهدای گمنام کوه 

خضرنبی)ع( در قم برگزار شد.
مشاور فرمانده کل ستاد نیروهای مسلح در این آیین، با اشاره به مجاهدت و 
معصومه)س(  فاطمه  حضرت  گردان  فرمانده  کریمی  احمد  شهید  اقدامات 
لشکر ۱۷ علی بن ابیطالب)ع( در دوران دفاع مقدس، اظهار داشت: جا دارد در 
خصوص سیره رفتاری و نظامی این قبیل شهدا آثار زیادی در قالب های هنری 

تهیه شود.
سردار فتح الله جعفری با تاکید بر توجه رزمندگان دوران دفاع مقدس بر بعد 
انسانی جنگ و پرهیز از کشتار، ادامه داد: در دوران جنگ تحمیلی بیش از ۱0 
هزار نفر از مردم و رزمندگان عراقی به نیروهای ایرانی پناهنده شدند، که شهید 
حسن باقری برای جلوگیری از تعرض رژیم بعث به خانواده های آنها تمام آنها 
را اسیر اعلام کرد. مشاور فرمانده کل ستاد نیروهای مسلح یادآور شد: یکی از 
ویژگی های جنگ هشت ساله، تغییر معادلات جنگ کلاسیک و تقویت بعد 
مردمی آن بود که در آزادسازی خرمشهر این مساله کاملا نقش مثبت خود را 

نشان داد.
رییس موسسه شهید حسن باقری اظهار داشت: اتکای فرماندهان هشت سال 
دفاع مقدس بر نیروهای بسیجی بود و آنها می دانستند هر عملیاتی که طراحی 

شود، نیروهای بسیجی توانایی نقش آفرینی و اجرای آن را خواهند داشت.
پیروزی  سبب  که  چیزی  آن  عراقی  فرماندهان  اعتراف  به  کرد:  اضافه  وی 
رزمندگان ایرانی در عملیات های مختلف می شود، روحیه بسیجیان بود که 
عقب نشینی برای آنها معنایی نداشت و با نیت شهادت تا آخرین نفس جنگ می 
کردند.  مشاوره فرمانده ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه برخورد" اندلسی" 
دشمن با کشور کاملا مشخص و عریان شده است، بیان کرد: در این شرایط باید با 

خودسازی مراقب اندوخته های معنوی و خانواده ها و نسل جوان باشیم.
جعفری با تاکید بر اینکه فرهنگ بسیجی راهکار برون رفت از مشکلات و 
و  ایثار  فرهنگ  ترویج  بر  است  پیشرفت  و  موفقیت  های  عرصه  به  شدن  وارد 

خودگذشتگی در جامعه تاکید کرد.
تفکر بسیجی در جامعه ترویج شود

 معاون هماهنگ کننده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم نیز در ادامه بیان کرد: 
بسیج و انقلاب اسلامی دو پدیده ای است که امام راحل از آنها بعنوان شجره 

طیبه یاد کرده و بسیج در حکم روح انقلاب است.
سرهنگ مهدی کبیری پور اظهار داشت: در منظومه فکری امامین انقلاب 
بسیج یک تفکر، اندیشه و یک چشمه زلال و جاری معرفت است و امامین انقلاب 
همواره بر توسعه و تقویت تفکر بسیجی در بین مردم و مسوولان تاکید داشته اند.

وی با اشاره به ویژگی های مهم تفکر بسیجی در منظومه فکری مقام معظم 
رهبری، ادامه داد: حمایت از محرومین، اخلاص، ازخودگذشتگی و مقابله با 

ظالمین از مولفه و مصادیق مهم تفکر بسیجی است.
کبیری پور در پایان گفت: در مقابل تفکر بسیجی، جریانی وجود دارد که با 
برخوداری از امکانات مادی و رسانه ای در صدد ترویج سبک زندگی مبتنی بر 
انتقاع شخصی و اصالت فرد است. گفتنی است قرارگاه جهادی شهید احمد 
کریمی قم فعالیت های خود را از سال ۹0 با محوریت محرومیت زدایی، کمک 

های مومنانه، خادمی راهیان نور و فعالیت های نوع دوستانه آغاز شده است.
 

 ذوالنوری نماینده مردم قم:

 نگاه تحولی در ادارات قم حاکم شود
 نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی بر لزوم توجه جدی دستگاه های 

اجرایی و ادارات قم به برنامه های تحولی تاکید کرد.
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری در دیدار مدیرکل، معاونان و مدیران 
ابراز خرسندی از گزارش حجت الاسلام  با  اداره کل تبلیغات اسلامی استان 
والمسلمین شعبان زاده اظهار کرد: در مدت ۶ سال که نماینده مردم شریف 
قم در مجلس شورای اسلامی هستم، این نخستین گزارش جامع، منسجم و 

امیدوارکننده است که در مورد فعالیت دستگاه ها و نهادهای قم ارائه می شود.
وی افزود: در سال هایی که دولت در اختیار جریان انقلاب اسلامی نبود، بروز 
و ظهور جدی از سازمان تبلیغات اسلامی در استان ها دیده نمی شد و رکود و 
بی تحرکی در این سازمان حاکم بود. سازمان تبلیغات اسلامی از یک بعد، نهاد 
دولتی و از نگاه دیگر محصول انقلاب اسلامی است، بنابراین فلسفه وجودی این 
سازمان مهم است. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی فعالیت سازمان 
تبلیغات اسلامی را امیدوارکننده دانست و بیان داشت: انتظار داریم نگاه تحولی 
در ادارات و نهادها مورد توجه جدی قرار گیرد و جایگزین نگاه شغلی شود. 
ذوالنوری بر لزوم استفاده از فرصت های فرهنگی و تبلیغی در مسیر تقویت انقلاب 
اسلامی تاکید کرد و افزود: اینکه با امکانات و اعتبارات کلان کار کنید هنر نیست، 
هنر این است که امکانات دیگر نهادها را به نفع انقلاب اسلامی بسیج کنید. در 
ابتدای این دیدار حجت الاسلام مرتضی شعبان زاده مدیرکل تبلیغات اسلامی 

استان قم گزارشی از عملکرد و فعالیت های پیش رو این اداره کل ارائه کرد.

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم:
طرح بهسازی محور قم- جعفریه عملیاتی شد

 معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: با 
اعتباری افزون بر ۵۸0 میلیارد ریال طرح بهسازی محور قم- جعفریه)حدفاصل 

تقاطع قلعه سنگی- جعفریه( به طول 20 کیلومتر اجرایی شد.
اکبر نوروز پور در این زمینه افزود: در راستای صیانت، ارتقاء سطح ایمنی و 
تسهیل تردد در محورهای برون شهری استان، طرح بهسازی محور قم- جعفریه 

عملیاتی شد.
وی اضافه کرد: با توجه به ترافیک ترکیبی و غالبا سنگین محور قم- جعفریه 
و موقعیت شهرستان جعفرآباد که از قطب های مهم کشاورزی- دامداری استان 
است، طرح بهسازی و ارتقاء ایمنی آن همواره از دغدغه های اداره کل متبوع 
بوده است. وی ادامه داد: از آنجا که محور قم- جعفریه، کوتاه ترین راه دسترسی 
به استان مرکزی می باشد، شاهد ترافیک چشمگیر انواع ناوگان نیمه سنگین 
حمل کالا، از آن هستیم که این مهم موجب استهلاک راه و اصطلاحا، خستگی 

زودرس آسفالت می شود.
قم-  محور  بهسازی  به  نسبت  گذشته  سال های  در  این که  بیان  با  نوروزپور 
جعفریه، اقدام چشمگیری صورت نگرفته، بیان کرد: با توجه به پی گیری های 
مجدانه مسوولان امر و مطالبات مردمی، طرح بهسازی محور قم- جعفریه به طول 
20 کیلومتر و عرض ۸ متر)حدفاصل تقاطع قلعه سنگی- جعفریه( از فروردین ماه 

امسال عملیاتی شد.
وی در خصوص بازه زمانی اجرا و بهره برداری از این طرح، گفت: با توجه به 
ترافیک محور و ضرورت تسریع در اجرا و تکمیل پروژه بهسازی محور قم- جعفریه، 
امیدواریم با عزم جهادی همکاران و مجری پروژه، شاهد تکمیل و بهره برداری از 

آن تا پایان سال جاری باشیم.

پانزدهم ماه رمضان، سالروز میلاد امام حسن 
مجتبی)ع( والامقامی از نسل خوبان و آیینه تمام 
است.  هستی  جهان  در  بردباری  و  صبر  نمای 
دومین امام شیعیان در مسیر عدالت و مبارزه با 
حکومت وقت گام برداشت و به حفظ نیروهای 

کارآمد، اصلح و تفسیر صحیح اسلام پرداخت.
درهمه  تاثیرگذار  های  شخصیت  از  تردید  بی 
ابعاد تاریخ اسلام، خاندان اهل بیت)ع( به ویژه 
یکی از جوانان اهل بهشت امام حسن مجتبی)ع( 
دومین پیشوای شیعیان است. اسلوب ها و روش 
های زندگی این بزرگوار به عنوان بهترین الگوی 
زندگی بعد از سیره پیامبر)ص( همیشه مورد توجه 

مسلمانان بوده است.
های  اسوه  و  ها  شخصیت  از  حسن)ع(  امام 
انسان  شخصیت  که  است  اخلاقی  مشهور 
رفتاری  سیره  براساس  را  کریمانه  رفتار  و  کریم 
آن حضرت)ع( می توان ترسیم کرد. شخصیت 
در سیره  را  قرآنی  اخلاق  تجلی  که  ای  کریمانه 
اجتماعی نسبت به دوست و دشمن نمایان می 
کند و مبتنی بر حلم و عقل سلیم است. عقل 
سلیم و طهارت تکوینی و نفسانی و شرافت نسب 
از عوامل موثر برگزیدگی امام مجتبی)ع( در میان 
برگزیدگان الهی است زیرا وی شبیه ترین مردم 
و  اکرم)ص(  پیامبر  به  خلقت  و  خوی  خلق،  در 
نخستین ثمره شجره بوستان نبوی محسوب می 
شود. پانزدهم رمضان سال سوم هجرت دومین 
ستاره پرفروغ آسمان امامت و ولایت امام حسن بن 
علی)ع( دیده به جهان گشود و شیعیان را غرق در 
شادی و سرور کرد، والامقامی که پس از شهادت 
سنگین  رسالت  علی)ع(  امام  بزرگوارش  پدر 
گرفت.  برعهده  را  مسلمانان  رهبری  و  هدایت 
ایشان در دوره ای زندگی می کرد که خاندان بنی 
امیه بر تخت خلافت تکیه زده بودند و با ظلم و 
ستم بر مردم حکم می راندند. دومین امام شیعیان 
در چنین شرایطی با نظم دادن به امور گوناگون و 
برگزیدن والیانی برای شهرهای مختلف در مسیر 
برداشت.  گام  وقت  حکومت  با  مبارزه  و  عدالت 
پرچمدار  مجتبی)ع(  حسن  امام  ولادت  سالروز 
احسان و بخشش روز اکرام نامیده شد تا بهانه ای 
برای یاری رساندن به یتیمان، احیای فرهنگ با 

هم بودن و ریشه کنی فقر در جامعه باشد.
به مناسبت سالروز میلاد امام حسن مجتبی)ع( 
با حجت الاسلام »مجید سروستانی« کارشناس 
امور دینی و استاد حوزه به گفت و گو پرداخته ایم 

که در ادامه می خوانید.
 رفتارشناسی  سیاسی 

امام حسن مجتبی )ع( بعد از صلح
به  با اشاره  حجت الاسلام مجید سروستانی، 
این موضوع که بعد از شهادت حضرت علی )ع(، 
مردم با امام حسن)ع( بیعت کردند، گفت: امامت 
حضرت)ع(۶ماه و سه روز به طول انجامید و میان 
امام و معاویه صلح نامه امضاء شد. پس از اجرای 
صلح، امام )ع( به مدینه مراجعت کرد و مدت ۱0 
بود. در  را در آن جا ساکن  سال آخر عمر خود 
این مدت همچون پدر و جد بزرگوارش، طبیب 
و معلمی دلسوز و پناهگاهی مطمئن برای مردم 
مدینه  و مظلومان  عالم بود و خورشیدگونه بر همه 
زوایای تاریک عالم اسلام می تابید و با سخنان  
مسلمانان   حکیمانه  رفـتار  و  گونه  علی  زیبای 
جهان را رهبری می کرد. در مقابل جبهه کفر و 
همه اندیشه های شیطانی  آنان در راستای مبارزه 
با باطل ، راست قامتانه ایستادگی کرد و به  نـور 

الهـی درخششی دیگر داد.
وی ادامه داد: صلح امام حسن )ع( و قیام امام 
حسین )ع( 2حادثه تاریخی هستند که مـعلول 
شـرایط و اوضاع سیاسی و اجتماعی زمان خود 

هستند و این  2 واقعه را باید با در نظر گرفتن اوضاع 
با  امام)ع(  کرد.  بررسی  خودشان  زمان  واحوال 
معاویه، با توجه به  شرایط  و اوضاع  جامعه و بررسی 
همه جانبه مسایل جهان اسلام و با در نظر گرفتن 
توان و قدرت نظامی حکومتش در مقابل معاویه و 
این که ادامه جنگ با این شرایط به صلاح نبود، تن  
به  صلح داد و از ادامه درگیری پرهیز کرد. آن چه 
در تاریخ مسلم است، این است که معاویه  سیاست  
مدار ماهر و شخص حیله گری بوده است و ظاهر 
اسلامی را در مجامع عمومی رعایت می  کرده  اما 
در نهاد خود با اسلام دشمنی داشت و به هیچ یک 
از مقدسات اسلامی پایبند نبود. به همین جهت 
بود که امام حسین )ع( در زمان حیات معاویه با 
آن  که  نامه  هایی از اهل عراق برای دعوت به قیام 
علیه معاویه داشتند، دست به این  کار نزد و فرمود: 
نیروهای  شدن  پیدا  نیست.  قیام  روز  »امروز، 
خوارج و نبود یاران مخلص  و فرماندهان  فـداکار 
و ضـعف داخلی، کراهت مردم از شرکت در نبرد 
با معاویه، نیز از شرایط زمانه امام  حسن  )ع( بود 
که توان و قدرت نظامی امام حسن )ع( را ضعیف 

کرده بود و این شرایط  به صلح منجر شد.«  
پایبندی به پیمان صلح

این استاد حوزه با بیان اینکه یکی از نخستین 
رفتارهای سیاسی و نـیز اخلاقی امام )ع( پایبندی 
به پیمان صلح بود، اظهار داشت: هنگامی که 
معاویه  و  )ع(  حسن  امام  میان  تحمیلی   صلح 
برقرار شد، امام)ع( به این پیمان و قرارداد پایبند 
و وفادار بود. تاریخ گواهی می دهد که معاویه نه 
تنها به هیچ کدام از مواد پیمان نامه عـمل  نکرد، 
بلکه در نقض هر یک  از مواد آن، از هیچ کوششی 
فروگذاری نکرد؛ چنان که خود قبل از عمل به 
مـواد پیمان نامه، از نقض آن خبر داد. یکی دیگر 
از رفتارهای امام)ع(، حفظ جان یاران و شیعیان 
مصالح   مصادیق  از  شیعیان  حفظ  اگرچه  بود. 
عمومی است، اما ازآنجایی که شیعیان، حافظان 
بودند،  )ع(  بیت  اهل  موالی  و  دین  پاسداران  و 
حفظ آنان از اهمیت ویژه ای برخوردار بود. ادامه 
نبرد امام حسن )ع( با معاویه و احتمال پیروزی 
سپاهیان  شام  بر سپاهیان عراق، آرزوی دیرینه 
معاویه را برآورده می کرد و او با این بهانه شیطانی، 
ریشه  اسلام  ناب محمدی را می خشکانید و به 
جای آن، اسلام تحریف و تـفسیر  شـده امویان را 

ترویج  می کرد.
نشر فرهنگ اصیل اسلام

اساسی  دیگری  امور  از  امور دینی،  پژوهشگر 
که امام مجتبی )ع( آن را به بهترین وجه انجام 
داد و بدان  اهمیت  فراوان می داد، نشر فرهنگ 
اصیل اسلام را در برابر تحریفات و تهاجم فرهنگی 
حاکمان اموی به ویژه معاویه دانست و گفت: این 
خاندان بیش ترین دشمنی ها را در مقابل اسلام و 

رسول خدا)ص(  روا داشتند. معاویه پس از پیروزی 
نظامی عـلیه حکومت عراق و اهل بیت عصمت 
و طهارت )ع(، تهاجمی را برای  نابودی فرهنگ 

رسالت و امامت امامان راستین شـیعه آغاز کرد.
بدعت  گذاری  در دین، تشویق جاعلان حدیث 
و علنی کردن منکرات از مصادیق تهاجم فرهنگی 
البته  رفت.  می  شمار  به  معاویه  های  بدعت  و 
معاویه با همه کوششی که  در از میان بردن سیره 
)ع(  بیت  اهل  کردن  منزوی  و  خدا)ص(  رسول 
زیرا  نیاورد،  به دست  چندانی  موفقیت  داشت، 
امام مجتبی)ع( شیوه ای را که در تربیت مردان 
صالح و فدایی برای  اسلام  و معرفی فرهنگ اصیل 
و صحیح امامت راستین در مدینه  جدش  رسول 
در دل  ژرف  اثری  بود،  کرده   انتخاب   خدا)ص(  
آنان دانستند  های  مردم  و مسلمانان گذاشت. 
که احکام شرعی و مـسایل روزمره خود را باید از 
مدینه دریافت کنند. امام مجتبی )ع( نامه  هایی 
را به بعضی  از افراد مؤثر و ناآگاه به صورت  پنهانی 
ارسال می داشت و در آن، انحرافات هـیأت حاکم 
را از سیره جدش  رسول  خدا)ص( بـیان می کرد و 
نیز مردانی  را آموزش و تعلیم می  داد و به شهرهای 

مختلف می  فرستاد.
نشر فرهنگ اصیل اسلام توسط حسن بن علی 
)ع( در دوره ۱0 ساله، موجب احیای مجدد اسلام 
و یادآور گفتار و کردار و نظریات پیامبر)ص( بود و 
اگر نرمش قهرمانانه سبط اکبر رسول خدا)ص( 
آن هم از پایگاه وحی و حرم پیامـبر)ص( نبود، 
معاویه و اطرافیانش اثری از اسلام و اهل بیت )ع( 

باقی نمی گذاشتند.
درس هایی از کرامت حضرت امام حسن )ع(

پایان  در  سروستانی  مجید  الاسلام  حجت 
الگوگیری از کریم بودن امام حسن)ع( را در این 
دوران مهم دانست و گفت: تمام اهل بیت)ع( 
امام  برای  صفت  این  اما  دارند  خاصی  کرامات 
حسن )ع( جلوه خاصی دارد. آن هم به خاطر 
داشتند.  که  بخشش هایی  و  بذل  و  انفاق ها 
خویش  دارایی  همه  دوبار  مجتبی)ع(  حضرت 
و  انفاق  راه خدا  در  را  مال خود  بار نصف  و سه 
احسان کردند. علمای شیعه و اهل سنت آن را در 
کتاب های خود نقل کرده  اند. نخستین کرامت 
حضرت، در مقابل دشمنان است. شواهد فراوانی 
در زندگی امام حسن مجتبی)ع( وجود دارد که 
افزون بر دوستان، نسبت به دشمنانشان که بیشتر 
باعث  اش  کریمانه  رفتار  بودند،  جاهل  و  نادان 
آنها می شد. کریم بودن  تغییر و منقلب شدن 
حضرت)ع( به قدری بود که حتی با دشمنان شان 
هم کریمانه برخورد می کردند. آنها هر آنچه را که 
داشتند، می بخشیدند یعنی ایثار می کردند. از 
کرامات امام حسن )ع( باید همدلی و مواصات را 

یاد بگیریم.

به مناسبت سالروز ولادت با سعادت دومین امام شیعیان؛

امام حسن مجتبی)ع( پیشوای کرامت و پرچمدار صلح و آزادی
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رییس اداره مطالعات اقتصادی بورس کالای ایران اعلام کرد :

حراج ملک از مسیر بورس کالا برای 
فروشندگان حقیقی و حقوقی 

ابزار و قراردادهای مربوط به فروش ملک از طریق بورس کالا از سال گذشته اجرایی 
شده و وزارت راه و شهرسازی، بانک اقتصاد نوین، وزارت دفاع هم از طریق این ابزار 
اقدام به اجرای فروش املاک خود کرده اند و برخی بانک ها و همچنین شهرداری نیز 
خواهان استفاده از این ابزار هستند که با رفع برخی موانع عرضه های جدی از سوی 

شهرداری انجام می شود. 
رییس اداره مطالعات اقتصادی بورس کالای ایران با بیان اینکه در بورس کالا حدود 
۴ تا ۵ ابزار برای مسکن ارائه شده است گفت: برخی از ابزارها در حال حاضر وجود 

دارند و برخی دیگر نیز معرفی خواهند شد.
معین محمدی پور افزود: ابزار برگزاری حراج ملک، از جمله مواردی است که در 
بورس کالا در حال اجرا است. موضوعی که در اکثر کشورهای دنیا به طور معمول 
از این ابزار استفاده می شود ولی در ایران فرهنگ فروش ملک از طریق حراج جا 

نیفتاده است..
وی عنوان کرد: ابزار و قراردادهای مربوط به فروش ملک از طریق بورس کالا از 
سال گذشته اجرایی شده و وزارت راه و شهرسازی، بانک اقتصاد نوین، وزارت دفاع 
هم از طریق این ابزار اقدام به اجرای فروش املاک خود کرده اند و برخی بانک ها و 
همچنین شهرداری نیز خواهان استفاده از این ابزار هستند که با رفع برخی موانع 

عرضه های جدی از سوی شهرداری انجام می شود.
وی ادامه داد: روند کار به این صورت است که ملکی به عنوان حراج انتخاب و عرضه 
کننده ضمن معرفی آن به بورس کالا، مستنداتی را به بورس کالا ارائه می دهد تا مورد 
ارزیابی و بررسی قرار گیرد پس از بررسی های لازم مستندات، ملک بر روی تابلو بورس 
کالا قرار گرفته و خرید و فروش مربوط به آن شروع می شود که خوشبختانه روند خرید 

و فروش و قیمت ملک در بورس کالا به شفافیت کار کمک بزرگی می کند.
محمدی پور در این باره اظهار کرد: اشخاص حقیقی، حقوقی، انواع نهادهای 
عمومی و دولتی می توانند املاک خود را در بورس کالا عرضه کنند و تا جایی که 
بورس کالا کشش داشته باشد پذیرای مخاطب عام و خاص خواهد بود و اگر این بازار 

پررونق شود ممکن است محدودیت هایی برای آن در نظر گرفته شود.
وی تصریح کرد: در حال حاضر مقررات بورس کالا برای حقیقی ها و حقوقی ها 
محدودیتی ندارد و انواع نهادها می توانند از این ابزار استفاده کنند. به طوری که 
پس از روش شدن مالکیت افراد و یا نهادها، ملک روی تابلو رفته و خرید و فروش آن 

انجام می شود.
رییس اداره مطالعات اقتصادی بورس کالای ایران تاکید کرد: در مورد نهادهای 
عمومی و خصوصی که کار انبوه سازی انجام داده با توجه به املاک متعددی که در 

دست دارند، ورود آنها به بورس کالا و عرضه املاک آنها در بورس به صرفه تر است.
وی خاطر نشان کرد: بورس کالا تا خریداری برای ملک و یا املاک یافت نشده 
باشد تمامی مراحل و بازاریابی ها را به صورت رایگان انجام داده و پس از مشخص 

شدن خریدار، کارمزد معاملات را دریافت خواهد کرد.
به گفته محمدی پور؛ اگر تاکنون تعداد زیادی از نهادهای دولتی و یا خصوصی 
یا  و  سالاری  دیوان  موانع  برخی  به  نکرده اند  استفاده  کالا  بورس  ابزار  این  از 

سختگیری های خود بورس در پذیرش املاک بر می گردد.

وزیر اقتصاد خبر داد:

مراجعه ابر بدهکاران برای پرداخت بدهی  
پس از انتشار اسامی

اسامی  افشای  برای  وزارتخانه  این  اقدام  نتایج  درباره  خاندوزی  احسان  سید   
ابربدهکاران بانکی گفت: تعدادی از این بدهکاران بزرگ برای پرداخت بدهی شان به 

بانک ها و خروج از لیست بدهکاران مراجعه کرده اند.
به گزارش ایرنا، وزیر امور اقتصادی و دارایی در این باره گفت: مسئله افشای 
ابربدهکاران بانکی کشور که سال ها در اقتصاد ایران تنها حرفش زده می شد، هفته 

گذشته با فشار وزارت اقتصاد بحمدالله در بانک های دولتی انجام شد.
خاندوزی افزود: معضل بدهی های کلان بانکی موجب عدم دسترسی بخش 
زیادی از مردم به تسهیلاتی بود که سال ها و سال ها منجمد دست چند بدهکار بزرگ 
بدحساب باقی مانده بود و اجازه دسترسی به آن حجم از تسهیلات به بقیه مردم داده 

نمی شد.
وی با انتقاد از اینکه از این مسئله در گذشته به عنوان یک حربه سیاسی استفاده 
می شد و لیست بدهکاران در جیب برخی از افراد بود که از آن علیه جریان رقیب 
استفاده می کردند گفت: ما در وزارت اقتصاد کاملًا علمی و کارشناسی و به نفع مردم 
حرکت خواهیم کرد. در هفته های آینده هم این افشای اطلاعات و شفافیت کامل تر 
خواهد شد. در دیدار نوروزی که با مدیران عامل بانک ها داشتم، حرف ها و حدیث ها 
و مقاومت هایی در این زمینه وجود داشت اما از آنان خواستیم اگر همه هم زمان این 
سیاست را پیاده کنند هیچ مسئله ای به جهت اینکه منابع و سپرده ها از یک بانک 

خارج شود و وارد بانک دیگری گردد رخ نخواهد داد.
خاندوزی ادامه داد: از مدیران بانک ها خواستیم که روزهای بیستم و بیست و 
یکم فروردین ماه آخرین زمانی باشد که این سیاست اجرا می شود و الحمدالله این 
سیاست در کشور پیاده شد و برای آینده هم نظر ما این است که این روند را ادامه 

دهیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی تصریح کرد: اجرای این سیاست منابع را به بانک ها 
بر خواهد گرداند و خوش حسابی را تقویت خواهد کرد و انشالله این جریان موقت 
نخواهد بود و ادامه خواهد داشت. خاندوزی تاکید کرد: در هفته جاری انشاالله یک 
خبر بزرگ و امیدوارکننده دیگر راجع به شفافیت اطلاعات اقتصادی خواهیم داشت 

که آن را هم خدمت مردم عزیز ایران اعلام خواهم کرد.

نایب رییس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق ایران 

مسیر صادرات کالاهای ایرانی به روسیه
 با تحریم های غرب تسهیل می شود

نایب رییس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران گفت: روسیه با توجه 
به شرایط جنگ با اوکراین و تحریم های غرب، مسیر صادراتی را برای ایران تسهیل 

خواهد کرد. 
»سید مصطفی موسوی« با بیان اینکه شرایط فعلی روسیه ظرفیت مناسبی از بازار 
این کشور را در اختیار ایران قرار خواهد داد، اظهار داشت: با بسته شدن مسیر اروپا 
و تحریم های غرب علیه روسیه، بازار این کشور نیازمند جایگزینی برای تامین مواد 

موردنیاز خود است.
وی با بیان اینکه روسیه برای تامین کالاهای موردنیاز بازار خود نیازمند واردات از 
بلوک شرق است، خاطرنشان کرد: چین یکی از کشورهایی است که می تواند در این 
زمینه جایگزین اروپا شود، اما ایران به دلیل همسایگی با روسیه مزیت های بیشتری 

برای افزایش تجارت با این کشور دارد.
کرد:  تصریح  روسیه،  با  ایران  زمینی  و  دریایی  مسیرهای  به  اشاره  با  موسوی 
شرایط فعلی نشان می دهد که ایران می تواند سهم مناسبی از بازار روسیه را به خود 
اختصاص دهد و کالاهای بسیاری را به این کشور صادر کند و این ظرفیت در ایران 

برای توسعه تجارت وجود دارد.
وی با بیان اینکه بزرگ ترین چالش ایران در توسعه تجارت با روسیه مشکلات ارزی 
است، تاکید کرد: محدودیت های به وجود آمده با قطع ارتباط بانکی و بسته شدن 

مسیر سوئیفت، مشکلات بسیاری را برای این کشور به همراه خواهد داشت.
نایب رییس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران، گفت: در طولانی 
مدت محدودیت های ارزی این کشور موجب مشکلات بسیاری می شود و تبادلات 
بانکی نیز باید به صورت سنتی انجام شود، به همین دلیل نیازمند برنامه ریزی 

مناسب در زمینه توسعه تجارت با این کشور هستیم.
به صورت احساسی استفاده کنیم،  این فرصت  از  نباید  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
خاطرنشان کرد: مشکلات به وجود آمده برای روسیه موجب می شود که این کشور 
شرایط تجاری را تسهیل کند و به همین دلیل نیاز داریم تا وزارت صنعت، معدن و 

تجارت با تشکیل کارگروهی در این زمینه به تجار بخش خصوصی کمک کند.
 

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: با همین روندی که اکنون وجود دارد، تورم ادامه 
می یابد و اگر با نظام بانکی جهانی تعامل نکنیم و نتوانیم اقتصاد خود را رو به جلو 

حرکت دهیم باید منتظر تورم 3 رقمی باشیم. 
مسعود دانشمند، درباره روند افزایش قیمت کالاها در بازار علی رغم سیاست 
دستوری وزارت صمت برای کاهش قیمت ها در بازار به ایلنا گفت: قیمت ها افزایش 
می یابد چون عواملی موثر در قیمت تغییراتی در آنها ایجاد کرده بنابراین نمی توان 
گفت که خود به خود قیمت ها بالا رفته است. برای مثال در مورد قیمت سیب زمینی 
و پیاز، وقتی هزینه های یک کشاورز و عوامل موثر در تولید و توزیع محصول او از جمله 
کرایه حمل ونقل و هزینه های مغازه ای که این محصول را عرضه می کند، افزایش 

می یابد، به دنبال آن قیمت سیب زمینی و پیاز هم افزایش پیدا می کند.
عضو اتاق بازرگانی ایران در ادامه تاکید کرد: اینها عوامل موثر در افزایش قیمت 
است که زنجیره وار به هم وصل است و در تاریخ مدون ما از دوره امیرکبیر تاکنون 
هیچ گاه با دستور دولت هیچ کالایی ارزان نشده  است. هروقت هم دولت فشار آورده، 

کالاها به بازارهای زیرزمینی رفته اند وبعد به صورت کالای سیاه عرضه شده اند.
وی با بیان اینکه، تعبیری که دولت به عنوان تنظیم بازاربرای خود دارد، تنظیم بازار 
نیست و با داغ و درفش نمی توان قیمت ها را تغییر داد، ادامه داد: چون دولت از بالا 
نگاه می کند و همه عوامل موثر در بالا رفتن یک کالا را می تواند ببیند، بر عوامل موثر 
اثر بگذارد و آن را به تعدیل برساند. یا از طریق عواملی که دارد کالایی را عرضه و تعادل 

بین عرضه و تقاضا ایجاد کند تا روی آن بتواند قیمت را اعمال کند.
دانشمند با تاکید بر اینکه، تعادل بین عرضه و تقاضا می تواند ثبات در بازار ایجاد 
کند، گفت: همواره دولت تنظیم بازار را با داغ و درفش اشتباه می گیرد. باید دید 
در دنیا برای کنترل قیمت ها چطور رفتار می شود چون ممکن است کسی بخواهد 
جنسی را گران بفروشد و کسی هم بخواهد آن را گران بخرد در اینجا دولت می تواند 
بگوید وقتی جنسی را گران تر از قیمت واقعی می فروشید و تفاوت آن برای شما درآمد 

ایجاد می کند، مالیات آن را باید بپردازید.
عضو اتاق بازرگانی ایران در ادامه تاکید کرد: بنابراین باید مکانیزم شفافیت عرضه 
و تقاضا را در تامین و توزیع کالاها ایجاد کنیم و مکانیزم مالیاتی می تواند جلوی 
اجحاف هایی را که به عنوان گران فروشی انجام می شود را بگیرد. در همه جای دنیا 
با این مکانیزم ها کار می کنند. امروز که کامپیوتر و صندوق فروش هست، می توان 
قیمت خرید و فروش همه کالاها را در جایی متمرکز و از طریق مکانیزم مالیات عمل 
کرد که وقتی فروشنده ای جنسی را گران تر از حد معمول به فروش می رساند، درآمد 

اضافه آن از طریق مالیات به خزانه دولت برگردد و هزینه عامه مردم شود.
دانشمند در ادامه افزود: مفهوم مالیات همین است و کسی که می خواهد مالیات 
ندهد باید با روشی که جامعه اصناف برای او تعیین می کند، جنس خود را بفروشد. 
بنابراین ما نباید دنبال مکانیزم داغ و درفشی باشیم. دولت باید اولا عوامل موثر در 
قیمت را بررسی و ببیند کجاها می تواند آثار این عوامل را کمرنگ تر کند تا قیمت ها 
تعدیل شود، مضاف بر این مکانیزم مالیاتی را هم حتما در آن اعمال کنند. بنابراین 
شفافیت در فضای خرید و فروش باید اتفاق بیفتد تا مالیات آن وصول شود و مشکلی 
در این زمینه وجود ندارد. عضو اتاق بازرگانی ایران درباره روند افزایش نرخ تورم در 
سال جاری گفت: با همین روندی که اکنون وجود دارد، تورم ادامه می یابد و اگر با 
نظام بانکی جهانی تعامل نکنیم و نتوانیم اقتصاد خود را رو به جلو حرکت دهیم باید 
منتظر تورم 3 رقمی باشیم. ما باید سهم خودمان را در اقتصاد جهانی و زنجیره ارزش 
افزوده تولید داشته باشیم. خام فروشی ارزش افزوده ایجاد نمی کند و وقتی ارزش 
افزود ایجاد نشود یعنی تولید نداریم و وقتی تولید نباشد، اشتغال نداریم و این یعنی 
دولت درآمد مشروع ندارد و فقط خام فروشی می کند و  نان و گوشتی به دست مردم 
می رساند. مسعود دانشمند در پایان خاطرنشان کرد: بنابراین تلاش ما باید این باشد 
که سهم و جایگاه خودمان را در زنجیره تولید ارزش افزوده جهانی به دست بیاوریم، 

در این صورت عمده مشکلات اقتصادی ما حل و فصل می شود.

عضو اتاق بازرگانی ایران:

با نظام بانکی جهانی تعامل نکنیم، تورم ۳رقمی می شود 

معاون حقوقی صندوق توسعه ملی پاسخ داد؛

چرا تزریق نقدینگی از صندوق توسعه ملی به بورس ادامه نیافت؟
معاون حقوقی صندوق توسعه ملی گفت: سازمان بورس 
با صندوق توسعه ملی تفاهم نامه ای امضا کرده که باید به آن 
عمل کند اما این سازمان حاضر نیست به آن عمل و وضعیت 

خود را روشن کند.
»محمد موحدی« با بیان اینکه بودجه صندوق توسعه ملی 
متعلق دولت نیست، افزود: منابع صندوق به همه مردم 
ایران تعلق دارد و فلسفه وجودی صندوق این است که منابع 
درآمدهای نفتی و گاز هر ساله بدون دست اندازی دولت در 
صندوق ذخیره و سرمایه گذاری شود و از این محل تسهیلات 

به متقاضیان پرداخت شود.
آتی  نسل های  برای  باید  صندوق  منابع  داد:  ادامه  وی 

ماندگار باشد و باید تلاش کنیم این منابع افزایشی باشند.
معاون حقوقی صندوق توسعه ملی گفت: ممکن است 
این سؤال پیش آید که الزام صندوق به پرداخت مبالغی برای 
حمایت از بازار سرمایه از کجا نشات می گیرد. باید گفت 
صندوق می خواهد بخشی از کل سرمایه مردم ایران را برای 
حمایت از مردم هزینه کند؛ اما قاعدتاً باید مصوبه ای باشد که 

این اجازه را به ما بدهد.
ملی  امنیت  عالی  شورای  درنهایت  کرد:  اضافه  وی 
مصوبه ای را صادر کرد و صندوق را مکلف کرد تا یک درصد از 
منابع خود نزد بانک های عامل در صندوق تثبیت سرمایه به 

صورت بلندمدت سرمایه گذاری کند.
اظهار  مصوبه،  این  اجرای  نحوه  خصوص  در  موحدی 
داشت: هیات امنای صندوق توسعه ملی باید درباره منابع 
سود  و  میزان  سپرده گذاری،  زمان  مدت  ریالی،  یا  ارزی 

سپرده گذاری تصمیم گیری کند.
وی ادامه داد: درنهایت هیات امنای صندوق توسعه ملی 
در 2۸ اردیبهشت ماه ۱۴00 تعیین تکلیفی انجام داد. البته 
برای حمایت از بازار سرمایه و اثبات حسن نیست بیش از 
دو هزار میلیارد تومان مبالغی را به صندوق تثبیت سرمایه 
پرداخت کرد و در این زمینه هزار میلیارد تومان قرارداد تنظیم 
شده است اما برای مابقی پرداختی صندوق تثبیت سرمایه 

اقدامی انجام نداد.
دولت  در  گفت:  ملی  توسعه  صندوق  حقوقی  معاون 

عضویت  با  ملی  توسعه  صندوق  امنای  هیات  سیزدهم 
رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزیر اقتصاد و تعاون، نفت 
و رئیس کل بانک مرکزی، دادستان کل کشور و دو نفر از 
نمایندگان مجلس و به ریاست رئیس جمهوری مصوبه ای را 

صادر کرد.
وی ادامه داد: بر اساس مصوبه هیات امنای صندوق که 
پیش از آن با همکاری رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
رئیس صندوق  امضای  این مصوبه  در  و  بود  تنظیم شده 
توسعه ملی و رئیس سازمان بورس اخذ شده بود آمده است 
که صندوق توسعه ملی نسبت به سپرده گذاری تا سقف 
 ETS ۵۱0 میلیون دلار با نرخ سامانه معاملات الکترونیک
در زمان سپرده گذاری از محل منابع بازگشتی سپرده های 
از  صندوق  مطالبات  وصول  و  بانک ها  نزد  صندوق  ریالی 
سازمان امور مالیاتی به صورت ماهیانه تا سقف ۶۵0 میلیارد 
تومان طبق ضوابط صندوق در صندوق تثبیت بازار سرمایه 

اقدام کند.
موحدی اظهار داشت: براین اساس هیات امنای صندوق 
تصویب کرده که صندوق اجازه ندارد دلار را تسعیر کنید بلکه 

منابع ریالی که نزد بانک ها وجود دارد را بپردازد.
وی بیان کرد: سازمان مالیاتی در یک خطای محاسباتی 
از سال ۹۱ تا ۹۶ مالیات ۵۱00 میلیارد تومانی را از صندوق 
برداشت کرده بود و در محاکم قضایی و پیگیری دادستان 
کل کشور رأی به این داده شد که صندوق توسعه ملی معاف 
از مالیات است و سازمان نیز موظف شد مبالغی را به صندوق 

توسعه ملی بپردازد.
معاون حقوقی صندوق توسعه ملی توضیح داد: سازمان 
وزارت  زیرمجموعه  دو  هر  تثبیت  صندوق  و  مالیاتی  امور 
امنای  هیات  اعضای  از  یکی  نیز  وزیر  و  هستند  اقتصاد 
صندوق توسعه ملی است و هیات امنا نیز تصمیم گرفت 
مبلغی که حدود بین ۱۱ تا ۱2 هزار میلیارد تومان است 
و تقریباً سه هزار میلیارد تومان آن نیز پرداخت شده بود، 
مابقی را ماهیانه ۶۵0 میلیارد تومان پرداخت کنیم و سازمان 

مالیاتی نیز مبلغ را به صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز کند.
وی تاکید کرد: بر اساس قانون مصوبه هیات امنا برای 
صندوق توسعه ملی و هیات عامل لازم الاجرا است و صندوق 
ملی حسن نیت خود را ثابت کرد و اولین قسط را که ۶۵0 

میلیارد تومان را پرداخت کردیم که با پرداخت قبلی تقریباً به 
سه هزار میلیارد تومان می رسد.

بازار  تثبیت  صندوق  اصلی  مسئله  داد:  ادامه  موحدی 
سرمایه که به آن بی توجهی می شود این است که مطالبات 
صندوق از سازمان مالیاتی را نمی پذیرد و معتقد است که 

مصوبات هیات امنا قابل قبول و لازم الاجرا نیست.
اینکه  از  پس  داشت:  اظهار  ملی  توسعه  صندوق  عضو 
سازمان بورس مصوبه هیات امنای صندوق توسعه ملی را 
نپذیرفت پیشنهاد دادیم که هیات امنا مصوبه ای صادر و به 
آن عمل کنند اما چون آقایان می دانستند که مصوبه صندوق 
پذیرفته  هم  بورس  سازمان  امنای  هیات  در  ملی  توسعه 
می شود زیرا هیات امنای صندوق تثبیت پنج عضو دارد که 
چهار عضو آن از اعضای هیات امنای صندوق توسعه ملی 

است که عیناً مصوبه را امضا کردند بنابراین زیر بار نرفتند.
را  ما  پیشنهاد  تنها  نه  بورس  سازمان  کرد:  تصریح  وی 
نپذیرفت بلکه خواهان پرداخت مبالغی از سوی صندوق 

توسعه ملی بدون هیچ قراردادی است.
موحدی تاکید کرد: صندوق توسعه ملی نمی تواند بدون 
توجه به مصوبه هیات امنای خود اقدامی انجام دهد. اخیراً 
توسعه ملی  تثبیت گفته که صندوق  مدیرعامل صندوق 
ما تحمیل کند در  به  را می خواهد  مصوبه درون سازمانی 

حالی که این تلقی جزیره ای است و صحت ندارد.
عضو صندوق توسعه ملی ادامه داد: راهکار صندوق توسعه 
ملی روشن است اول اینکه صندوق تثبیت با صندوق توسعه 
ملی تفاهم نامه داشته است که باید به آن عمل کند اگر هم 
عمل نمی کنند باید هیات امنا تشکیل دهند و این هیات 
امنا باید تعیین تکلیف کند و نمی تواند بدون هیات امنا حکم 

صادر کند.
وی تصریح کرد: البته مبالغ پرداختی صندوق تاثیری در 
بازار سرمایه ندارد چون حجم بازار سرمایه بازار پنج میلیون 
میلیارد تومانی است مبلغ ناچیز هفت تا هشت هزار میلیارد 

تومانی تاثیری بر این بازار ندارد.
وی از رسانه ها خواست از صندوق تثبیت سرمایه بپرسند 

که چرا وضعیت خود را تعیین تکلیف نمی کنند.

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی گفت: اگر تحریم ها رفع شود، حداقل 30 
درصد روی کاهش قیمت لوازم خانگی تاثیر خواهد داشت. 

اکبر پازوکی درباره وضعیت فروش لوازم خانگی در بازار فعلی به خبرنگار ایلنا 
گفت: بازار در حال حاضر مثل بازار شب عید راکد است به خصوص که هنوز 
کارخانه ها شروع به تولید کالا نکرده و زمزمه هایی برای برای گرانی کالاها وجود 
دارد، ولی هنوز تولیدکننده ها نتوانسته اند، مجوز بگیرند. مردم هم در ماه مبارک 
رمضان بیشتر دنبال عبادت هستند تا خرید کالا و معمولا ماه فروردین برای خرید 
لوازم خانگی مثل روز شنبه در ایام هفته است. امیدوارم بعد از ماه مبارک رمضان، 
همچنین با کم شدن کرونا و راه افتادن عروسی ها و کمک دولت، بازار لوازم خانگی 
بتواند تکانی بخورد و افقی برای آن ایجاد شود که مثل شب عید و ماه اول سال کساد 
نباشد. در ماه سوم سال هم با دادن اظهارنامه دارایی، کسبه باید اظهارنامه های 

مالیاتی خود را به موقع پرداخت کنند.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی در ادامه با بیان اینکه امسال اصلا بازار 
شب عید نداشتیم که بزرگترین دلیل آن نبود قدرت خرید برای مردم است، ادامه 

داد: میزان عیدی مردم مگر چقدر بوده است که بتوانند کالا خرید کنند. در همه 
اصناف از جمله طلا و پوشاک و خودرو هم شاهد این رکود بودیم.

وی افزود: وقتی انجمن تولیدکنندگان اعلام می کند که در 70 درصد کالاهای 
تولیدات داخلی و ٥ قلم درشت کالای خانگی از پتانسیل داخلی استفاده می کنیم 
پس نرخ ارز نمی تواند خیلی تاثیرگذار در اقلام درشت باشد. برای همین باید دید 
نرخ ارز در کجا می تواند تاثیرداشته باشد. درحال حاضر، دولت باید کمک کند تا 
تولید بتواند وضعیت خوبی پیدا کند. ما اکنون 9 درصد مالیات ارزش افزوده داریم 
و از آن سو با مسایل گمرگی و جابجا شدن ارز نیمایی مواجه هستیم که همه این 
عوامل روی تولید تاثیرگذارهستند. بنابراین این روند تولید در بازار لوازم خانگی 
تاثیر می گذارد. اگر دولت کمک تولید نکند نه مصرف کننده و نه فروشنده سهمی 
نخواهند برد و همه زیان خواهند کرد. چون وقتی تولیدکننده و مصرف کننده 
سهمی نداشته باشند، نتیجه آن همین بازار کسادی می شود که اکنون شاهد 
آن هستیم. پازوکی در ادامه یادآور شد: یک ماه دیگر هم موعد دارایی است، در 
سال های اخیر و در دوران کرونا قرار شد که دولت به کسبه کمک کند ولی متاسفانه 

نزدیک انتخابات ریاست جمهوری، دولت در عرض 1٥ روز مالیات خود را از کسبه 
گرفت. کسبه هم فرار مالیاتی نکردند و کمک دولت کردند حالا هم ما از دولت توقع 
داریم که کمک مان کند. اگر قرار باشد در تولید اتفاقی بیفتد در توزیع هم اثر خواهد 
گذاشت چون ما مثل یک زنجیر هستیم که آسیب به هریک از این زنجیره به دیگری 
هم آسیب می رساند، آخرین حلقه هم مصرف کننده است و در نهایت بزرگترین 
کسی که در این میان آسیب خواهد دید، مصرف کننده است. تولیدکننده های 
لوازم خانگی اکنون به روز شده و دستگاه و تکنولوژی روز را در اختیار دارند که 
باعث شده بر خلاف سال های گذشته در سطح شهر شاهد افزایش بیلبوردهایی 
باشیم که تبلیغات لوازم خانگی ایرانی را می کنند. رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم 
خانگی در ادامه به نقش رفع تحریم ها در کاهش قیمت لوازم خانگی اشاره کرد و 
گفت: متاسفانه الان کالایی که می خواهیم برای تولید لوازم خانگی از خارج از 
کشور بخریم با دلال بازی  انجام می شود. چون تولیدکننده نمی تواند مستقیم از 
کشور اصلی خرید کند و باید با واسطه دوم و سوم خریداری شود که هزینه را برای 
تولیدکننده زیاد و خود به خود قیمت ها را بالا می برد. اگر تحریم ها رفع شود، حداقل 

30 درصد روی کاهش قیمت لوازم خانگی تاثیر خواهد داشت.
پازوکی در ادامه درباره نقش قاچاق کالا در بازار لوازم خانگی خاطر نشان کرد: 
متولی قاچاق کالا، سازمان مبارزه با قاچاق کالا و ارز است و آنها باید پیگیر این 
نام اتحادیه فضای  موضوع باشند. ولی اکنون در فضای مجازی اتحادیه ای به 
مجازی راه اندازی کرده اند که هنوز کار تخصصی انجام نمی  دهد. در واقع فضای 
مجازی به فروش کالاهای خانگی قاچاق دامن می زند. اکنون شکایت های فضای 
مجازی  به اتحادیه می آیند و من در حال بررسی آنها هستم. هر کسی در فضای 
به  وقتی مصرف کنندگان  و  به فروش غیرتخصصی کالا می کند  اقدام  مجازی 
مشکلی برمی خورند، نمی گویند مشکل از خرید در فضای مجازی است و سراغ 
اتحادیه را می گیرند. وی افزود: اس ام اس های فروش این نوع لوازم خانگی هر 
روز برای همه ما ارسال می شود که نباید به آنها اعتماد کرد. یک کاسب نمی تواند 
مغازه اش را بگذارد روی دوش خود و فرار کند و اتحادیه می تواند پیگیر آن باشد 
ولی در فضای مجازی این اقدام را نمی توان به درستی پیگیری کرد . بر این اساس، 
اکنون تصمیم گرفته شده اگر کسی می خواهد در فضای مجازی اقدام به فروش 
کالای خانگی کند، اول باید از اتحادیه فضای مجازی مجوز لازم را بگیرد و دوم به 
صورت تخصصی از همان اتحادیه جواز کسب بگیرد که بتوان آن را رصد و اداره 

اماکن بتواند کار او را پیگیری کند.

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی  مطرح کرد:

تاثیر ۳۰ درصدی رفع تحریم ها بر کاهش قیمت  لوازم خانگی
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مهاجم اسبق استقلال گفت: امیدوارم داوران در گیر حرف ها و اختلافات به وجود آمده در 
روزهای اخیر نشوند.

علیرضا اکبرپور در گفت وگویی، در مورد کناررفتن استقلال از جام حذفی، اظهار داشت: 
مجموعه استقلال و هواداران این بازی را به نوعی برده می دانستند. یعنی در این فکر بودیم 
که صددرصد برنده می شویم حریف را آسان فرض کرده بودیم. در صورتیکه این نوع بازی ها 
سخت هستند. دیدم که حریف دفاع کرد و کار را به پنالتی کشاند و در آنجا هم همه چیز 

۵0-۵0 است.
در خط حمله استقلال فداکاری وجود ندارد

وی افزود: از طرفی استقلال موقعیت هایی داشت که می توانست راحت به گل برسد. 

مساله ای که من را اذیت می کند؛ بازیکنان به راحتی از موقعیت ها گذر می کنند. فکر 
می کنند دوباره موقعیت نصیبشان می شود. همچنین زمانی که در محوطه جریمه حریف 
هستند یکدیگر را پیدا نمی کنند یا فداکاری ندارند که به هم پاس بدهند تا هم تیمی توپ 
را گل کند. این مسائل در بازی مشهود بود. در بازی های قبلی هم دیده بودیم که این مساله 
باعث می شود استقلال کم گل بزند. اگر فداکاری در خط حمله بیشتر شود، آمار گل تیم 

هم بالاتر می رود.
مهاجم اسبق استقلال در مورد اینکه با انجام دو بازی مقابل پیکان و نساجی این نگرانی 
ایجاد شده که استقلال در سال جدید از روند خوب سال گذشته خودش فاصله گرفته، گفت: 
بازی با پیکان بعد از تعطیلات سال نو بود و طبیعی است که بازیکنان کمی دچار افت بدنی 
شوند. قطعا این موضوع در شرایط بازی تاثیر گذار بود اما در این بازی، تیم ۱0نفره شد و کار را 
سخت کرد. در طرف مقابل پیکان هم تیم جوان و دونده ای بود. این تیم کادر فنی خوبی دارد 
و بازیکنانش تاکتیک پذیر هستند. از فرصتی که نصیبشان شد استفاده کردند و فشار آوردند.
وی افزود: بازی با نساجی متفاوت بود. چون استقلال موقعیت های فراوانی داشت. حتی 
گل هم زد که مردود اعلام شد به نظرمن اگر چنین هل دادنی خطا بود، قبل از آن هم یک 
کرنر شد که سیلوا را هل دادند. این صحنه شدیدتر بود و داور باید آن را هم پنالتی می گرفت. 

کلا شرایط داوری استقلال را اذیت می کند.
اکبرپور در خصوص مسائل داوری که تبدیل به دغدغه ای برای مجموعه استقلال شده و 
مدیرعامل باشگاه نیز در صحبت های خودش برای بازی های باقی مانده لیگ برتر به آن اشاره 
کرده بود، گفت: در تمام دنیا، همیشه در داوری اشتباهاتی وجود دارد اما آن ها با سیستم 
VAR اشتباهات را پوشش می دهند و به وسیله آن سعی می کنند کمتر شود. مخصوصا 

اشتباهاتی که سرنوشت ساز هستند.
کارشناس می گوید خطا بوده، همان شکل خطا را 

در بازی های دیگر می گوید نبوده
پیشکسوت استقلال تصریح کرد: داور هم انسان است ولی بعضی اوقات خطاهایی گرفته 
می شوند که در بازی های دیگر گرفته نمی شوند. ما سر در گم هستیم! اگر هل دادن خطاست 
باید همیشه خطا گرفته شود نه اینکه یک جا خطا باشد و جای دیگر نباشد. نمی خواهم به 
داوران بی احترامی کنم یا تهمت بزنم اما این اتفاقات ذهن هر آدمی را خراب می کند. این 
تصور به وجود می آید که نکند اشتباه نباشد و مسائل دیگری مطرح باشد. در برنامه تلویزیونی 
یک جا کارشناس می گوید خطا بوده، همان شکل خطا را در بازی های دیگر می گوید نبوده!

وی افزود: این ها شبهه برانگیز است. چرا باید اینطور باشد؟ چرا باید فرق کند؟ اگر خطاست 
در هر دو صحنه به یک شکل خطا شده است. به عنوان مثال در دربی بازیکن استقلال را دو 
دستی هل می دهند و گل می زنند خطا نیست یا در بازی با نساجی سیلوا را هل می دهند 
خطا نیست اما بازیکن نساجی را که هل می دهند خطا می شود. ما می گوییم اشتباهات 
داوری است و غرضی در آن نیست اما واقعا نگران کننده است. چرا باید تیمی که با ۶ امتیاز 

اختلاف در صدر جدول قرار دارد، نگران باشد؟ همه ما نگران هستیم. هواداران به من 
می گویند اعتراض کنید. با کسی مشکلی نداریم اما باید داوری ها طوری باشد که عدالت 
رعایت شود. داور یک قاضی در زمین است. نباید اینطور باشد که بگویند داوری ها در زمین 

فرق دارد.
اکبرپور در مورد بازی های باقی مانده استقلال در لیگ برتر، عنوان کرد: ۶ فینال باقی مانده 
که همه آن ها واقعا سخت هستند. اسم تیم ها مهم نیست. سپاهان یا نفت مسجد سلیمان 
فرقی ندارند. اگر تیم در هر بازی امتیاز از دست بدهد برایش سنگین تمام می شود و رقیب 
می تواند خودش را برساند. البته کار برای آن ها هم سخت است ولی برای اینکه کار به اما و اگر 

نکشد، باید سه امیتازها را بگیریم.
بازی با سپاهان می تواند استقلال  را قهرمان کند

پیشکسوت استقلال با اشاره به بازی هفته بیست و پنجم مقابل استقلال، گفت: سپاهان 
اولین ایستگاه پس از تعطیلات و بازی خیلی سختی است. استقلال حتما باید سه امتیاز آن 
را بگیرد. این بازی می تواند به نوعی استقلال را قهرمان کند. در بقیه بازی ها هم باید با تمام 
وجود بازی کنند. بازیکنان نباید به راحتی فرصت ها را از دست بدهند و از هر موقعیتی باید 
حداکثر استفاده را داشته باشند. هر موقعیتی که از دست برود، تبدیل به فشار روی کل تیم 
می شود و ثمره آن اعتراضاتی است که می بینیم. در صورتیکه اگر به عنوان مثال مهاجم آن 

توپ را گل می کرد این شرایط ایجاد نمی شد.
وی تصریح کرد: جام حدفی تمام شد. اگر به بازی از دست رفته فکر کنیم، خودزنی 
می شود. حالا نشده، باید تمام مجموعه و حتی هواداران تمام تمرکزشان را روی بازی های 
لیگ بگذارند. نباید کاری به حواشی و مسائل بیرونی داشته باشند. شاید حواشی را درست 
می کنند تا به هر طریقی جلوی نتیجه گیری استقلال را بگیرند. باید بازیکنان را توجیه کنیم 
که تا پایان لیگ، درگیر فضای مجازی نشوند تا بتوانند از این ۶ بازی تمام امتیازات را بگیرند. 

بعد از قهرمان شدن خیلی از حرف ها را می توان زد.
داوران در ۶بازی باقی مانده با شهامت و عدالت سوت بزنند

اکبرپور با اشاره به اختلافی که اخیرا بین علی خسروی عضو کمیته داوران و فرهاد مجیدی 
به وجود آمده، اظهار داشت: الان در فضای مجازی شرایطی به وجود آمده که ممکن است 
به استقلال ضربه بزند. امیدوارم این مساله بین این دو عزیز حل شود اما از داوران عزیز 

می خواهم هیچ وقت درگیر این حرف ها و اختلافات نشوند.
وی افزود: نباید شرایطی به وجود بیاید که به استقلال و هوادارانش لطمه بخورد. داوران 
باید مثل یک قاضی، عادلانه در زمین کار کنند و در این ۶ بازی هوادار و باشگاه استقلال را در 
نظر بگیرند. نگاه فردی نداشته باشند. این تصور به وجود آمده که شاید به خاطر این شرایط 
شاید داوران به استقلال لطمه بزنند. امیدوارم اینطور نباشد و داوران با شهامت وعدالت این 
۶ بازی را داوری کنند تا نشان بدهند داوران ایرانی اگر اشتباهی هم می کنند سهوی بوده و 

عمدی نیست.

علیرضا اکبرپور:

 پیروزی مقابل سپاهان می تواند کلید قهرمانی استقلال باشد
داوران درگیر اختلاف مجیدی و خسروی نشوند

ورزشی

پیشکسوت فوتبال معتقد است کم ترین لیاقت فولاد در آسیا، صعود به مرحله بعدی است.
داریوش یزدی ، درباره عملکرد تیم فولاد در دور رفت لیگ قهرمانان آسیا، اظهارکرد: فولاد در آسیا دارای 
یک تجربه پنج ساله است، تجربه ای که به خوبی می تواند به این تیم کمک کند و به نظر من این که فولاد در دور 
رفت فصل جاری لیگ قهرمانان آسیا شکستی نداشته است یک امتیاز بسیار خوب است.  همچنین این که 
فولاد به سختی گل می خورد خوب است، شیوه بازی که همیشه در دستور کار تیم های جواد نکونام بوده و 

موفق بوده است.
وی بیان کرد:  فولاد خوشبختانه در دقایق پایانی بازی با آخال توانست به برد برسد و پنج امتیازی شود که 
مطمئنا این برد می تواند به فولاد برای دور برگشت رقابت ها کمک کند. البته این پیروزی لازم بود اما کافی 
نیست و شاگردان نکونام برای این که از مرحله گروهی صعود کنند، سه بازی سخت دیگر پیش رو دارند که به 

نظرم شناختی که از حریفان در دور رفت به دست آورده اند می تواند به این تیم کمک کند.
پیشکسوت فوتبال گفت: امیدوارم نکونام با در نظر گرفتن راهکارهای مناسب بتواند با کسب نتایج خوب، 
به مرحله بعدی نیز راه پیدا کند و از آن جا که امسال در لیگ قهرمانان آسیا با اتفاق تلخ حذف استقلال و 
پرسپولیس از این رقابت ها مواجه شدیم، فولاد و سپاهان بتوانند نتیجه بگیرند و التیامی برای هواداران فوتبال 

باشند که امیدوارم این مهم رقم بخورد.
وی افزود:  به هر حال باتوجه به بازی هایی که از فولاد در آسیا دیدم به نظرم این تیم شخصیت دارد و از تیم های 
دیگر چیزی کم ندارد. من فکر می کنم کم ترین لیاقت فولاد در آسیا، صعود به مرحله بعدی است. قطعا اگر 
فولاد در سه بازی آینده هوشمندانه بازی کند، جواز حضور در دور بعدی را به دست می آورد. ضمنا باتوجه به 
این که کسب حضور سهمیه ایران در فصل آینده لیگ قهرمانان آسیا از دل همین رقابت ها است، امیدوارم 

فولاد و سپاهان این موفقیت را برای فوتبال ایران به ارمنغان بیاورند.
یزدی درباره غیب شیمبا تک مهاجم فولاد در بازی بعدی این تیم به دلیل دو اخطاره شدن نیز گفت: مهره های 
تاثیرگذار می توانند تعیین کننده باشند اما فولاد قائم به یک بازیکن نیست و کار تیمی و سخت کوشی در دستور 

کار فولاد است. فکر نمی کنم نبود شیمبا خلاء ای ایجاد کند.
وی با اشاره به گومز خرید جدید فولاد برای بازی های آسیا نیز عنوان کرد: این خرید خیلی سر و صدا به پا کرد 
و به نظرم فولاد روی این بازیکن به عنوان یک مهره می تواند تاثیرگذار حساب کرد اما در عمل و مسابقات اصلا 
این اتفاق رقم نخورد و حتی گومز برای بازی با آخال جزو لیست فولاد نبود. این موضوع نگران کننده است که 
بازیکنی که برای بازی های آسیا به خدمت گرفته شده است نتوانسته کیفیت لازم را داشته باشد و متاسفانه 
بر خلاف این که خیلی ها فکر می کردند گومز برگ برنده نکونام باشد، نبوده است. به نظر فولا  اگر هوشیارانه 
بازیکن جذب می کرد، می توانست بازیکنی را به خدمت بگیرد که بتواند به این تیم کمک کند. البته امیدوارم 
گومز در سه بازی آینده فولاد، برخلاف تحلیل ما و کارشناسان عمل کند و بتواند برگ برنده ای باشد که همه و 

کادرفنی فولاد انتظار آن را داشتند.

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: شک ندارم استقلال در بازی های باقیمانده حتماً امتیاز از دست می  دهد و پرسپولیس باز هم می تواند 
قهرمان شود.

محمود کلهر در گفت وگویی، درباره نظرش در خصوص شرایط تیم پرسپولیس پس از حذف از جام حذفی اظهار داشت: به هر حال 
مشکلاتی برای پرسپولیس در همه این سال ها وجود دارد که مربیان و بازیکنان با آن دست و پنجه نرم کرده اند. این مشکلات حالا امسال 
بیشتر از قبل خودش را نشان داده و باعث شده شرایطی به وجود بیاید که هواداران رضایت کامل نداشته باشند. بازیکنانی خوبی در این 
یکی دو سال از پرسپولیس جدا شدند. فرجی و نعمتی مدافعان خوبی هستند اما آن کارایی لازمی که باید داشته باشند را ندارند. شاید دلیل 

اینکه اینها کارایی کامل ندارند به این خاطر باشد که زیاد با هم هماهنگ نیستند.
وی افزود: شاید دلیل این ناکارآمدی همین باشد که این بازیکنان زیاد کنار هم بازی نکرده اند. همین ناهماهنگی باعث شد تا بعضی از 
امتیازها خیلی مفت از دست برود. یحیی گل محمدی مربی توانمندی است اما تغییرات زیاد باعث شد تا هم لیگ سخت شود و هم اینکه 
جام حذفی از دست برود. به نظر من باید از یحیی گل محمدی حمایت شود و همانطور که از مربیان خارجی حمایت شده این فرصت هم 
در اختیار او قرار بگیرد. او در این سال ها نتایج خوبی گرفته و پرسپولیس را قهرمان کرده است؛ البته همچنان معتقدم که یکسری اشکالات 
وجود دارد که باید برطرف شود. شاید بازیکنی مثل حامد لک اشتباهاتی فردی هم داشته اما می شد با انجام تمرینات بیشتر این نقایص را 
رفع کرد. البته استقلال هم  امسال از نظر نتیجه گیری شرایط خوبی داشته و شاید اگر مثل  سال قبل نتیجه می گرفت همین حالا پرسپولیس 

صدرنشین بود. با این همه فوتبال یک ورزش غیرقابل پیش بینی است و شاید برای ششمین سال متوالی پرسپولیس قهرمان شود.
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس در پاسخ به این سؤال که برخی از کارشناسان تغییرات مداوم ترکیب را علت عدم نتیجه گیری سرخ پوشان 
می دانند، گفت: اگر در پست های کناری تغییرات زیاد باشد خیلی مهم نیست اما در پست های مثل دروازه بان، دفاع وسط، هافبک وسط و 
نوک حمله تغییرات زیاد باعث می شود ناهماهنگی به وجود بیاید. در فوتبال روز دنیا تغییر در ترکیب تیم ها صورت می گیرد اما تغییرات زیاد 
باعث تضعیف تیم می شود. کلهر در پاسخ به این سؤال که از نظر شما کادر فنی پرسپولیس باید تقویت شود یا نه، عنوان کرد: پرسپولیس 
کادر فنی کاملی دارد اما حضور فردی مثل کریم باقری روی نیمکت کاملًا ضروری است چرا که هر زمان او نبوده پرسپولیس دچار مشکل 

شده است. به نظر من بهتر است یحیی یکی دو دستیار قوی تر به کادرش اضافه کند تا با این کار بار زیادی از روی دوش خودش بردارد. 
وی در خصوص حواشی چند وقت اخیر پرسپولیس که برخی از آنها خودخواسته بوده است، تصریح کرد: به راه انداختن این حاشیه ها هیچ 
کمکی  به پرسپولیس نکرد و حتی کار را سخت تر هم کرد. ما هرچه داریم از پرسپولیس است و همه ما روزی از این تیم جدا خواهیم شد اما 
این پرسپولیس است که همیشه ماندگار خواهد بود. به نظر من حواشی روی پرسپولیس و عملکردش تأثیر داشت.  این پیشکسوت فوتبال 
در مورد اینکه از نظر شما آیا پرسپولیس می تواند باز هم قهرمان لیگ شود، اظهار داشت: هنوز  ۶ بازی تا پایان لیگ فرصت مانده و به نظر من 
استقلال حتماً امتیاز از دست می دهد. با این شرایط باز هم می توانیم قهرمان شویم  به شرطی که مشکلاتی که وجود دارد برطرف گردد  و 

کادر  فنی هم بتواند به ترکیب اصلی تیم دست پیدا کند. 
کلهر با اشاره به مصاحبه چند روز قبل مجتبی محرمی پیشکسوت پرسپولیس که گفته بود در  زمان بازی کردن  آنها اگر شکست می خوردند 
توان سر بالا کردن نداشتن اما شرایط الان فرق کرده است، گفت: به نظر شما آیا بازیکنان امروزی شرایط دوران ما را دارند؟ باید مشکل 
مدیریت در فوتبال ایران حل شود تا بازیکنان حتی اگر ستاره هم باشند هر کاری دل شان می خواهند انجام ندهند. شما فوتبال روز دنیا را هم 
که ببینید متوجه می شوید که حتی ستاره های درجه یک دنیا اگر حاشیه بسازند با آنها برخورد می شود. قبلًا کسی به خودش اجازه نمی  داد 
جواب بزرگتر از خودش  را بدهد اما الان شرایط کاملًا فرق کرده است. البته ما فوتبالیست های با فرهنگی داریم اما باید به صورت آکادمیک 

و از پایه روی آنها کار کنیم تا شرایط از اینی که هست بهتر شود. 

داریوش یزدی :

کم ترین لیاقت فولاد صعود به مرحله بعدی آسیا است 
پیشکسوت پرسپولیس: 

استقلال حتماً امتیاز از دست می دهد

بهزاد داداش زاده :

زنجیره معیوب پرسپولیس را 
به این روز انداخت

 کارشناس و پیشکسوت فوتبال با اشاره به اشتباهات سریالی مجموعه تیم 
فوتبال پرسپولیس گفت: سرخپوشان پس از چند سالی که روی نوار موفقیت گام 

برداشتند فرود بدی در لیگ بیست و یکم داشتند.
بهزاد داداش زاده درباره حذف پرسپولیس و استقلال از جام حذفی فوتبال 
کشور گفت: وقتی بازی ها را نگاه می کنم انتظار دارم دیدارهای سختی برای دو 
تیم پر طرفدار وجود داشته باشد اما واقعا فکرش را نمی کردم مدعیان قهرمانی در 

لیگ برتر بدون برنامه ویژه فنی از جام حذفی کنار بروند.
او که سابقه پوشیدن پیراهن هر دو تیم را در کارنامه خود دارد، افزود: پرسپولیس 
باید خیلی بهتر از این ها بازی کند. این تیم توان فنی کافی را دارد. اگر هم مشکلی 

داشته باشد به خاطر تصمیمات داخلی است که در آن گرفته شده و می شود!
»زنجیره معیوب مانع از تکرار قهرمانی پرسپولیس می شود«. داداش زاده با 
بیان این جمله با مرور اتفاقات فصل جاری قهرمان پنج دوره متوالی لیگ برتر 
تصریح کرد: وقتی نگاه کنید می بینید همه چیز به هم متصل شد تا پرسپولیس 
روزهای خیلی سختی داشته باشد. خیلی راحت بازیکن از دست داد اما خیلی 

دیر مدیرعامل پیدا کرد.
تیم پیشکسوت فوتبال ادامه داد: کسی به فکر حل مشکلات بزرگ مالی نبود و 
هر وقت خواستند بدهی های قبلی را بدهند اعضای تیم درخواست پول کردند. 
بازیکنانی که از دست داد مهم بود ولی بازیکنان مهمی به خدمت نگرفت. مشکل 
پرسپولیس حالا هم فنی و هم روحی شده است. همین زنجیره معیوب چنین 

بلایی سر تیم آورد.
پیشکسوت پرسپولیس افزود: استقلال تیمی نیست که تمام بازی های خود 
را ببرد اما پرسپولیس هم آنقدر قوی نیست که بخواهد حریفانش را به راحتی 
شکست دهد. متأسفانه پرسپولیس فرود خیلی بدی از قله های پیاپی موفقیت 

داشته است و کار سختی برای جبران دارد.
داداش زاده در پایان درباره شانس قهرمانی استقلال تهران خاطرنشان کرد: به 
هیچ وجه استقلال در قد و قامت قهرمان نیست اما به هر حال خوب نتیجه گرفته 
است و با همین روند می تواند لیگ را به پایان برساند و پس از سال ها به قهرمانی 

برسد.

واکنش سرمربی سیتی به درخشش صیادمنش؛

 اللهیار انگار سه فصل اینجا بوده است!
سرمربی تیم فوتبال هال سیتی از مهاجم ایرانی تیمش تمجید کرد و گفت: 

صیادمنش قوی است و انگار سه فصل اینجا بازی کرده است.
اللهیار صیادمنش در دومین دیداری که در ترکیب اصلی هال سیتی به میدان 

رفت، موفق شد برای نخستین بار در این تیم گلزنی کند.
صیادمنش که هفته گذشته در بازی خارج از خانه در ترکیب اصلی سیتی قرار 
داشت، دیروز برای نخستین بار در یک بازی خانگی در ترکیب اصلی این تیم به 

میدان رفت و برابر تیم کاردیف گلزنی کرد.
»شوتا آروالادزه« سرمربی هال سیتی در پایان این مسابقه گفت: همیشه عالی 
است )وقتی یک بازیکن اولین گل خود را به ثمر می رساند(. مهاجم اولین بازی 
خود را در خانه انجام می دهد )از ابتدا( و گل می زند. این برای او، برای خانواده 

اش، برای دوستانش، برای ما است.
وی با اشاره به مشکلاتی که همچنان سر راه صیادمنش قرار دارد، افزود: هنوز 
فرهنگ متفاوت است، هنوز سبک بازی متفاوت است، اما فکر می کنم که او کاملًا 
محکم به نظر می رسد. به نظر می رسد صیادمنش دو، سه فصل در اینجا بازی کرده 

است.
است.  محکم  و  قوی  پسری  صیادمنش  داد:  ادامه  سیتی  هال  سرمربی 
زمان بندی او خوب است و می تواند بازی خوانی کند. در گلی که به ثمر رساند بازی 
را خوب خواند و سریع و تیز بود. این آسان به نظر می رسد، اما قرار گرفتن بین 

مدافعان میانی و دروازه بان آسان نیست.
به گزارش خبرنگار مهر، همچنین سایت hulldailymail صیادمنش را به عنوان 

بهترین بازیکن زمین انتخاب کرد و به او نمره بالای ۹ از ۱0 را داد.
این سایت نوشت: صیادمنش مثل یک قطار شروع کرد و گل ابتدایی او نتیجه 
هوشیاری برای تشخیص فرصت بود. او به خوبی پِرس را انجام داد و خستگی 

ناپذیر کار کرد. اللهیار استعداد واقعی به نظر می رسد.
 

 باشگاه شهید زین الدین در جایگاه نخست گرفت؛

تیم های برتر کشتی در جام رمضان قم 
مشخص شدند

باشگاه شهید زین الدین با 20۸ امتیاز و کسب ۷ مدال طلا و تیم مرحوم پودنکی 
با به دست آوردن 20۵ امتیاز به ترتیب دو تیم برتر رقابت های کشتی آزاد و فرنگی 

در جام رمضان شدند.
براساس این گزارش، رقابت های کشتی آزاد جام رمضان یادواره مرحوم پودنکی 
با آغاز ماه مبارک رمضان آغاز شد و شب گذشته با قهرمانی باشگاه شهید زین الدین 
به پایان رسید، تیم آکادمی عباسی با ۱۷۱ امتیاز و یک نشان طلا دوم شد و تیم 

مرحوم سلطانی نژاد با ۱33 امتیاز و یک طلا سوم شد.
این مسابقات با همکاری سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم در حالی برگزار 
شد که به غیر از حکم و مدال از سوی این سازمان به تیم اول دو میلیون تومان، به 
تیم دوم یک میلیون و پانصد هزار تومان و به تیم سوم یک میلیون تومان بن خرید 
لوازم ورزشی اهداء شد و این مسابقات با شرکت ۱2۷ کشتی گیر در قالب ۱۹ تیم 

به پایان رسید.
 در رقابت های کشتی فرنگی جام رمضان یادواره مرحوم پودنکی نیز باشگاه 
خانه کشتی فاتح میدان مسابقات در روز های گذشته شده بود، این مسابقات با 
رقابت ۹0 فرنگی کار در قالب هشت تیم مختلف در ۱2 وزن برگزار شد که در نهایت 

تیم های باشگاه خانه کشتی عناوین اول تا سوم تیمی را تصاحب کردند.
در مسابقات کشتی فرنگی جام رمضان، تیم مرحوم پودنکی از باشگاه خانه 
کشتی با 20۵ امتیاز اول شد، تیم سردار دل ها با کسب 200 امتیاز بر سکوی دوم 
ایستاد، تیم همبستگی از باشگاه خانه کشتی موفق به کسب ۱۶0 امتیاز شد و در 

جایگاه سوم قرار گرفت.
نفرات برتر در این مسابقات برای اردوی تیم ملی کشتی آزاد و فرنگی انتخاب 
خواهند شد، تا توسط کادر فنی تیم های ملی مورد ارزیابی قرار گیرند اردوی تیم 
ملی اواخر اردیبهشت ماه در سنندج برگزار خواهد شد و کشتی گیران ملی پوش، 

برای حضور در رقابت های آسیایی آماده می شوند.

 رییس هیات شطرنج استان قم:

برترین های شطرنج جام رمضان قم 
مشخص شدند

رییس هیات شطرنج استان قم گفت: مسابقات شطرنج جام رمضان این استان 
پس از ۱0 روز با مشخص شدن نفرات برتر به کار خود پایان داد.

حسین رحمتی اظهارداشت این مسابقات از ۱۷فروردین ماه با حضور شطرنج 
بازان مطرح استان در سالن هیات شطرنج قم آغاز و امروز به کار خود پایان داد.

وی ادامه داد: در این مسابقات ۴0 نفر از برترین شطرنج بازان استان و نوجوانان 
برگزیده حضور داشتند و در چند جدول سوییسی با هم رقابت کردند.

وی با اشاره به توسعه و رونق روزافزون رشته شطرنج در قم،گفت: محمدرضا 
لاجوردی داور بین المللی شطرنج ایران در این مسابقات بعنوان سرداور، حضور 

داشت.
رییس هیات شطرنج قم تاکید کرد: پس از پایان این رقابت ها، امیر حسین 
چیانه، علی فرشادی پناه، مهدی قدسیان، مهدی مطلبی و مهدی قاسمی مقام 

های برتر مسابقات را از آن خود کردند.

هومن افاضلی: با این شرایط بازی با تیم های بزرگ شدنی نیست 

کانادا و ایرلند گزینه های خوبی برای تیم ملی هستند
کارشناس فوتبال گفت: خودمان را گول نزنیم، انجام 
بازی تدارکاتی با تیم های بزرگ مشکلاتی دارد و در این 

شرایط صحبت از آن خنده دار است.
هومن افاضلی در خصوص گروه تیم ملی در جام جهانی 
برای  اعتقاد دارند امسال شانس خوبی  اینکه برخی  و 
صعود به مرحله بعدی داریم، اظهار داشت: فکر می کنم 
این افراد حدود ۵0سال از فوتبال عقب هستند و یا اینکه 
به دنبال داستان دیگری می گردند. در این گروه ما از نظر 
کیفیت، تیم چهارم هستیم و برای گرفتن نتایج غیرمترقبه 

کار خیلی سختی داریم.
این آمریکا با تیم سال۹۸ تفاوت شگرفی دارد

وی در خصوص شرایط تیم های حاضر در گروه Bجام 
جهانی قطر، گفت: انگلیس در دفاع، حمله و همچنین در 
تغییر بازی از دفاع به حمله، از حمله به دفاع تیم متوازنی 
از نظر فردی هم کیفیت  توازن تیمی،  بر  است. علاوه 
بالایی دارد. این تیم پس از سال ها نشان داده یکی از 
مدعیان اصلی قهرمانی و جزو معدود سال هایی است که 

کیفیت بالایی دارد.
کارشناس فوتبال با اشاره به تیم آمریکا عنوان کرد: این 
تیم با تیم سال۹۸ از نظر کیفیتی تفاوت شگرفی دارد. 
شاید برخی لیگ MLS را ببینند اما این تیم لژیونرهای 
بارسا،  مانند  اروپایی  بزرگ  تیم های  در  که  دارد  زیادی 
چلسی و دورتموند بازی می کنند. البته این مساله شاید 
روی هماهنگی تیم آمریکا تاثیر بگذارد ولی از نظر بدنی 
کیفیت بالایی دارند. بنابراین از نظر کیفیت فردی با تیم 
۹۸ اصلا قابل مقایسه نیست. در آن بازی هم آمریکا از 
نظر کیفیت تیمی بهتر از ما بود اما خدا به ما لطف کرد 

و برنده شدیم.
افاضلی در خصوص آخرین عضو این گروه که از بین سه 
تیم اوکراین، ولز و اسکاتلند انتخاب خواهد شد، گفت: 
هرکدام از آن ها بیایند برایمان رقیب سختی خواهد بود. 
به لیگ های آن ها توجه کنیم می بینیم که شرایط  اگر 

خوبی دارند. تنها اوکراین شاید به خاطر مسائل جنگ 
بالا  انگیزشی  نظر  از  اما  باشد  داشته  متفاوتی  شرایط 
هستند. همچنین ممکن است در مسائل اردویی شرایط 
مناسبی نداشته باشند که در این مورد هم دیگر کشورهای 

اروپایی به این تیم کمک خواهند کرد.
وی تصریح کرد: هر سه تیم حاضر در پلی آف از نظر 
سازماندهی از ما بهتر هستند. دو تیم بریتانیایی نیز از نظر 
جسمانی شرایط خیلی بهتری نسبت به ما دارند و تمام 
این مسائل در گروهی که همه تیم هایش وضعیت فیزیکی 
بهتری نسبت به ما دارند، کار را بسیار سخت می کند. باید 
واقعیت را بپذیریم و به مردم اطلاعات غلط ندهیم چون 
ممکن است بعد از جام جهانی آن ها را نسبت به فوتبال 

بدبین کند.
وقتی فدراسیون پول کارمندانش را ندارد، بازی با 

برزیل و آرژانتین خنده دار است
کارشناس فوتبال در مورد اینکه با وجود نیاز تیم ملی به 
برگزاری بازی تدارکاتی، تمرکز فدراسیون فوتبال معطوف 
امیدوارم  کرد:  عنوان  است،  مدیریتی  جنگ های  به 
مشکلات مدیریتی در اسرع وقت حل شوند. در غیر این 
صورت شرایط خیلی سختی بر فوتبال ما حاکم خواهد 
شد. باید فوتبال ما هرچه زودتر به ثبات برسد. منابع مالی 
تقریبا بسته هستند و هیچ پولی به فدراسیون نمی رسد. 
به نظر می رسد هیچ تلاشی هم برای تامین منابع مالی 
نمی شود و همه درگیر بحث برکناری و مجمع و... هستند.
نباید خودمان را گول بزنیم. برای برگزاری  وی افزود: 
بازی بسیار خوب با تیم های مطرح، در وهله اول مباحث 
ضمن  می  کند.  سخت  را  کار  که  دارد  وجود  سیاسی 
اینکه منابع مالی را هم باید در نظر گرفت. در زمانی که 
را  خودش  کارکنان  حقوق  نمی تواند  فوتبال  فدراسیون 
بدهد بازی با تیم های بزرگ مانند برزیل و آرژانتین خنده 
دار است. اگرهم تلاشی در این مورد به کار گرفته می شود، 
به نظر نمی رسد که آن ها تمایلی برای انجام بازی داشته 

باشند.
افاضلی گفت: به همین خاطر باید این بازی ها را شبیه 
سازی کنیم. به عنوان مثال فوتبال کانادا به آمریکا نزدیک 
است و می  تواند آپشن خوبی برای شبیه سازی باشد. یا 
ایرلند که شبیه ولز و اسکاتلند است، می  تواند گزینه خوبی 
برای تیم ملی باشد. در کل باید ببینیم که آیا این موضوع 

عملی می شود یا خیر.
صحبت از سایز مربی تیم ملی، تسویه حساب 

شخصی است
وی در مورد حرف و حدیث هایی که پیرامون ادامه یا قطع 
همکاری با کادرفنی تیم ملی مطرح می شود، گفت: وقتی 
تیمی با یک کادرفنی به جام جهانی می رود، لیاقت این را 
دارد که همراه تیم وارد این تورنمنت شود. صحبت هایی 
تا  به نظر می رسد  و... می شود  که در مورد سایز مربی 
حدودی تسویه حساب شخصی است. در این مساله تا 

حدودی خودبزرگ بینی، قدرنشناسی و ناسپاسی وجود 
دارد. قدیم، این مسائل در کشور ما باب نبود و نمی دانم 
چرا اینطور شده اما در کل کسی که تیمی را به جام جهانی 

برده، در این مسابقات باید روی نیمکت آن هم بنشیند.
قرارداد  اینکه  مورد  در  کشورمان  فوتبال  کارشناس 
شده،  شایعاتی  ایجاد  باعث  ملی  تیم  مربیان  نداشتن 
صادقانه  مردم  با  باید  فوتبال  فدراسیون  کرد:  عنوان 
مربیان  و  کادرفنی  کند.  اعلام  را  و تصمیمش  صحبت 
در این مقطع نیاز به حمایت قاطع دارند. وقتی در قبال 
این حرف ها سکوت می شود روی ذهن سرمربی تیم هم 
اثر می گذارد. اگر تصمیم بر حفظ اسکوچیچ است باید 
صراحتا اعلام و قرارداد دستیارانش تمدید شود. الان هیچ 
زمانی برای از دست دادن نداریم. هیچ زمانی برای اینکه 
به دنبال آرزوها و رویاهایمان برویم، نداریم. هیچ پولی هم 

برای انجام کارهای عجیب و غریب نداریم.
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یک کارشناس مسائل خاورمیانه می گوید، چالش های ایدئولوژیک بین کشورهای 
منطقه باعث شده که آن ها نتوانند بر سر مسائل مشترکی همچون موضوع فلسطین 

و دفاع از آرمان فلسطین با یکدیگر همکاری و همراهی داشته باشند.
حسن لاسجردی، در گفت وگو با ایسنا در واکنش به این موضوع که چرا در رسانه 
ها به موضوع جنایت های رژیم صهیونیستی علیه مردم فلسطین توجه چندانی 
نمی شود و این توجه فقط معطوف به برخی از روزهای خاص مثل روز قدس است، 
تصریح کرد: اقدام امام خمینی )ره( در نامگذاری آخرین جمعه ماه مبارک رمضان 
یک اقدام نمادین و سمبلیک برای زنده نگه داشتن آرمان فلسطین بود و امام راحل 
با این نامگذاری خواستند که توجهات را به این موضوع جلب کنند و بر این موضوع 

تأکید داشته باشند که آرمان فلسطین مسئله اول جهان اسلام و هر روزه آن است.
وی با اشاره به توجه ویژه رسانه ها به موضوع اوکراین و عدم توجه آنچنانی به 
مسئله فلسطین گفت: علت این موضوع این است که بسیاری از رسانه های 
موثر و تأثیرگذار در فضای ذهنی غرب فعالیت می کنند و این وظیفه رسانه های 
اسلامی و عربی است که آرمان فلسطین را زنده نگه دارند. البته در این زمینه شیوه 

خبردهی و خبر رسانی نیز بسیار مهم است و فقط نباید به ارائه آمار و ارقام در ارتباط 
با جنایات رژیم صهیونیستی بسنده کرد بلکه باید در این زمینه بینش سازی کرد 
چرا که صرف دادن آمار و ارقام ذهن مخاطب را به یک ذهن خطی تبدیل می کند. 
در این چارچوب ما برای زنده نگه داشتن آرمان فلسطین و حرکت در این مسیر 
باید ابتکارات نویی در مدل خبررسانی مان ایجاد کنیم. این خبررسانی باید همراه با 
تجزیه و تحلیل باشد تا افکار عمومی به بینشی مناسب در این زمینه دست پیدا کند.
لاسجردی ادامه داد: از سوی دیگر در رقابت های رسانه ای جهان در حال حاضر، 
پیدا کردن بلوک خبری جهت همکاری، سخت شده و اکنون که روابط ما با قطر 
روابط مناسبی است ما می توانیم با شبکه الجزیره که رسانه پرمخاطبی است 
همکاری خوبی در موضوع فلسطین داشته باشیم و در این راستا مناسب است 
که مدیران مسئول در بخش های مختلف با رایزنی و تعامل بتوانند این مسئله را 
عملیاتی کنند. وی همچنین در مورد تأثیر عادی سازی روابط برخی از کشورهای 
عربی با رژیم صهیونیستی بر توجه به مسئله فلسطین و زنده نگه داشتن آرمان آن 
تصریح کرد: عادی سازی روابط رژیم صهیونیستی با برخی از کشورهای عربی 

باعث شده که این کشورها دچار لطافت سیاسی شوند و در مورد جنایت هایی 
که این رژیم انجام می دهد به خاطر مسائل سیاسی، مواضع محکمی نگیرند و به 

سمت اتخاذ مواضعی نرم حرکت کنند.
لاسجردی  ادامه داد: در حال حاضر بین کشورهای منطقه چالش های اعتقادی 
وجود دارد و این چالش های اعتقادی باعث شده که آن ها نتوانند بر روی مسئله 
مشترکی چون مسئله فلسطین با یکدیگر همکاری کنند. باید به این موضوع توجه 
داشت که چالش های ایدئولوژیک بین کشورهای منطقه بر روی همکاری آن ها با 
یکدیگر اثر می گذارد و باعث می شود که آن ها از موضوع اصلی همچون مسئله 

فلسطین دور باشند و رویکردهای منطقه ای متفاوتی اتخاذ کنند.
این کارشناس مسائل خاورمیانه تأکید کرد: امیدواریم که دولت سیزدهم براساس 
سیاست متوازنی که بر آن تأکید کرده چالش هایی که بین ایران و عربستان وجود 
دارد را حل کند و براساس حل این چالش ها ما می توانیم با استفاده از ظرفیت های 
منطقه ای فرصت سازی مناسبی برای پرداختن به مسائلی چون مسئله فلسطین 

داشته باشیم.

لاسجردی کارشناس مسائل خاورمیانه:

زنده نگه داشتن آرمان فلسطین وظیفه رسانه های اسلامی است

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

مقاومت تیم مذاکره کننده سبب انفعال غرب شد
خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  رییس  نایب 
مجلس شورای اسلامی گفت: مقاومت تیم مذاکره کننده 
موجب انفعال غرب در مذاکرات شد، در جنگ اراده ها ملت 

ایران مقاومت و پیروزی خود را بر طرف مقابل دیکته کرد.
عباس مقتدایی در گفت و گو با ایرنا درباره سخنان رهبر 
معظم انقلاب در جمع مسوولان نظام گفت: طبق فرمایشات 
رهبری باید این فرهنگ را در کشور ایجاد کنیم که علی رغم 
تلاش  دستگاه دیپلماسی برای پیشبرد اهداف نظام،  نباید 

موضوعات داخلی کشور را به مذاکرات گره بخورد.
نماینده مردم اصفهان در مجلس با بیان اینکه مسئولان 
نظام عدم توقف در برنامه ها و راهبردها را دنبال می کنند، 
برای  فرمودند  تاکید  انقلاب  معظم  رهبر  داشت:  اظهار 
دستیابی به بالاترین حد منافع ملی، مسوولان نظام به حرکت 
خود ادامه دهند. برای رسیدن به آنچه که مدنظر داریم تعامل 
با همه کشورهای دنیا را در کنار مذاکرات برجامی پیگیری 
می کنیم. طرف مقابل هم بدعهد و پیمان شکن است، نباید 

حرکت کشور در راه توسعه و پیشرفت را متوقف کنیم.
آمریکا زیاده طلبی نکند، توافق به سرعت عملیاتی 

می شود
مقتدایی یادآور شد: تاکید فرمایش مقام معظم رهبری 
تقویت فرهنگ »ما می توانیم« است. این فرهنگ به معنای 
گذشته  نیست،دولت های  دنیا  کشورهای  با  تعامل  عدم 
از  و موجب شدند طرف های غربی  فرصت سوزی کردند 

روحیه تعاملی ایران سوء استفاده کنند.
بود  مدعی  قبل  دولت  داد:  ادامه  مجلس  نماینده  این 
می تواند با یک روند مذاکراتی، موانع و مشکلات را برطرف 
نتیجه رسیدند که در  این  به  اواخر دولت  کار  اما در  کند، 
مذاکرات وعده و وعید دریافت کردند و عملا طرف مقابل به 

تعهدات خود پایبند نبوده است.

مقتدایی با بیان اینکه تیم مذاکره کننده در موضع قدرت 
قرار دارد، عنوان کرد: مقاومت تیم مذاکره کننده موجب 
انفعال غرب در مذاکرات شد، در جنگ اراده ها ملت ایران 
مقاومت و پیروزی خود را بر طرف مقابل دیکته کرد. البته 
جمهوری اسلامی ایران تا آنجا که امکان داشت، تعامل خود 
را نشان داد و اکنون آمریکایی ها هستند که اگر زیاده طلبی 

نکنند، توافق به سرعت عملیاتی می شود.
خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  رییس  نایب 
مجلس تصریح کرد: ما معتقدیم آمریکا بیش از ایرانی ها 
مخصوصاً در مسیر تحولات اخیر به انجام توافق نیاز دارد. 
غرب  و  منطقه ای  قدرت  ایران  اسلامی  جمهوری  که  چرا 

آسیا است و با توجه به وضعیت اروپا و نیاز آمریکا و بسیاری از 
کشورهای دیگر، به این جمع بندی رسیده اند که نمی توانند 
در معادلات رفتاری خود ایران را نادیده بگیرند. این نقطه 
قوتی است که اکنون به کمک تیم مذاکره کننده آماده است.

هیچ کس نباید به روند ملی مذاکرات نگاه حزبی و 
جریانی داشته باشد

 وی درباره فرمایشات رهبر معظم انقلاب مبنی بر اینکه نقد 
عملکرد نباید بر اساس تخریب انجام شود، گفت: مذاکرات 
موضوع ملی است و هیچ کس نباید به این روند ملی نگاه 
حزبی و جریانی داشته باشد. اکنون همه در داخل کشور 
باید در تقویت تیم مذاکره کننده بکوشند. کما اینکه یک 

صدا از کلیت نظام و تمام ساختارهای آن شنیده می شود 
و آن حفظ منافع ملت ایران و پرهیز از هرگونه باج دهی به 
بدون  عملکرد  نقد  داد:  ادامه  مقتدایی  است.  بیگانگان 
تخریب باعث افزایش توان تیم در مذاکره کننده خواهد شد  
برخی تخریب کنندگان با هدف ناامید سازی مردم با استفاده 
از برخی رسانه های داخلی و خارجی، وارد فضای تخریب تیم 
مذاکره کننده می شوند. اما مقاومت تیم مذاکره کننده تا 
کنون باعث شده تا طرف مقابل در موضع انفعال قرار گیرد؛ 
چون خواسته های ما حقوقی است و مذاکره کنندگان حاضر 

نیستند ذره ای از آن عقب نشینی کنند.
نماینده مردم اصفهان در مجلس گفت: مجلس شورای 
از  به عنوان یکی  امنیت ملی  ویژه کمیسیون  به  اسلامی 
ساختارهای اساسی کشور، کاملا در جریان پیگیری ها و 
اقدامات تیم مذاکره کننده و وزارت خارجه قرار دارد و ما در 
طول ماه های گذشته جلسات مداوم با وزارت امور خارجه 

داشته ایم.
وی یادآور شد: به نظر می رسد وفاق موجود در کشور مثال 
زدنی است و بیشترین حد همکاری، هماهنگی، هم افزایی 
و اتفاق نظر در کشور وجود دارد و کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس و وزارت خارجه اکنون در بالاترین 
سطح تعامل نسبت به دهه های گذشته قرار دارند. چرا که 
کشور با توجه به شرایط جدید بین المللی، برای دستیابی 

به حد بالاتر توسعه و پیشرفت، خیز جدیدی برداشته است.
اساس  بر  کننده  مذاکره  تیم  آیا  اینکه  درباره   مقتدایی 
خطوط قرمز اعلام شده حرکت کرده است، خاطرنشان کرد: 
تیم مذاکره کننده مجری دستوراتی است که در سطح کلان 
کشور و پس از تصمیم گیری در اختیار آنان قرار می گیرد. تیم 
مذاکره کننده در پاسداشت خطوط قرمز نظام موفق عمل 

کرده است.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی:

 نمی شود برای شفافیت آرای نمایندگان
 به آن ها اجبار کرد

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: موضوع شفافیت آرا نمایندگان خواست 
نمایندگان مجلس است و نمی توان به آن ها اجبار کرد که رأی خود را شفاف اعلام 

کنند.
اسدالله بادامچیان در پاسخ به این سوال که در مجلس یازدهم قرار بود طرح 
شفافیت آرا نمایندگان مجلس به تصویب برسد اما هنوز این کار انجام نشده، به 
همین علت، دلایل به تصویب نرسیدن آن چیست، گفت: پرداختن به اینگونه 
موارد نیازمند یک بحث جدی جامع الاطراف است و نمی شود با یک مصاحبه 
اینکه چه  و  ابعاد این موضوع  کوتاه درباره آن صحبت کرد. مسئله شفافیت، 
چیزهایی باید شفاف باشد، نیازمند بحث جامع است تا ما نظر خودمان را بگوییم.

وی گفت: مثلًا در ارتباط با طرح شفافیت آراء نمایندگان، آیا باید آرا شفاف 
و موافق و مخالف آن مشخص باشد؟ این در قانون و آیین نامه وجود دارد، اگر 
نمایندگانی درخواست کنند تا رأی کتبی داده شود، همه نمایندگان رأی  خود را 
کتبی می دهند. اما اگر به هر دلیلی از سر مصلحت نخواهند تا آرا مشخص نباشد، 
یا مشخص نباشد چه کسی رأی داده و چه کسی رأی نداده، طبیعتاً این خواست 

نمایندگان است و نمی شود به آن ها اجبار کرد.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در ادامه تاکید کرد: به طور مثال، فرض کنید 
قوه مقننه نمی خواهد برخی از مسائل روشن شود. حتی شما در قرآن کریم هم 
می بینید، وقتی حضرت موسی )ع( خدمت حضرت خضر می رود،  با اذنی که 
نا« به او داده می گوید:  »می خواهیم برویم این کارها را  خداوند با عنوان »علماً لدُّ
انجام دهیم و شما از من نمی پرسی تا زمانی که من به تو بگویم.« بنابراین، اینکه ما 
بگوییم هرچیزی را محرمانه و مخفی بگذاریم، خیر به این شکل نیست. در میدان 
سیاست، همه اسرار و محرمانه ها بعد از مدتی از محرمانگی بیرون می آید و بعد از 

چند سال مطرح می شود.
بادامچیان در ادامه تاکید کرد: اینکه ما به طور کلی بگوییم شفافیت خوب یا بد 
است، باید شفافیت را تحت چه عنوانی بگوییم؟  به نظرم این موضوع مبهم است 
و هیئت رئیسه مجلس باید وقت بگذارد و این موضوع را از ابعاد مختلف باز کرده 
و هنگامی هم که مطرح می شود، به ملت بگوید. سپس ببینیم منافع شخصی 
چه کسانی ایجاب می کند، این طرح شفافیت رعایت نشود و چه کسانی هم 

می خواهند این شفافیت انجام شود. آن زمان می توان نظر دقیقی ارائه کرد.
وی در پاسخ به این سوال که یکی از شعارهای اصلی نمایندگان فعلی مجلس 
قبل از ورود به ساختمان بهارستان، تصویب طرح شفافیت آرا بود و حالا که این 
طرح به سرانجام مشخصی نرسیده آیا فکر می کنید در نهایت این طرح به تصویب 
برسد یا خیر، گفت: نمی شود به این سادگی گفت. این موضوع چند بعد دارد. 
نمایندگان مجلس به خاطر شفافیت آرا رای نیاوردند. نماینده برای قانون گذاری، 
نظارت و وظایف نمایندگی به مجلس رفته است. اما اینکه این طرح رای بیاورد یا 
نیاورد نیاز به کار کارشناسی دارد. باید زمانی که طرح در مجلس مطرح می شود،  تا 
زمانی که به تصویب می رسد، ده ها بار مورد بحث و گفت وگو قرار بگیرد تا جزئیات 

آن تکمیل شود.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در پاسخ به این سوال که آیا به طور کلی با طرح 
شفافیت آرای نمایندگان مجلس موافق یا مخالف هستید، گفت: این موضوع 
به نمایندگان بستگی دارد. نمایندگان می توانند اگر موضوعی را لازم می دانند 
تا مشخص شود چه کسی رای مثبت یا منفی داده است، درخواست کنند تا 
رای گیری مکتوب همراه با نام انجام شود. مانند آن زمان که مرحوم حسن آیت  
در بحث اعتبارنامه خود که دار و دسته بنی صدر و لیبرال ها با او دعوا داشتند، 
درخواست کرد تا آرا شفاف باشد. آن زمان دوستان طرفدار بنی صدر یا افرادی که 
هنوز بنی صدر را نمی شناختند با عصبانیت به آقای هاشمی گفتند چرا این کار را 
انجام می دهید تا مشخص شود رای نمایندگان چیست؟ آقای هاشمی گفتند حق 
این نماینده است و می گوید این موضوع شفاف شود و در نهایت رای گیری هم به 

صورت شفاف انجام شد.
وی گفت: بنابراین، موضوع طرح شفافیت آرا مجلس در اختیار نمایندگان ملت 
است و موضوع ممنوعی نیست که بگوییم همه آرا باید شفاف باشد. به طور طبیعی 
نمایندگان مجالس دنیا این کار را در همه موارد انجام نمی دهند و ما هم طبق این 

مبنای علمی در دنیا عمل می کنیم.
 

دستیار وزیر امور خارجه:

نهادهای بین المللی چشم خود را بر 
وحشی گری رژیم صهیونیستی بسته اند

دستیار وزیر امور خارجه با بیان اینکه تلاش های رژیم صهیونیستی در جهت 
یهودی سازی و از بین بردن اماکن مذهبی و مسجدالاقصی است، گفت: بسیاری 
از مقامات کشورها چشم های خود را بسته و نهادها و سازمان های بین المللی نیز 

سکوت اختیار کرده و تنها امید مردم فلسطین، جمهوری اسلامی ایران است.
و  منطقه  در  صهیونیستی  رژیم  اقدامات  به  اشاره  سهرابیبا  عبدالله 
سوءاستفاده از برخی کشورها، گفت: طبیعی است که یک رژیم جعلی که 
توسط دست پرورده های انگلیس و نشست های تکفیری ها، سازمان دهی شده 
است، برای بقای خود دست و پا بزند و سعی در برهم زدن اوضاع منطقه داشته 

باشد.
دستیار وزیر امور خارجه افزود: یکی از بحث هایی که ما نباید در جریان داعش 
از آن غافل شویم این است که تمام تدابیری که اندیشیدند تا در کشورهای عربی 
منطقه نفوذ کنند، برای این بود که موضوع فلسطین به خاموشی سپرده شود و 
تدابیری که در آمریکا برای ایجاد دو کشوری دیده بودند، در سرزمین های اشغالی 
محقق کنند. مجموعه رئیس جمهور سابق آمریکا، ترامپ و پمپئو تلاش کردند 
که انتقال پایتخت را داشته باشند که تنها سه یا چهار کشور از این طرح استقبال 

کردند.
وی با بیان اینکه رژیم صهیونیستی برای حفظ بقای خود در منطقه دست به 
دیپلماسی فعال بزند، اضافه کرد: شرایط در داخل سرزمین های اشغالی و هیات 
حاکمه اصلا شرایط خوبی نیست. اوضاع در داخل کنیسه نیز خوب نیست؛ ۶0 
نفر مخالف و ۶0 نفر موافق مدیریت بنت هستند. تلاش های آن ها در کشورهای 
منطقه به دلیل غفلتی که برخی از سران کشورهای عربی دارند، جا پایی برای 
رژیم صهیونیستی باز کرده اند و ترددهای و روابطشان به صورتی علنی، مشخص 

کرده است.
وی با اشاره به اینکه تلاش های رژیم صهیونیستی در جهت یهودی سازی و از 
بین بردن اماکن مذهبی و مسجدالاقصی است، ادامه داد: سواستفاده از شرایط 
اوکراین یک فرصتی است. آقای زلنسکی در 2020 اعلام کرد که امیدواریم یک 
رژیم صهیونیستی کوچک در اوکراین ایجاد کنیم. حدود چهارصد هزار یهودی در 

اوکراین وجود دارد.
سهرابی تصریح کرد: قیام مردم و حمایت هایی که در نقاط مختلف جهان در 
حمایت از مردم فلسطین صورت گرفت، رژیم صهیونیستی را وادار به عقب نشینی 
از مسجدالاقصی کرد. از ابتدای سال تا الان ۱۴ یهودی کشته شده و ظرف 3 تا ۴ 
روز گذشته جمع زیادی از مردم زخمی شدند و نمادی از وحشی گری به تمام معنا 

را در سرزمین های اشغالی شاهد هستیم.
دستیار وزیر امور خارجه کشورمان گفت: متاسفانه در این شرایط در حالی که 
ماه رمضان است و مردم روزه دار هستند به شکل وحشیانه ای با آن ها برخورد 
می شود و خیلی از مقامات کشورها چشم های خود را بسته و نهادها و سازمان های 
بین المللی نیز سکوت اختیار کرده و تنها امید مردم فلسطین، جمهوری اسلامی 

ایران است.
آماده  نزدیکی روز قدس  به  توجه  با  ایران  وی اظهار کرد: خوشبختانه مردم 
شده اند و در جلسات کمیته حمایت از انقلاب اسلامی مردم فلسطین تدارک دیده 
شده است که یک راهپیمایی همه جانبه عظیم و میلیونی روز قدس در شهرهای 

مختلف ایران داشته باشیم.
سهرابی بیان داشت: امیدواریم با تدابیری که دیده شده است، توصیه و فرمایش 
مقام معظم رهبری اجرا شده و شاهد تحقق کامل دولت برآمده از همه مردم 

فلسطین و خروج اشغالگران رژیم صهیونیستی باشیم.

نگاه واقع بینانه به تحولات منطقه و سال ها ایستادن بر خطوط قرمز، جمهوری 
اسلامی را به این باور رسانده است که در حراست از مرزهای خود باید قاطع بوده و هیچ 
اغماض و مسامحه ای نداشته باشد و هرگونه تحرکی ضدمنافع و امنیت خود در منطقه 

را برنتابد. به ویژه اگر همسایگانش در ایجاد آن نقش داشته باشند.
»گفتم آقاجان دوران بزن دررو گذشته، بزنید می خورید«، این جمله رهبر معظم 
انقلاب مبنای نگاه جمهوری اسلامی به امنیت ملی خود در جهان کنونی است و ایران 
اجازه نخواهد داد ماجراجویی های رژیم صهیونیستی در منطقه آن را به خطر اندازد. هر 
مُخلِ این امنیت به قاطعانه ترین شکل ممکن پاسخ داده خواهد شد و این مهم باید از 

سوی همسایگان ایران هم فهمیده و محترم شمرده شود. 
چهاردهه تلاش شبانه روزی برای حراست از مرزهای ایران با وجود تمام تحریم ها و 
کارشکنی ها و تحمیل هشت سال جنگ و بیست سال تحریم، اکنون جمهوری اسلامی 
را در نقطه ای از معادلات بین المللی قرار داده است که اجازه هیچ گونه تعرضی به خاک 
و مرزهایش را از سوی هیچ کشور و منطقه ای نمی دهد و در صورت وقوع چنین تعرضی 
در زمان و مکانی که تشخیص دهد، پاسخ خواهد داد. این قاعده در دکترین جمهوری 
اسلامی از سوی رهبر معظم انقلاب بارها و با ادبیات مختلف بیان و مورد تاکید قرار 
گرفته است. حضرت آیت الله خامنه ای سال ۸۶ در دیدار با کارگزاران نظام به موضوع 
تهدیدات رئیس جمهور وقت آمریکا علیه ایران اشاره و تصریح کردند: »آن کسانی که 
تهدید می کنند، این را باید فهمیده باشند، حالا هم بفهمند؛ تهدید نظامی ایران و 
تعرض نظامی به ایران به صورت بزن و در رو، دیگر ممکن نیست. هر کس تعرضی بکند، 
بشدت عواقب آن تعرض دامنگیر او خواهد شد«. رهبر انقلاب سال ۹۴ و در دیدار با 
معلمان و فرهنگیان سراسر کشور هم بار دیگر به این موضوع اشاره و خاطرنشان کردند: 
»گفتم دوران بزن ودررو تمام شده؛این جور نیست که شما بگویید میزنیم و درمیرویم؛ 
نخیر، پاهایتان گیر خواهد افتاد و ما دنبال میکنیم. این جور نیست که ملّت ایران رها 

کند کسی را که بخواهد به ملّت ایران تعرّضی بکند؛ ما دنبال خواهیم کرد«. 
این نگاه در هر برهه زمانی که زیاده خواهی ها امنیت ملی ایران را مورد تهدید قرار 
داد، در قامت دفاع از آن خود را نشان داد. حمله موشکی به پایگاه نظامیان آمریکا در 
»عین الاسد« در عراق پس از شهادت سپهبد قاسم سلیمانی و حمله به مقرهای رژیم 

صهیونیستی در منطقه اسناد مستندی از »پایان دوران بزن و دررو« است. 
تمامیت ارضی عراق در گرو امنیت ایران  

نگاه واقع بینانه به تحولات منطقه از یک سو و تجربه سال ها ایستادن بر خطوط قرمز، 

جمهوری اسلامی را به این باور رسانده است که در حراست از مرزهای خود باید قاطع 
بوده و هیچ اغماض و مسامحه ای نداشته باشد و هرگونه تحرکی ضدمنافع و امنیت 
خود در منطقه را برنتابد. به ویژه اگر همسایگانش در ایجاد آن تحرک نقش مستقیم یا 
غیرمستقیم ایفا کنند. به همین دلیل است که در مواجه با برخی اقداماتی که از سوی 
همسایه غربی خود؛ عراق و اقلیم کردستان آن صورت گرفت، قاطعانه ترین رویکرد را 
پیش گرفت و اجازه نداد رژیم صهیونیستی بیش از این اربیل را بازیچه خود قرار دهد. 
سپاه پاسداران انقلاب بامداد 22 اسفند ماه سال گذشته، 2 پایگاه سازمان اطلاعات و 

عملیات ویژه)موساد( رژیم صهیونیستی در اربیل عراق را موشک باران کرد. 
حضور »فواد حسین« وزیر خارجه عراق در رأس هیاتی سیاسی در تهران، به فاصله 
یک ماه از این رویداد، فرصت مناسبی برای ابراز نگرانی ایران از برخی تحرکات بود. 
جمهوری اسلامی از یک سو درباره ماجراجویی های ناتمام تل آویو در منطقه آگاه است 
و از سوی دیگر ضمن حفظ اقتدار خود؛ تلاش می کند تا همسایگان را از بازیچه شدن 
به دست این رژیم برحذر دارد. آنچه رئیس جمهور در دیدار روز پنجشنبه 2۵ فروردین، 
با وزیرخارجه عراق، مورد تاکید قرار داد، بر همین مبنا است. آیت الله »سید ابراهیم 
رئیسی« در دیدار با فواد حسین بر انتظارات جدی تهران از کشورهای همسایه به ویژه 
عراق اشاره و تصریح کرد: »جمهوری اسلامی ایران برادری خود را نسبت به همسایگان 
در عمل ثابت کرده و دوست دوران رزم بوده و نه فقط دوست دوران بزم، و لذا انتظار 
داریم کشورهای همسایه نیز نسبت به توطئه های دشمنان هوشیار باشند و عراق اجازه 
هیچ گونه حضور مخلّ امنیت جمهوری اسلامی ایران را چه در مناطق تحت کنترل 

دولت فدرال چه در نواحی تحت هدایت اقلیم کردستان را ندهد«. 
به گزارش ایرنا، رئیس شورای عالی امنیت ملی با یادآوری پیام یکی از مقامات ارشد 
اقلیم کردستان عراق به  وی مبنی بر اینکه اگر حاج قاسم سلیمانی نبود اقلیم کردستان 
ولی جمهوری  است  اقلیم دچار غفلت هایی شده  متاسفانه  که  کردند  اشاره  نبود 
اسلامی ایران تحرکات رژیم صهیونیستی را با دقت تحت نظر دارد و همکاری با این رژیم 
کودک کش قابل پنهان کردن نیست و به هیچ عنوان اجازه نمی دهیم که آنها از طریق 

هیچ کشوری از جمله عراق، امنیت منطقه را به خطر بیاندازند«. 
این موضع در دیدار وزیر امورخارجه ایران با همتای عراقی خود هم تکرار شد و 
»حسین امیر عبداللهیان« تأکید کرد: »ایران نمی تواند بپذیرد از مرزهای خود از سوی 
آمریکا، رژیم صهیونیستی و عناصر تروریست و تجزیه طلب تهدید شود و امنیت اش در 
مخاطره قرار گیرد«.  سردار »اسماعیل قاآنی« فرمانده سپاه قدس هم ضمن یادآوری 

مسئولیت همسایگی در قبال امنیت ایران؛ تصریح کرد: »خودمان هم دست بسته 
نیستیم. اگر به منافع این نظام در هر کجای عالم تعرضی صورت بگیرد، پاسخ جدی 
خواهیم داد. ما خوب می دانیم شما کجا هستید. در اربیل خیلی از کسانی که در 
کنارتان زندگی می کردند، نمی دانستند پایگاه شماست اما تحت رصد ما بودید. بنابراین 
هرکجا که تشخیص بدهیم حتما برخورد جدی با رژیم صهیونیستی می کنیم و آن ها 

کوچکتر از آن هستند که با ما هماوردی کنند«.
فرمانده نیروی قدس سپاه خاطرنشان کرد: »اگر ملاحظاتی می کنیم، ملاحظات 
ماست نه از قدرت شماست. ما دارای فهم انقلابی هستیم و می دانیم که کی و کجا با 

شما برخورد کنیم. ما ملاحظاتی انسانی داریم و مثل شما نیستیم«.
هشدار؛ بغداد قربانی غفلت اقلیم نشود

رصد تحولات منطقه در روزهای پایانی سال گذشته، ایران را به این نتیجه رساند که 
منشا تحرکات جاسوسی-نظامی علیه تهران این بار اربیل در اقلیم کردستان عراق است. 
با نادیده گرفته شدن هشدارهای ایران در این زمینه به مقامات اقلیم، جمهوری اسلامی 
مجبور به دفاع از امنیت خود در برابر رژیم صهیونیستی و حمله به پایگاه های موساد شد. 
این حمله از دیدگاه تحلیلگران آغاز مرحله ای تازه در سیستم دفاعی ایران بود و مورد 
واکاوی های بسیاری قرار گرفت که »عبدالباری عطوان« سردبیر روزنامه فرامنطقه ای 
رای الیوم آن را نشانه آگاهی تهران از نقشه هایی دانست که رژیم صهیونیستی این بار 
در اقلیم کردستان عراق قصد پیاده سازی آن را دارد. »یحیی دبوق« این حمله را ترسیم 
معادله جدید از سوی ایران و در برابر آمریکا و اسرائیل و »حسین الامین« از تحلیلگران 
عرب حمله موشکی ایران به پایگاه های موساد در اربیل را نشان دهنده پایان صبر 

استراتژیک تهران در برابر ماجراجویی های تل آویو دانستند. 
امنیت  حفظ  گرو  در  آن ها  ارضی  تمامیت  که  می دانند  خوبی  به  بغداد  مقامات 
کشورهای منطقه به ویژه ایران خواهد بود و به همین دلیل است که فوأد حسین در 
دیدار با رئیس جمهور و وزیر امورخارجه ایران تصریح کرده است: »سرزمین عراق هرگز 
جایی برای اقدام علیه امنیت ایران نخواهد بود و آماده همکاری گسترده از جمله در 
حوزه امنیتی برای جلوگیری از بروز هرگونه تهدید علیه منافع جمهوری اسلامی ایران 
هستیم. درها برای گفت وگوها در عراق باز است و امیدواریم این درها در تهران هم باز 

باشد تا گفت وگوهای فشرده ای را در باب مسائل امنیتی باز کنیم«. 
پذیرش وجود موضوعات مُخل امنیت ایران در عراق، به ویژه در اقلیم کردستان این 
کشور، می تواند آغاز راهی برای رفع این عوامل باشد به شرط آنکه اقلیم و مسئولان آن از 
تبعات داشتن »سَروسِر« با با این مخلان آگاه بوده و در این زمینه غفلت نورزند و با مرور 
گذشته ای نه چندان دور از حضور داعش در موصل و نحوه مواجهه سردار شهید قاسم 
سلیمانی با تهدیداتی که از سوی این گروه متوجه اقلیم بود، به این نتیجه برسند که 
امنیتی که با تکیه بر مقرهای موساد به وجود آید، نمی تواند مدام و مداوم باشد. واقعیت 
آن است که جمهوری اسلامی هم مانند هر کشور مستقل و مقتدری اجازه نخواهد داد 
خاک همسایه هم مرزش، به مقر جاسوسی و نظامی بزرگترین دشمن خود تبدیل شود. 
در این مسیر بیش از هر نهاد و گروهی هم از بغداد و دولت مرکزی عراق انتظار دارد تا 
اجازه ندهد روابط تاریخی، فرهنگی و سیاسی دو کشور قربانی غفلت شماری در اقلیم 
کردستان شود.  امنیت ایران اولویت هر اقدام و رابطه و جایگاهی است و چشم پوشی از 
این اولویت اصل همسایگی را خدشه دار می کند و رسم همراهی را آلوده؛ چه آنکه ایران 
سال هاست در کنار مردم عراق و با تمام توان ایستاده و اکنون هم از بغداد می خواهد اگر 

به هر دلیل یار شاطری در روابط با تهران نیست، بار خاطر هم نشود. 
هوشیاری دربرابر تارهای عنکبوت در دیوار خاورمیانه 

رژیم صهیونیستی به هر نیرنگی در پی گسترش حضور خود در خاورمیانه است، 
گاهی با پیمان ابراهیم و گاهی با مقرهای جاسوسی در غرب و شرق و شمال غرب و 
جنوب شرق ایران. گاهی اهل سنت و افغانستانی ها را علیه جمهوری اسلامی تحریک 
می کند و در پی نزاع مذهبی است و گاهی در سوریه و عراق در پی شهادت فرماندهان 
ایران. مقرهای جاسوسی موساد در برخی کشورهای حاشیه نشین خلیج فارس در 
حال تولید سناریوهایی هستند تا ملت های منطقه و کشورها را نسبت به ایران بدبین 
کنند و از آب گل آلود ایران هراسی، شاه ماهی شکار کنند. حمله پهپادی و ناشناس شب 
گذشته به مقر حشدالشعبی در فاصله 2 شهر اربیل و موصل هم تازه ترین فصل این 
سناریو است که ضرورت هوشمندی در برابر آن را بیش از گذشته به مقامات اربیل و 
عراق یادآور می شود تا بیش از این تارهای سست عنکبوت رژیم صهیونیستی دیوارهای 

خاورمیانه را آلوده نسازد.

تمامیت ارضی عراق چگونه در گرو امنیت ایران است ؛

خطوط قرمز ایران و اصل »پایان دوران بزن دررو«
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خدای متعال، ماه رمضان را به عنوان میدانی برای مسابقه 
آفریدگانش آفرید تا به وسیله فرمان بُرداری از خدا، به سوی 

رضای الهی سبقت بگیرند. گروهی پیش افتاده، برنده شدند و 
گروهی هم عقب مانده ، محروم گشتند.
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 مردم چقدر در بانک ها سپرده دارند؟
میزان سپرده ها و تسهیلات بانکی تا پایان دی ماه سال گذشته نسبت به مقطع مشابه در سال ۱3۹۹ معادل 
۴۱.۸ و ۴۴.۶ درصد افزایش یافته است.به گزارش ایسنا، براساس گزارش بانک مرکزی از وضعیت کل مانده 
سپرده ها و تسهیلات ریالی و ارزی بانک ها و مؤسسات اعتباری به تفکیک استان در پایان دی ماه سال گذشته، 
مانده کل سپرده ها به رقم ۵۱2۷ هزار و 300 میلیارد تومان رسیده است که نسبت به مقطع مشابه سال قبل 
و پایان سال گذشته معادل ۴۱.۸ و 32.3 درصد افزایش را نشان می دهد.همچنین، بالاترین مبلغ سپرده ها 
مربوط به استان تهران با مانده 2۷3۷ هزار و 300 میلیارد تومان و کم ترین مبلغ مربوط به استان کهگیلویه 
و بویراحمد معادل ۱3 هزار و ۶۹0 میلیارد تومان است. علاوه براین، مانده کل تسهیلات در این زمان 3۷۹۹ 
هزار و ۶00 میلیارد تومان است که نسبت به مقطع مشابه سال قبل و پایان سال گذشته معادل ۴۴.۶ و 3۶.۱ 
درصد افزایش داشته است.طبق این گزارش، بیش ترین مبلغ تسهیلات نیز مربوط به استان تهران با مانده 
23۴2 هزار و ۵00 میلیارد تومان و کم ترین مبلغ مربوط به استان کهگیلویه و بویر احمد معادل ۱3 هزار و ۵00 

میلیارد تومان است.

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم 
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم از بستری بودن ۱۹ بیمار کرونایی در مراکز درمانی این استان خبر داد.به 
گزارش روز شنبه دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در گفت و گویی بیان کرد:  در 2۴ ساعت منتهی به 
بیست و هفتم فروردین ماه جاری، 2۴ نفر با علائم کرونا پذیرش سرپایی شدند.وی با بیان اینکه ۴ بیمار کرونایی 
قم در وضعیت وخیم بیماری قرار دارند، اظهار داشت: در شبانه روز گذشته هیچ موردی از فوت کرونا مثبت 
در این استان ثبت نشده است.رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از ۸۸ تست روزانه کرونا تعداد 
۱۶ تست مثبت گزارش شده است، یادآور شد: تاکنون یک میلیون و ۸۴۵ هزار و ۸۹۵ دُز واکسن از ابتدای 
طرح ملی واکسیناسیون عمومی علیه کرونا در این استان تزریق شده است.قم از بیست وهشتم اسفندماه سال 

گذشته در فهرست مناطق زرد و نسبتا پرخطر کرونایی کشور قرار دارد.

تیم ایرانی با پرچم امارات در مسابقات!
باشگاه شهداب یزد به عنوان قهرمان لیگ برتر والیبال ایران به تازگی در جام رمضان امارات شرکت کرده که 
حواشی مختلفی را به دنبال داشته است. عنوان شده که این تیم با اسم "بن ثانی" در مسابقات حضور دارد و برای 
آنکه تمامی هزینه های حضور در جام رمضان توسط اسپانسر اماراتی پرداخت شود، مسئولان شهداب حاضر 
شده اند که پرچم امارات روی پیراهن بازیکنان حک شود. مدیرعامل باشگاه شهداب در واکنش به اینکه دلیل 
موافقت با قرار گرفتن پرچم امارات روی پیراهن نماینده ایران، پرداخت هزینه های حضور در این تورنمنت توسط 
اسپانسر مسابقات است، بیان کرد: این اصلا در قوانین مسابقات بود و از ابتدا می دانستیم. ما با نماینده حراست 

ورزش ورزش آمده ایم و موافقت شورای برون مرزی و فدراسیون والیبال را هم داشتیم و همه در جریان بودند.

تقدیر فرمانده کل انتظامی ایران از آیت الله سعیدی
سردارحسین اشتری فرمانده کل انتظامی جمهوری اسلامی ایران طی نامه ای از حضور آیت الله سید محمد 
سعیدی تولیت آستان مقدس بانوی کرامت در مناطق مرزی شمال شرق کشور در هنگام تحویل سال ۱۴0۱ 
تقدیر کرد.در این نامه تأکید شده است که حضور ارزشمندتان در جمع سربازان و مرزبانان جمهوری اسلامی 
ایران در هنگام تحویل سال موجب افزایش روحیه و انگیزه بیش از پیش در خدمت رسانی حافظان نظم و امنیت 

به آحاد مردم ایران اسلامی می گردد.

وزیر اقتصاد سفر خود به آمریکا را لغو کرد
به دنبال تأخیر دولت آمریکا در صدور روادید برای هیئت ایرانی جهت حضور در اجلاس بهاره بانک جهانی و 
موکول شدن صدور روادید به روزهای منتهی به سفر، سیداحسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی، سفر 
خود به این کشور را لغو کرد . این چندمین بار  است که دولت آمریکا به تعهدات خود در قبال نهادهای بین المللی 
همچون بانک جهانی و صندوق بین المللی پول پایبند نبوده و برای حضور هیئتی از کشورمان در اجلاس های 

بین المللی کارشکنی می کند.

رئیس پلیس راهوراستان قم خبرداد:

تمدید مهلت ترخیص وسایل نقلیه توقیفی
رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم از تمدید مهلت ترخیص وسایل نقلیه توقیفی با 
شرایط و تسهیلات ویژه تا عید سعید فطر خبر داد .سرهنگ غلامرضا صدفی بیان داشت: با مساعدت 
پلیس راهور فرماندهی کل انتظامی کشور طرح ترخیص وسایل نقلیه توقیفی با شرایط و تسهیلات ویژه 
که به مناسبت آغاز سال نو در دستور کار قرار گرفته بود تا عید سعید فطر تمدید شد. وی افزود: در این 
طرح امکان پرداخت اقساطی جرایم معوقه بدون هیچ پیش پرداختی وجود دارد و هزینه پارکینگ نیز با 
تخفیف ویژه محاسبه می شود. رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم گفت: متقاضیان می 
توانند با استفاده از اپلیکیشن پلیس من و یا مراجعه به دفاتر پلیس +۱0 در سراسر استان نسبت ترخیص 
وسیله نقلیه خود اقدام کنند. سرهنگ صدفی خاطر نشان کرد: اگر چنانچه فردی قبض پارکینگ خود 
را مفقود و یا بیمه نامه و گواهینامه معتبر ندارد و یا متصرف خودرو یا موتورسیکلت حین توقیف است و به 
مالک دسترسی ندارد نیز می تواند با شرایط اعلام شده خودرو را ترخیص و تحویل بگیرد. رئیس پلیس 
راهور فرماندهی انتظامی استان قم با بیان اینکه شهروندان هرچه زودتر از فرصت باقیمانده استفاده 
کنند تاکید کرد: طرح مذکور مشمول خودروهایی که با دستور قضائی، انتظامی یا به علت تصادف 

توقیف شدند ،نمی شود.
 

فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

اعتراف سارقان غیربومی منزل به ۲۲ فقره سرقت 
 فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری 2 سارق غیربومی منزل و اعتراف متهمان به 22 فقره سرقت 
در این استان خبر داد. سردار سید محمود میرفیضی در گفت و گویی اظهار داشت: در پی وقوع چندین 
فقره سرقت منزل در قم، موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. وی افزود: 
با بررسی های صورت گرفته مشخص شد سارقان با حضور در مناطق مرفه نشین، برخی منازل را از 
قبل شناسایی و در فرصتی مناسب از طریق تخریب درب اقدام به سرقت کرده و از استان خارج می 
شوند. فرماندهی انتظامی استان قم گفت: در ادامه با مشخص شدن حضور مجدد متهمان در شهر قم، 

مخفیگاه شان شناسایی شد و کارآگاهان در اقدامی غافلگیرانه هر 2 نفر را دستگیر کردند.
میرفیضی با بیان این که افراد مذکور دارای سوابق متعدد و اهل یکی از استان های غربی کشور 
هستند، تصریح کرد: متهمان طی تحقیقات صورت گرفته به 22 فقره سرقت منزل اعتراف کردند و 

در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری سارقان ۳۴ دستگاه ماشین لباسشویی 
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم از دستگیری 2 سارق یکی از فروشگاه های بزرگ قم و اعتراف 

متهمان به 3۴ دستگاه ماشین لباسشویی در این رابطه خبر داد.
سردار بهادر اسماعیلی اظهار داشت: عوامل حراست یکی از فروشگاه های بزرگ در قم حین مراجعه 
به انبار فرعی فروشگاه متوجه خروج یک دستگاه وانت پیکان حامل۴ دستگاه ماشین لباسشویی با 2 

نفر سرنشین از انبار شده که پس از تعقیب، خودرو متوقف و هر 2 نفر سرنشین آن متواری می شوند.
وی گفت: با دریافت این خبر موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت، 
متهمان دستگیر شدند و طی تحقیقات صورت گرفته به سرقت 3۴ دستگاه ماشین لباسشویی در نبود 
نگهبان در ۸ مرحله از انبار این فروشگاه اعتراف کردند. اسماعیلی تصریح کرد: در ادامه مالخر اموال 
مسروقه نیز دستگیر شد و هر 3 نفر به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 
قضائی استان شدند. جانشین فرماندهی انتظامی استان در خاتمه بر لزوم نظارت بر ورود و خروج کالا 
با حجم بالا در فروشگاه های بزرگ، درج شماره سریال های اموال ورودی به انبارها و تعویض قفل و 

تجهیزات ایمنی اماکن نگهداری کالا پس از اخراج یا تغییر کارکنان شاغل تاکید کرد.
 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

 کشف بیش از ۳۸ تن چوب قاچاق در قم
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از توقیف 3 دستگاه کامیون و کشف بیش از 3۸ تن چوب 
قاچاق در استان خبر داد .سرهنگ "ولی ترابی" اظهار داشت: مأموران یگان تکاوری این فرماندهی 
3 دستگاه تریلی حامل چوب قاچاق را در عوارضی" قم -گرمسار " متوقف کردند. وی افزود: در 
بازرسی از داخل خودروهای توقیف شده 3۸ تن و ۱00 کیلو انواع چوب قاچاق و فاقد هرگونه مجوز 
کشف و 3 نفر در این رابطه دستگیر شدند. معاون عملیات فرمانده انتظامی استان قم گفت:برابر اعلام 
کارشناسان،ارزش کالای مکشوفه ۴00 میلیون ریال برآورد شده است. وی تصریح کرد: متهمان به 

همراه خودروهای توقیفی و کالای قاچاق برای سیر مراحل رسیدگی به مرجع ذیصلاح تحویل شدند.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر قم با تأکید بر لزوم کارآمدی شبکه حمل ونقل عمومی 
گفت: در بودجه ۱۴0۱ شهرداری قم مبلغ ۱00 میلیارد 
تومان اوراق برای خرید اتوبوس در نظر گرفته شده تا تعداد 
عمومی  حمل ونقل  سیستم  ارتقاء  باهدف  اتوبوس ها 

افزایش یابد.
 ۱00 اعتبار  تخصیص  از  دهناد  محمدحسین  سید 
برای  شهرداری  بودجه ۱۴0۱  در  اوراق  تومانی  میلیارد 
اظهار  و  داد  خبر  عمومی  حمل ونقل  ناوگان  تقویت 
داشت: در حمل ونقل و ترافیک شهری تجربه شهرهای 
موفق نشان داده راه حلی جز توسعه حمل ونقل عمومی 
نیست و ازآنجاکه تنها دسترسی حمل ونقل عمومی برای 
شهروندان قمی در حال حاضر ناوگان اتوبوس رانی است 

از همین رو تلاش خواهد شد تا این ناوگان تقویت شود.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر قم با تأکید بر لزوم کارآمدی شبکه حمل ونقل عمومی 
افزود: این ناوگان باید به حدی کارآمد باشد که دسترسی 
معضل  حل  برای  شود،  فراهم  شهروندان  همه  برای 
ترافیک و مشکلات ناشی از آن راهکاری جز این موضوع 
نمی توان متصور شد. وی با تأکید بر اینکه این تجربه در 

دنیا ثابت شده است ادامه داد: شبکه حمل ونقل عمومی 
مناسب و یکپارچه شبکه ای است که پوشش یکپارچه در 

سطح شهر داشته باشد.
دهناد بابیان اینکه در شهر قم حجم فعالیت اتوبوس رانی 
بوده به عنوان تنها سیستم حمل ونقل عمومی بسیار زیاد 
است، ادامه داد: در این ناوگان مشکلاتی داریم که باعث 
عدم اقبال شهروندان در استفاده از آن شده است، زمان 
سفر یا انتظار طولانی یا فاصله زیاد تا ایستگاه ها باعث 
شده شرایط کنونی مناسب و مطلوب برای حمل ونقل 
سمت  به  را  شهروندان  موضوع  این  که  نباشد  عمومی 

استفاده از خودروهای شخصی سوق داده است.
به گفته این عضو شورای اسلامی شهر قم، در بسیاری از 
کلان شهرها آمار وسایل نقلیه شخصی رو به افزایش است و 
تمایل به حمل ونقل عمومی کاهش می یابد، این در حالی 
است که در کشورهای پیشرفته افراد برای سفرهای جاری 
روزانه تا محل کار یا دانشگاه و … از حمل ونقل عمومی 
استفاده می کند و از طرفی محدودیت ها و سختگیری ها 

برای استفاده از تک سرنشینی وجود دارد.
وی بابیان اینکه در شهر قم تفکر خودرومحوری جاری 
از خودروی  بوده و همین موضوع باعث شده استفاده 

باشد،  اولویت  در سیاست گذاری های شهری  شخصی 
از خودروی شخصی در شبکه  گفت: سالیانه استفاده 
حمل ونقل شهر بیشتر شده و همین موضوع باعث شده 
مشکلات ترافیکی در معابر ایجاد شود، چراکه به اندازه 
رشد خودروی شخصی رشد معابر نداشتیم و نتیجه این 
شده است که امروز با گره های ترافیکی در معابر مواجه 
هستم. دهناد یکی از راه حل های مناسب این مشکل را 
وجود ناوگان اتوبوس رانی یکپارچه و قوی دانست و افزود: 
با فعالیت ناوگان مناسب و ارائه خدمات در اتوبوس رانی 
مردم به آن اعتماد خواهند کرد و این اطمینان برای آن ها 
حاصل می شود که در زمان مناسب می توانند به مقصد 
شورای  حمل ونقل  و  عمران  کمیسیون  رئیس  برسند. 
اسلامی شهر قم تصریح کرد: در بودجه ۱۴0۱ مبلغ ۱00 
میلیارد تومان اوراق برای خرید اتوبوس در نظر گرفته شده 
تا تعداد اتوبوس ها باهدف کاهش سرفاصله اتوبوس ها، 
کارآمدتر شدن و نظم بیشتر سیستم در حمل ونقل عمومی 
را شاهد باشیم. وی بر لزوم استفاده از ظرفیت های موجود 
در وزارت کشور یا سازمان شهرداری تأکید کرد و افزود: 
حمل ونقل  تقویت  درزمینه  دولت  حمایت های  از  باید 

عمومی استفاده کنیم.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم اعلام کرد:

تخصیص اعتبار ۱۰۰ میلیارد تومانی برای تقویت حمل ونقل عمومی

مدیر منطقه هفت شهرداری قم  خبرداد:

اختصاص ۴۷۰ میلیارد ریال بودجه 
برای ساخت پارکینگ

مدیر منطقه هفت شهرداری قم با اعلام اختصاص ۴۷0 میلیارد ریال در بودجه 
۱۴0۱ منطقه هفت شهرداری قم جهت ساخت پارکینگ در این منطقه گفت: 
امیدواریم بتوانیم با تملک محدوده های موردنظر ساخت و راه اندازی این پارکینگ ها 

را تسریع کنیم.
محمد رمضانی ، به موضوع کمبود پارکینگ در منطقه هفت شهر قم اشاره کرد 
و اظهار داشت: در بودجه سال ۱۴0۱ این منطقه ۴۷ میلیارد تومان به ساخت 
پارکینگ اختصاص داده شده و امیدواریم بتوانیم با تملک لکه های موردنظر هر چه 

سریع تر این مشکل را برطرف کرده و پاسخگوی مطالبه مردم و شهروندان باشیم.
وی لکه های مشخص شده برای ساخت پارکینگ را موردتوجه قرارداد و بیان کرد: 
یکی از نقاط مهم برای ساخت پارکینگ در خیابان استاد فقیهی است که یک ملک 
تملک و یک ملک دیگر در انتظار دستور قضایی و اعمال ماده ۹ قرار دارد و به زودی 

عملیات تخریب و ساخت پارکینگ آغاز می شود.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم ساخت پارکینگ در خیابان ۱۹ دی را از دیگر 
پروژه های ساخت پارکینگ در این منطقه دانست که در مرحله تملک قرار دارد 
است،  مالکان  با  توافق  پارکینگ،  احداث  در مسیر  از مشکلات عمده  افزود:  و 
به نحوی که در واگذاری ملک برای ساخت پارکینگ به راحتی توافقات انجام نشده 
و روند تملک با کندی پیش می رود، اما علی رغم این مشکلات شهرداری باقدرت 
پیش رفته و پس از تملک عملیات اجرای آن را از طریق سرمایه گذاری دنبال می کند.
وی تکمیل و ساماندهی بست شرقی حرم مطهر را نیز به عنوان یکی از پروژه های 
اصلی منطقه هفت مطرح کرد و یادآور شد: پارکینگ شرقی حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( یکی از مهم ترین پروژه های شهر بوده و باید سیما و منظر شهری در 
این منطقه بهبود پیدا کند و در مرحله مطالعات طرح و رایزنی با بخش خصوصی 

برای سرمایه گذاری در آن ستیم.
رمضانی از پیگیری ویژه شهردار قم برای تعیین تکلیف پارکینگ شرقی خبر داد و 
گفت: جلسات زیادی برای احداث پارکینگ شرقی در مجموعه شهرداری برگزارشده 
و در حال حاضر برنامه ریزی هایی برای دو هزار و ۴۵0 مترمربع از عرصه در اختیار 

شهرداری که تملک آن انجام شده و مانع قانونی ندارد در حال انجام است.
وی تصریح کرد: از این میزان عرصه ای که در اختیار شهرداری است می توان بیش 
از یک هزار پارکینگ ایجاد کرد که در ساماندهی پیرامون حرم مطهر تأثیر زیادی 
خواهد داشت. مدیر منطقه هفت شهرداری قم واگذاری ساخت پارکینگ را به بخش 
خصوصی در مقابل اجازه ساخت مرکزی تجاری تأیید نکرد و گفت: با این روش 
مشکلی ازنظر تأمین پارکینگ برای شهروندان حل نخواهد شد، بلکه با ایجاد مراکز 

تجاری ترافیک و نیاز به پارکینگ نیز افزایش پیدا می کند.
وی ادامه داد: با توجه به مشکلات متعدد، احداث پارکینگ های زیر سطح ازجمله 

راهکارهایی است که به دنبال اجرای آن هستیم.
  

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:
توسعه فضای سبز بوستان امام رضا)ع( 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از توسعه فضای سبز بوستان 
امام رضا)ع( در سال جاری خبر داد.

پیام جوادیان از توسعه فضای سبز بوستان امام رضا)ع( خبر داد و گفت: بوستان 
امام رضا)ع( در محدوده شهرداری منطقه دو، یکی از استراحتگاه های زائرین شهر 
قم و موردتوجه شهروندان است که استفاده زیادی هم از سوی مسافرین و هم از 
سوی شهروندان از آن صورت می گیرد. وی با بیان اینکه این بوستان در حاشیه بلوار 
امام رضا)ع( و بلوار شهید سلیمانی قرار گرفته است گفت: با توجه به اهمیت این 
بوستان توسعه فضای سبز آن در دستور کار قرار گرفت تا بتوانیم خدمات بهتری را به 
شهروندان و زائرین ارائه کنیم. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
با تأکید بر اینکه در حال حاضر عملیات عمرانی توسعه فضای سبز این بوستان در 
حال انجام است ابراز کرد: با اجرای این پروژه ۵ هزار و ۵00 مترمربع به فضای سبز 
بوستان امام رضا)ع( افزوده می شود. جوادیان خاطرنشان کرد: بعد از اتمام عملیات 
عمرانی، احداث فضای سبز مجموعه نیز آغازشده و سپس با کاشت گونه های 

درختی و درختچه ای در اختیار مردم قرار می گیرد.
 

با دستور شهردار قم صورت گرفت ؛

تشکیل قرارگاه عملیاتی تحقق
 ” جهاد تبیین” در شهرداری قم 

با دستور شهردار قم در عمل به منویات مقام معظم رهبری در خصوص اجرای 
دقیق جهاد تبیین در عرصه های مختلف مدیریت شهری، قرارگاه عملیاتی جهاد 

تبیین در شهرداری قم تشکیل شد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای اداری شهرداری قم، بیان کرد: 
این قرارگاه باهدف نقش آفرینی مجموعه مدیریت شهری در تحقق منویات مقام 
امور  و  ارتباطات  اداره کل  با مسئولیت  تبیین  معظم رهبری در خصوص جهاد 
بین الملل شهرداری در عرصه های مختلف مرتبط با اقدامات، برنامه ها و عملکرد 
شهرداری قم فعالیت خواهد داشت. شهردار قم با اشاره به برخی از کار ویژه های 
این قرارگاه عملیاتی تصریح کرد: خدمت، روزی حلال، معماری ایرانی-اسلامی و 
ترویج سبک زندگی از محورهای مهم برنامه های اجرایی قرارگاه عملیاتی جهاد تبیین 
است. دکتر سقائیان نژاد روشنگری و تبیین دستاوردهای نظام در حوزه مدیریت 
شهری و مقابله با سیاه نمایی های دشمنان را از اهداف مهم این قرارگاه دانست و 
گفت: تبیین ارزش ها و ضد ارزش ها بر مبنای منویات مقام معظم رهبری در این 

قرارگاه عملیاتی دنبال خواهد شد.
  

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم خبرداد:

برگزاری محافل انس با قرآن 
در ۲۰ بوستان سطح شهر قم

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم از برگزاری محافل 
انس با قرآن کریم در 20 بوستان سطح شهر در ایام ماه مبارک رمضان خبر داد. 
برنامه ریزی های  به  اشاره  دبا  طباطبایی نژاد  سیداحمد  حجت الاسلام والمسلمین 
مختلف سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم برای ماه مبارک رمضان 
اظهار کرد: نخستین برنامه، برگزاری محافل و مجالس انس با قرآن در بیش از 20 
بوستان سطح شهر است که شامل جزخوانی، ترتیل خوانی و روان خوانی قرآن کریم 
برای خانم ها و آقایان است. وی با بیان اینکه این برنامه در بوستان هایی همچون نبوت، 
لاله، هاشمی، مهدی)عج( و دیگر بوستان های سطح شهر در حال اجراست، گفت: 
این محافل در فضای باز و یا نمازخانه های بوستان ها و معمولًا از ساعت ۱۷ تا ۱۹ با 
حضور همشهریان روزه دار به اجرا می رسد. سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شهرداری قم خاطرنشان کرد: در حاشیه برگزاری این محافل برنامه های 

مختلفی برای کودکان، پرسش پاسخ اعتقادی و مشاوره نیز برگزار می شود.
 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم خبرداد:

احداث ۶ باب غرفه خدماتی
 در میدان بزرگ میوه و تره بارقم

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم 
از احداث ۶ باب غرفه خدماتی در ابتدای درب ورودی شماره یک میدان بزرگ میوه 

و تره بار شهید رجایی خبر داد.
علیرضا مظفری با اشاره به احداث غرفه های خدماتی در میدان شهید رجایی 
اظهار داشت: عملیات احداث ۶ باب غرفه خدماتی در ابتدای درب ورودی شماره 
یک میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی در زمینی به مساحت 3۷۵ مترمربع و 

صرف اعتباری بالغ بر 2۴ میلیارد ریال در حال انجام است.
اجرای  عملیات  پایان  با  افزود:  پروژه  این  اجرای  روند  از  رضایت  ابراز  با  وی 
فونداسیون در فاز نخست، احداث اسکلت بتُنی، عملیات دیوارچینی پیرامونی 
و اجرای تأسیسات در فاز دوم و هم اکنون این پروژه در مرحله نازک کاری بوده و 

پیشرفت ۶0 درصدی پروژه بر اساس برنامه زمان بندی حاصل شده است.

از مراجع تقلید گفت: مشکل معیشت باعث فاصله گرفتن افراد  یکی 
مستعد از مجموعه های علمی می شود. چقدر باید این حوزه تلاش کند تا 
بتواند استعدادی را جذب کند؟ اما وقتی که نتواند این استعداد را حفظ کند 

خسارت بزرگی است.
به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از مرکز خبر حوزه، آیت الله سید موسی 
شبیری زنجانی در دیدار اعضای شورای عالی حوزه های علمیه در سخنانی 
از وجود نخبگان  از موضوعاتی که مانع استفاده جامعه  بیان کرد: یکی 

علمی می شود مشکل اقتصادی و معیشتی است. حوزه علمیه نیز از این امر 
مستثنی نیست. مشکلات اقتصادی، افراد مستعد را از پژوهش و تحصیل باز 

می دارد و جامعه خسارت می بیند.
از  مستعد  افراد  گرفتن  فاصله  باعث  معیشت  مشکل  کرد:  اضافه  وی 
بتواند  تا  این حوزه تلاش کند  باید  مجموعه های علمی می شود. چقدر 
استعدادی را جذب کند؟ اما وقتی که نتواند این استعداد را حفظ کند 

خسارت بزرگی است.
این مرجع تقلید گفت: یکی از موضوعات مهمی که در حوزه علمیه باید 
مورد توجه قرار گیرد درس اخلاق است. افراد صاحب قدرت و منصب به 
موعظه نیاز بیشتری دارند. موقعی که مرجعیت میرزای شیرازی عظمت پیدا 
کرد و تقریباً منحصر به فرد شد، در جلسه  ای که سلام و صلوات خیلی زیاد 
بود، بعد از رفتن افراد، آخوند ملا فتحعلی سلطان آبادی ]که اهل کرامت 
و معنویت بود[ می  آمد و میرزا را موعظه می  کرد تا سمّ دنیوی این سلام و 
صلوات ها گرفته شود. در هرکجا سلام و صلوات در اطراف انسان زیاد شود، 

انسان در معرض خطر بیشتری قرار می گیرد.
وی تصریح کرد: درس های اخلاق حوزه باید محل بیان آموزه های اهل 
بیت علیهم السلام باشد. این آموزه ها مطابق با فطرت انسانی است و لذا 
نسبت به آن پذیرش وجود دارد. اگر درسهای اخلاق بر این اساس بیان شود، 

تاثیر خود را خواهد داشت.

آیت الله  شبیری زنجانی در دیدار اعضای شورای عالی حوزه:

مشکل معیشت باعث فاصله گرفتن افراد مستعد از مجموعه های علمی می شود

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از انجام 
مطالعات و اجرای طرح های مختلف ترافیکی در 
بلوار غدیر به عنوان پایلوت بلوار ایمن شهری خبر 

داد.
در  ترافیک  جریان  آرام سازی   ، طبیبی  مسعود 
و  دانست  شهرداری  اولویت های  از  یکی  را  شهر 
اظهار داشت: در حوزه حمل ونقل و ترافیک شهری 
کارهای زیادی انجام شده، اما تا رسیدن به شرایط 

مطلوب راه درازی در پیش داریم.
از  یکی  را  ترافیک  جریان  آرام سازی  وی 
با  امروز  افزود:  و  دانست  شهرداری  دغدغه های 
تخلف،  ثبت  و  ترافیکی  دوربین های  راه اندازی 
شاهد کاهش بسیاری از تصادفات منجر به فوت 
تصادفات  آمارهای  هنوز  اما  هستیم،  شهر  در 

نگران کننده بوده و زیبنده شهر قم نیست.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح 
کرد: کاهش سرعت و حفظ فاصله طولی خودروها 
هنگام رانندگی طرح هایی بوده که در حال اجرای 
آن هستیم و زیرساخت های موردنظر برای ثبت این 

دو تخلف نیز در حال نصب و اجراست.
وی همکاری شهرداری و شورای اسلامی شهر 
قم را در ساماندهی ترافیک بسیار مطلوب دانست 
و ابراز کرد: به پیشنهاد رئیس کمیسیون عمران و 
حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم، به زودی در 
بلوار غدیر تمام طرح های ایمنی به صورت کامل 

اجرا می شود.
طبیبی علت انتخاب بلوار غدیر را به عنوان بلوار 
پایلوت، آمار تخلفات و تصادفات بالای این بلوار 
عنوان کرد و گفت: هدف از اجرای این طرح نشان 
دادن لزوم اجرای هم زمان تمام طرح های ایمنی در 

معابر به صورت علمی بوده که بدون شک منجر به 
کاهش تصادفات و تخلفات خواهد شد.

وی اعمال قانون در کنار آموزش را تنها راه تغییر 
رفتار ترافیکی شهروندان دانست و تأکید کرد: برای 
رسیدن به نتیجه مطلوب باید جنبه های مهندسی 
و علمی در حوزه ترافیک، اعمال قانون و جنبه های 
و  شود  انجام  هم زمان  رفتارسازی  و  آموزشی 

نمی توانیم در این حوزه گام به گام حرکت کنیم.
قم،  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
بلوار  آرام سازی  برای  ترافیکی  اقدامات  مجموعه 
غدیر را تشریح کرد و گفت: مجموعه اقداماتی که 
برای آرام سازی بلوار غدیر پیش بینی کرده ایم، کم 
چراغ دار  و  سرعت کاه  ایجاد  معبر،  عرض  کردن 
کردن تقاطع ها بوده که امیدواریم به زودی این طرح 

به مرحله اجرا برسد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:
انتخاب بلوار غدیربه عنوان پایلوت در اجرای طرح های ایمن ترافیکی

  قیمت ها در بازار ریخت!

طرح: مهدی عزیزی

رئیس کمیته بانوان و خانواده شورای اسلامی شهر قم با اشاره به رویکرد شورای 
اسلامی شهر قم در توجه به مسائل مربوط به زنان و خانواده، گفت: سوق دادن 
آسیب های اجتماعی به سمت مطلوبیت، اشتغال و توانمندسازی زنان و افزایش 

نشاط اجتماعی از اهداف مجموعه مدیریت شهری قم در سال جاری است.
براساس این گزارش ،در قالب یک نشست سه جانبه با حضور فاطمه قاسم پور 
رئیس فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای اسلامی، نرجس نیازمند عضو 
هیات رئیسه و رئیس کمیته زنان و خانواده شورای اسلامی شهر قم و زهره برقعی 
مدیر جامعه الزهرا، برخی از مهم ترین مباحث پیرامون زنان و خانواده بررسی و 
نسبت به استفاده از ظرفیت بانوان دانش آموخته حوزوی و علوم دینی در ارتقای 

فرهنگ سبک زندگی ایرانی و اسلامی تأکید شد.
بازدید از ورزشگاه جامعه الزهرا، مرکز علمی پژوهشی مبنا، خوابگاه و مهدکودک 
جامعه الزهرا از دیگر برنامه های رئیس فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای 

اسلامی در سفر به شهر قم بود.
بانوان و خانواده شورای اسلامی شهر قم  و رئیس کمیته  رئیسه  عضو هیات 
در حاشیه این نشست در گفت وگویی، ابراز کرد: در این نشست برخی مباحث 
و  اشتغال  و خانواده، آسیب های اجتماعی،  زنان  پژوهشی در حوزه  اقدامات  و 

کارآفرینی و توانمندسازی زنان سرپرست خانوار مورد بررسی قرار گرفت.
نرجس نیازمند اضافه کرد: بررسی زمینه های همکاری مشترک بین شورای 
اسلامی شهر قم، جامعه الزهرا و فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای اسلامی 

از مهم ترین محورهای این نشست بود.
وی با اشاره به رویکرد شورای اسلامی شهر قم در توجه به مسائل مربوط به زنان 
و خانواده، افزود: سوق دادن آسیب های اجتماعی به سمت مطلوبیت، اشتغال و 
توانمندسازی زنان و افزایش نشاط اجتماعی از اهداف مجموعه مدیریت شهری 

قم در سال جاری است.
عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم، ظرفیت بالای پژوهش های حوزوی 
و دانشگاهی قم در حوزه زنان و خانواده را موردتوجه قرار داد و گفت: به دلیل عدم 
تعریف زیرساخت های اجرایی در حوزه زنان و خانواده و مشخص نبودن متولی 
خاص این حوزه، پیگیری مصوبات و تصمیم گیری ها در زمینه زنان و خانواده بسیار 

دشوار و پیچیده است.
وی با تأکید بر اهمیت تعریف زیرساخت ها و متولی مشخص بخش زنان و خانواده، 
یادآور شد: تا زمانی که این پیش شرط  ها مشخص نشود فعالیت های انجام شده 

نتیجه مدنظر را به دست نخواهد آورد.

رئیس کمیته بانوان و خانواده شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

توانمندسازی و افزایش نشاط اجتماعی بانوان از اهداف مدیریت شهری قم 

اظهارات عجیب معاون وزیر صمت که گفته »هرگونه افزایش قیمت کالایی که امسال 
صورت گرفته همین امشب باید اصلاح شود و به قیمت سال قبل برگردد« .


